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»V Mariboru je veliko moških in žensk brez 
dela, vendar je ženski težje dobiti delo. Veliko 
je ženskih vprašanj, ki jih nihče ne rešuje. Zen
ske pogosto mislijo, da so moški boljši od njih, 
in volijo moške, ki ne zastopajo njihovih inte
resov, namesto da bi volile ženske. Na seminarju 
bi morali poiskati pot, kako ženske osvestiti, saj 
se pogosto same postavljajo v podrejeni položaj. 
Za ženske je pri nas vedno slabše. Če bo šlo tako 
naprej in če bomo to dopustile, bomo imele vedno 
manj pravic in vedno manj možnosti za napre
dovanje. Seminar naj bi potnagal, da se bomo 
znale boriti za ohranjanje sedanjih pravic in 
pridobivanje novih.«
Jožica Štampar, članica SKEI TAM Maribor
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stran 3 Janez Justin :
MOČNI SO LE ZDRUŽENI 
IN ENOTNI SINDIKATI

j*4^ Stane Boštjančič, dosedanji pomočnik glavnega direktoija Planike
in novoimenovani tožilec v Kranju je povedal za Panoramo: 

aV » Vsak karierist bi bil rad žrtev preganjanja v prejšnjem režimu, 
^kadar bi se mu utegnilo splačati.«
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Sodišče je sicer spoznalo »tehnično napako« pri preračunavanju starih dinarjev v Markovičeve in 
potem teh v tolarje, vendar je bančni račun IMF Črpalke d.d. še vedno blokiran, ker se je na ,
drugačno razsodbo kajpak pritožila odvetnica tožnikov. Stran O

Spoštovani!

DE ste tokrat prejeli tudi

bo kdo to naše dejanje ocenil za 
vsiljivo, vendar menimo, da 
morebitni prihodnji naročniki 
našega časopisa to postanejo le na 
osnovi poznavanja vsebine, ki jo 
ponuja. Ta je pestra in omogoča, 
da skoraj vsak v njej najde tisto, 
kar ga zanima s področja 
poslovanja ter življenja podjetij 
in v njih zaposlenih. Zato vas 
prosimo, da DE, ki jo boste v 
septembru prejemali brezplačno 
prelistate in se odločite, ali bi 
postali naš stalni naročnik. Mi bi 
bili tega veseli, vam pa hvala za 

razumevanje!

Četrto srečanje delavcev gostinstva in turizma je bilo na Koroškem, v Slovenj 
Gradcu. Uvodna »okrogla miza« je bila namenjena žuljem zaposlenih v tej 
panogi - do besede so seveda prišli tudi delodajalci - popoldan in večerne ure 
pa klepetu, kozarčku in sprostitvi. Za spremembo so bili gostinski in turistični 
delavci nekaj uric - gosti. stran 4

PODUK IZ ZGODOVINE IN PRAVA
stran 2
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V prejšnji številki smo napovedali 
sejo Sveta ZSSS, ki naj bi uskladil 
mnenja o spremembah splošne kolek
tivne pogodbe za gospodarstvo in o 
organiziranosti Svobodnih sindikatov. 
Razprava je potrdila večino sprememb 
kolektivne pogodbe, o katerih bo odlo
čala konferenca ZSSS, napovedana za 
29. september. Mnenja o organizira
nosti pa še niso usklajena, največje 
razlike so glede števila in statusa ob
močnih organizacij. Predsedstvo 
ZSSS ima zato do konference še obilo 
dela z usklajevanjem organizacijskih 
in finančnih listin, ki naj ne bi bile 
sprejete s preglasovanjem.

Ta teden sta v sindikalnem izo
braževalnem centru v Radovljici po
tekala dva seminarja za aktiviste Svo
bodnih sindikatov. Na prvem, ki je 
sestavni del programa Phare, sta He- 
ribert Kohl in Reinhard Bispinck pre
dstavila tarifno politiko v Nemčiji in 
sindikalno taktiko na pogajanjih. V 
prihodnji številki našega časopisa 
bomo predstavili njune poglede na 
najnovejše dosežke sindikata nemških 
kovinarjev, kije za zaposlene vVolks- 
wagnu podpisal novo kolektivno po
godbo. Glavna novost pogodbe je 
skrajševanje delovnega časa ob ne
zmanjšanih plačah. V Radovljici so se 
izobraževali tudi aktivisti SKEI, ki so 
spoznali, da bodo morali večino sin
dikalnega dela v podjetjih opraviti 
sindikalisti izven podjetja.

F. K.
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PaMi Iz 
zgodovina
Ih um

Predsednik Milan Kučan je imel v ponedeljek za člane 
parlamentarne preiskovalne komisije za raziskovanje procesa 
JBTZ učno uro iz komaj v zgodovino odšlih časov, čeprav bi 
lahko to komisijo zaradi svojega nejasnega in protislovnega 
pravnega statusa mirne duše »nategoval«.

Predstave se je udeležil in opozoril, da so člani 
najvišjega zakonodajnega telesa spregledali pravno normo, 
da ni nujno, da priča proti sebi, oziroma da ne more nastopiti 
kot priča v postopku, ko pa mu je že v odredbi o začetku dela 
komisije dodeljen položaj preiskovanca. Dodal pa je tudi, da 
procesa JBTZ ni mogoče razumeti brez poznavanja in 
upoštevanja takratnih političnih razmer v federaciji. Tisti, ki 
so mu pozorno prisluhnili, so lahko zaznali, da sam ni 
zahteval spremembe svojega statusa pred preiskovalno 
komisijo - ta je to odločitev neverjetno hitro sprejela že v 
kratkem odmoru -, saj si bržkone nihče ne želi nelaskavega 
statusa preiskovanca. In če je prepričan o svoji nedolžnosti, 
tudi ne zasliševanj.

Pri tem ne gre spregledati, da je Kučan, s tem ko je 
prišel pred komisijo, demonstriral svoja prizadevanja za 
utrditev zaupanja v pravno državo in demokracijo. Vse drugo, 
kar je v ozadju priprav na »proces proti Kučanu«, je politična 
igra, je poskus nadaljevanja Janševega nenehnega 
obtoževanja predsednika države, da je vedel za aretacije, da 
jih je zrežiral, kajti brez njega se bojda ni moglo prav nič 
zgoditi, ali pa da je celo skupaj s celotnim vodstvom 
slovenske politike sodeloval s Kosom, JLA, predsedstvom 
SFRJ proti slovenskim interesom. In ta igra, te insinuacije in 
ponavljanje že neštetokrat prežvečenih zgodb - vse to se bo 
dogajalo v volilnem letu. To jasno kaže neizmerno voljo 
nekaterih posameznikov in posameznih političnih skupin za 
obračun in maščevanje.

Ob vsem tem čudi, le zakaj bi politično vodstvo 
Slovenije rušilo režim in jugoslovansko državo, če jo je po 
tihem podpiralo!? Zakaj so bile politične poteze slovenskega 
vodstva skorajda povsem na valovni dolžini zahtev 
pomembnih civilnodružbenih gibanj, kar vse je prispevalo k 
razpadu jugoslovanske države? Z zvitostjo Kučana in 
njegovih tega seveda ni mogoče razložiti, kakor tudi ne drži, 
da je četverica JBTZ nosila glavno breme spopada z 
jugoslovansko armado in drugimi ustanovami tedanje države. 
V političnih analizah tedanjih dogodkov se povsem zanemarja 
vloga tedanjih civilnodružbenih gibanj, še zlasti pa sredstev 
javnega obveščanja in Bavčarjevega odbora za varstvo 
človekovih pravic, ki so takrat odigrali glavno vlogo v 
demokratizaciji političnih razmer na Slovenskem. V teh 
institucijah so še danes bolj ali manj pomembni ljudje na 
slovenski družbeni sceni sodelovali kot opozicija, ki je 
uspešno vsiljevala svoje ocene in sodbe o posameznih 
družbenih pojavih in ravnanjih tedaj še monopolni politični 
stranki in slovenskemu političnemu vodstvu dajala »gorivo« 
za spopad s federacijo in srbojugoslovansko usmeritvijo.

Takrat ni šlo samo za JBTZ, čeprav je bilo zaprtje 
četverice pomemben povod za izražanje nezadovoljstva ljudi z 
obstoječimi razmerami in odnosi, temveč za dozorelo 
spoznanje, da je potrebno tudi zaradi Miloševičeve 
velikosrbske politike in katastrofalnih gospodarskih in 
političnih razmer sploh državo preurediti. Na koncu so se vsi 
poizkusi »preurejanja« izjalovili; jugoslovanska država se je 
»preuredila« tako, da je razpadla. Zanikati izredno 
pomembno vlogo pri takšnem »preurejanju« države 
tedanjemu slovenskemu vodstvu in sedanjemu predsedniku 
naše države in povsem zanemarjati nevarnosti, ki so prežale 
nad Slovenijo najprej v obliki mitingaške revolucije in potem 
agresije JLA, je naravnost idiotsko. Pretiravati s pomenom 
procesa JBTZ za slovensko zgodovino in instrumentalizirati 
nenehne besedne spopade na relaciji Janša-Kučan v resni 
parlamentarni razpravi, ko se bodo spet premetavala in 
premlevala že znana dejstva, je z vidika kakšne politične 
stranke sicer lahko (kontra)produktivno - odvisno pač od 
tega, kako in koliko časa bo parlamentarna komisija delala. 
Že tretja po vrsti, vendar upamo, da zadnja, čeprav že sam 
pristop k njenemu delu tega ne obeta.

časopis 
slovenskih 

delavcev

Stvar je jasna. To je moj časopis. Zato ga naročam na naslov: 

Priimek in ime: _______________________________________

Naziv podjetja ali ustanove:

Naslov: _____________

Podpis naročnika:

Ali res šarlatan po direktivi?
G. Kuljaj!
Vse kaže, da so Vam članek »ŠARLA

TAN PO DIREKTIVI«, ki ste ga objavili 
v Delavski enotnosti št. 41 z. dne 7. sep
tembra 1995 pomagali oblikovati tisti, 
zaradi katerih sem pred več kot letom dni 
(junija 1994) SPORAZUMNO odšel iz. 
NOVOTEHNE. (Do mojega odhoda iz 
Novotehne so zaposleni prejemali nor
malne OD.)

Sedaj, ko je Novotehna v prisilni po
ravnavi, so tudi povzročitelji mojega 
odhoda odšli iz NOVOTEHNE.

Vaš članek je poln neresnic, potvar
janj, podtikanj, demagogije in zlobe. Zato 
bova razgovor o vsebini članka vodila 
na sodišču.

Niko Galeša

PREJELI 
SMO

Takojjih dajmo dol...
Je že tako, da je vsake zabave enkrat 

konec. Na koncu se vedno izstavi račun, 
če si tega želimo ali ne. Tudi v politiki je 
tako. Iz naše pretekle zgodovine je zna
no, da so mnogi politiki prihajali z ob
močja Vrhnike (Cankar, Kavčič, Popit), 
zato nekatere politične stranke prirejajo 
tabore za svoje privržence prav na tem 
območju.

Liberalci so se zbrali pred časom v 
Bistri, socialdemokrati na Vrhniki. Prvi 
so svojo uspešno zgodbo praznovali ob 
zvokih ansambla, ki je zaslovel s pesmijo 
»Ne levo ne desno, simple, ko si na tleh 
in ko ti ni več za smeh«. Vampirji, ki jim 
ni več za smeh, so prenapiti krvi iz vo
dnjaka z imenom »privatizacija družbene 
lastnine« in siti posedajo v svojih graš
činah. Verjetno socialdemokratom bolj 
ustreza, glede na posledice divjega la
stninjenja, pesem »Takoj jih dajmo dol«.

Številni brezposelni vidijo svoj izhod 
iz stiske tudi v odpravi prevelike libera
lizacije pri lastninjenju družbene lastni
ne, saj so postali v tranziciji brezpravni 
oškodovanci ustvarjene vrednosti.

II Piccolo je 30. 8. 1995 med drugim 
objavil vest, da slovenske in hrvaške di
plome niso več enakovredne italijanskim. 
Predvsem so omenjene ekonomija, psiho
logija in medicina. Zakaj navajam to 
informacijo? Morda pa se novi kapita
listi še kako zavedajo, da jim EU ne bo 
priznala »lahkih diplom« in si bodo mo
rali nove papirje »kupiti« z denarjem, ki 
so si ga prigrabili na račun razprodaje 
družbene lastnine.

Sobotni tabori političnih strank se 
končujejo s številnimi obljubami, Cankar 
pa še vedno osamljeno premišljuje:

»O Vrhnika, prečuden kraj, vseh nor
cev raj...«

Andrej Grampovčan ml.
Plešivčeva 35, Ljubljana

Načelnost
Presenečajo odobravajoče čestitke, ki 

so jih Hrvatom poslali mnogi naši poli
tiki ob zavzetju Srbske krajine, češ da 
imajo Hrvati vso pravico anektirati kraji
no. Med njimi celo sam Janez Janša. 
Mednarodno pravo določa, kdaj se lahko 
kateri del države odcepi iz obstoječe 
države, in iz časopisja vemo, da baje 
samo po mirni poti. In vemo, da je v Slo
veniji divjala desetdnevna vojna, v ka
teri smo pod vodstvom tega Janeza Janše 
in »pod budnim očesom Evropske skup
nosti« pregnali »okupatorsko« JNA, in 
to samo z desetimi pištolami. Kot je po
vedal Červenko, so Hrvati imeli eno edi
no pištolo, zato je tam vojna trajala dalj 
časa. Tako smo si Slovenci in Hrvati z 
orožjem priborili suverenost, pardon, 
svojo državo. Ampak če smo si državo 
priborili z orožjem, to je nasilno, je to 
vendar proti mednarodnemu pravu in 
kljub kršenju tega mednarodnega prava 
smo kot po čudežu dobili celo mednaro
dno priznanje za povrh! Dobro, hvala 
bogu. Toda če je osamosvojitev poteka
la »pod budnim očesom Evropske skup
nosti«, zakaj nam državotvorci to prikri
vajo, zakaj ne povedo, katere evropske 
države so pomagale in v čem konkretno 
je bila njihova pomoč, da bomo lahko tem 
državam^ njihovim predstavnikom Slo
venci na vekomaj hvaležni. Tudi takrat 
še, ko bomo že vsi govorili nemško. In da 
ne bodo zgodovinarji pisali nepopolne 
Zgodovine ali celo neumnosti, češ da smo 
si mi sami izmislili lastno državo brez 
njihovega nagovarjanja.

Ne samo, da so nas priznali, ampak 
so nas priznali v mednarodno priznanih 
mejah, kar vsi po vrsti posebej poudar
jajo. Mednarodnega prava ne poznam, 
toda če je to resnica, da imamo medna
rodno priznane meje, zakaj neki se s 
Hrvati kregamo o meji v Piranskem za
livu, o Sveti Gori in drugod, pošljimo 
nekoga v mednarodno zemljiško knjigo, 
naj pogleda, kje teče ta mednarodno priz
nana meja, pa ne bo nobenega kreganja 
več. Tam se bo videlo, ali stoji hrvaški 
mejni prehod na slovenski ali hrvaški 
strani. Kaj pa, če ta mednarodna zem
ljiška knjiga sploh ne obstaja in si meje 
priborijo države samo s silo in je da
našnja meja s Hrvaško dokončna? Kar 
je Hrvaška že dokazala z aneksijo kraji
ne?

V prejšnji državi, ki je razpadla »pod 
budnim očesom Evropske skupnosti«, so 
vsi Srbi živeli v isti državi, mar ne? Kra
jinski Srbi, ki so jih tja naselili, da so 
čuvali Evropo pred Turki, nimajo s Hr
vati nič drugega skupnega kot to, da so 
Živeli v isti republiki, saj so druge naro
dnosti, druge vere in imajo celo drugačno 
pisavo. Pa so se kot mi pobunili in rekli, 
da ne bodo živeli v kleroustaški državi 
Hrvaški, kar bo kmalu postala tudi Slo
venija, da bodo pač živeli v svoji državi, 
če že ne morejo živeti v dotedanji državi.

Pri zaločbi ČZP Enotnost je te dni izšlo obširno delo znanega 
pedagoškega in raziskovalnega delavca prof. dr. Milana Divjaka z 
naslovom »Šola, morala, cerkev«. Gre za del obsežnega 
raziskovalnega projekta, ki obravnava razvoj laičnega, moralnega 
in družboslovnega pouka na Slovenskem od začetka do danes.

In tudi oni so z orožjem dosegli samostoj
nost, lastno državo, ki pa je nihče ni 
priznal, niti domovina Srbija, še z bosan
skimi Srbi se niso smeli pravno poveza
ti. Kot da se je za njihovo usodo že vna
prej vedelo! Naši politiki že vedo, česar 
jaz ne, zakaj velja, da smo se Slovenci in 
Hrvati lahko nasilno odcepili od države, 
pravoslavnim Srbom pa je to bilo celo 
mednarodno prepovedano. Kje je tu lo
gika, da celo Janša kot voditelj naše 
oborožene osamosvojitve čestita Hrva
tom ob zavzetju Krajine, kar je popolno
ma isto, kot da bi čestital JNA, če bi takrat 
namesto na naše meje poslala tanke in 
letala nad Ljubljano, tako kot so Hrvati 
poslali vojsko nad Knin. Dvojna mora
la ali kaj?

Milivoj Manko, 
Šentilj 120 a

Javnipoziv
Ministrstvo za delo, družino in social

ne zadeve poziva vse upravičence do 
otroških dodatkov, ki so starejši od 15 let, 
da do 30. septembra 1995 centrom za 
socialno delo, ki so o njihovi pravici do 
otroškega dodatka odločili, predložijo 
potrdilo o šolanju.

Centri za socialno delo bodo po ura
dni dolžnosti s 1.10.1995 preverili upra
vičenost do otroških dodatkov za vse 
otroke, ki so starejši od 15 let. Otroci, 
starejši od 15 let, imajo namreč ob upo
števanju ostalih pogojev, pravico do 
otroškega dodatka le, če se redno šolajo, 
zato bodo otroški dodatki za otroke, sta
rejše od 15 let, za katere ne bodo pra
vočasno predložena potrdila o šolanju, 
s 1.10.1995 ukinjeni.

Ministrstvo za delo, družino in 
socialne zadeve

Lokve kot nekoč
V nedeljo, 10. septembra so se zbrali 

Lokvarji in nekdanji borci 9. korpusa 
NOV, ki so bili hude boje na najzahod- 
nejšem delu naše domovine ter branili in 
ohranili ozemlje, po katerem je stegnil 
roke italijanski fašizem. Med njimi so bili 
tudi borci slavnih brigad, kot sta Pre
šernova in Gradnikova. Pozdravili so jih 
novogoriški župan Črtomir Špacapan, ki 
je v svojem nagovoru poudaril, da bomo 
našo zemljo branili tudi s krvjo, če bo to 
potrebno.

Pozdravni govor je imel tudi Silvino 
Poletto, član vsedržavnega sveta ANPI 
iz Gorice (Italija), kot tudi Lado Pohar, 
podpredsednik RO ZZB NOV Slovenija. 
Na njegov govor so se udeleženci bur
no odzvali, kot tudi na priložnostni go
vor g. Milana Kučana, predsednika Re
publike Slovenije.

Dogodek je zabeležila in v večernih 
urah prikazala tudi lokalna TV hiša Pri
morka. O dogodku se pa ni zdelo potreb
no v nekaj besedah povedati »žabarski« 
televizijski hiši, ki si je nadela ime TV 
Slovenija. Medtem ko ji ni težko pokazati 
preživljanja dopusta naših, predvsem 
desnih politikov (Janše, Peterleta...), 
čeprav večino Slovencev boli k..., kako 
oni preživljajo dopust.

Program je popestrila godba na piha
la in sestavljen pevski zbor (iz goriških 
zborov). Zlasti je navdušila njihova pe
sem »Brigatta Garibaldi«.

Toda mene so zanimale druge st\’ari, 
predvsem tiste drobne, nepomembne, po
zabljene. Neopazno sem se približal bor
cem Gradnikove in Prešernove brigade, 
čeprav mi je bilo skoraj nerodno, sem tem 
ostarelim junakom zrl v oči. Kajti oči so 
tisti človekov organ, ki »ne ostari«, tisti 
organ, iz katerega lahko razberete člo
veški karakter, njegovo notranjost. Iz teh 
oči je še vedno sijala tista odločnost, s 
katero so jurišali na nekajkrat močnej
šega sovražnika. Pri temj?a založili edi
no, kar so imeli, a to je vsakemu naj
dragocenejše - svoja življenja. Toda mla
di rodovi tega ne znajo ceniti in mislijo, 
da je vse samoumevno. Ravno zato, ker 
tega ne vedo mlajše generacije, nasedajo 
raznim liderjem in zanje gredo v žerja
vico po kostanj. To se dogaja tudi v naši 
neposredni soseščini. Hujskači so tudi 
med nami in nočejo sprejeti resnice, da 
so bili že enkrat poraženci in da je da
nes splošna razgledanost na precej višji 
stopnji kot takrat, ko so jim nasedali in 
prenekateri oz. večina svojo zmoto pla
čali z življenjem.

Ivo Leban, 
Ozeljan 57 a, Šempas

- Že nekaj tednov poslušamo in beremo 
o težavah v Planiki zaradi prekinitve po
slovnega sodelovanja zAdidasom. Posle
dica tega nesodelovanja naj bi bilo 200 
do 250presežnih delavcev (dogovor vod
stva Planike in kranjskih sindikatov) ali 
590 trajno odvečnih delavcev (prva na
poved vodstva Planike) ali celo 1300 
bodočih brezposelnih, ki niti odpravni
ne ne bodo dobili (po mnenju Janševe 
Neodvisnosti).

Do prekinitve poslovnega sodelovanja 
zAdidasom je menda prišlo zaradi (pre)- 
visoke cene dela v Sloveniji, ki ga na
rekuje kolektivna pogodba, tako da bo 
Adidas cenejše delavce dobil v Vietna
mu.

Kratkovidni makro ekonomisti in me
nedžerji (ne vsi, samo kratkovidni) bi 
sedaj najraje spremenili višino plače, 
določene po kolektivni pogodbi navzdol, 
za nastalo situacijo pa obtožili sindika
te, ki da so izsilili previsoke plače. Če bi 
jim to uspelo, bi lahko še naprej konku
rirali Vietnamu v hlapčevskih dodelav
nih poslih.

V Delavski zvezi ZLSD se s takimi raz
mišljanji ne strinjamo. Prav nasprotno, 
menimo, da so plače določene po kolek
tivni pogodbi še vedno prenizke v prime
rjavi z evropskimi plačami, čeprav pov
prečno plačo nerealno dvigujejo plače, 
ki so izplačane po individualnih pogo
dbah, katerih je po našemu mnenju pre
več. Javnosti je znan predlog našega 
predsednika, poslanca Pavlice o najnižji 
(50.000 SIT) in najvišji (600.000 SIT) 
bruto plači. Predlog je nastal kot posle
dica spoznanj, da se z manj kot 50.000 
SIT ne da preživeti in da nizka plača 
spodbuja ali celo sili v sivo ekonomijo, 
ki dolgoročno ne pelje nikamor. Prav tako 
smo prepričani, da v tem prehodnem 
tranzicijskem času, ko so lastninski od
nosi še nejasni (ni pravega gospodarja), 
oni pri koritu grabijo preveč, velikokrat 
precej več, kot si zaslužijo. Višja spodnja 
plača bi od menedžmenta zahtevala kva
litativni zasuk. Opustiti bi morali slabo 
plačane dodelavne, Ion posle in jih pre
pustiti cenejšim in manj sposobnim »Viet
namcem« ter začeti z lastnimi izdelki 
osvajati svetovno tržišče. Tak zasuk zahte
va sposoben in delavec menedžment, 
dobro plačilo pa bi sledilo kot posledi
ca uspešnega poslovanja s participacijo 
pri dobičku.

Vemo, da v svetu obstaja močna indu
strijska špijonaža, da uspešen izdelek, ki 
ni primemo zaščiten (patentiran), na trgu 
hitro dobi dvojnika. Vemo, da so nepri
merno zaščiteno izvedbo Iskrinega tele
fonskega aparata, brez licence, legalno, 
izdelovali v več državah, celo na Japon
skem. Po takih »rabotah« so predvsem 
znani »azijski tigri«, ki pa se vseeno 
uspešno gospodarsko razvijajo. Na Mad
žarskem uspešno prodajajo (ne vem, ali 
tudi izdelujejo) superge znamke Reebok, 
tudi mnogim slovenskim kupcem. Od 
svetovno znanih Reebok superg jih loči 
samo »d« namesto »b« v nazivu in štikrat 
nižja cena.

Mogoče bi v Planiki lahko začeli z 
lastno blagovno znamko Addibas.

Jože Vuk,
tajnik Delavske zveze ZLSD

Sporočilojavnosti
Delavci ČEVLJARSTVA Kidričevo, ki 

smo zasedli upravne prostore podjetja 
zaradi zahteve za razkritje gospodarske
ga kriminala v podjetju, sporočamo, da 
je na zahtevo N. Jurančič Telekom izklopil 
telefonske linije. Menimo, da je izklop 
telefonskih linij predpriprava za napad 
policije na podjetje in nasilno odstranitev 
stavkajočih, tako da javnost ne bi pra
vočasno izvedela za potek odstranitve.

Zahtevamo takojšen sklic stečajnega 
senata in pogovor z delavci. Kljub temu, 
da smo v podjetju že 20. dan, se nihče 
pristojen od senata ni spomnil, da bi 
obiskal delavce.

Mož N. Jurančič, Vlado Jurančič več
krat telefonsko nadleguje in grozi stav
kajočim. Dne 19.9.1995 ob 11.15 sta N. 
Jurančič in stečajni upravitelj Ignac 
Marinič zalezovala predsednika NSS 
pred njegovim domom.

Menimo, da so provokativna dejanja 
in možna akcija policije, za katero ob
staja sklep sodišča, posledica vloženih 
zahtev za razrešitve in ovadb zoper N. 
Jurančič in stečajnega upravitelja 1. Ma
riniča, kot tudi, da smo v javnost posre
dovali imena vpletenih oseb na položajih 
i afero. y imenu delavcev

Rastko Plohl

Javno vprašanje g. Krašovcu 
in Združenju »Manager«

V Delavski zvezi ZLSD bi radi zvede
li, kdaj se bodo člani vašega združenja 
nehali za slabe poslovne rezultate opra
vičevati z izgubo nekdanjega jugoslovan
skega trga in s (pre)visokimi plačami 
slovenskih delavcev.

Radi bi vas spomnili, da je od izgube 
jugotrga minilo pet let in da so povprečne 
plače v Sloveniji tri do štirikrat nižje od 
zahodnoevropskih. Najbrž tudi veste, da 
je prispevek članov vašega združenja k 
»visoki« slovenski povpnečni plači pre
cejšen. Bili bi vam zelo hvaležni, če bi nas 
in slovensko javnost seznanili s progra
mom in cilji Združenja »Manager«, pre
dvsem z vašo morebitno vizijo razvoja 
Slovenije, da delavci ne bi še naprej 
zmotno menili, da želite samo zagotovi
ti visoke plače menedžerjem na račun 
nizkih delavskih plač.

Jože Vuk, tajnik Delavske zveze ZLSD
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K 21. septembra 1995 V ZARISCU
Janez Justin:

MOČNI SO LE ZDRUŽENI IN 
ENOTNI SINDIKATI«

Janez Justin, predsednik Sindikata kemične, nekovinske in gumarske industrije Slovenije (KNG), 
se je pred dnevi vrnil s kongresa Sindikata kemične, papirne in keramične industrije Nemčije.
Bilje na zadnjem kongresu tega sindikata, saj se bosta pridružila sindikata tekstilcev in rudarjev.
Podobni združevalni procesi tečejo tudi v drugih deželah in mednarodnih organizacijah, le pri 
nas bi vsaka vas in vsak lider rada imela svoj sindikat, pravi Janez Justin.

DE: Bili ste na kongresu vaših nemških kolegov. Kaj je 
bilo za Slovenijo najbolj zanimivo?
Justin: Kongres Sindikata kemične, papirne in 

keramične industrije je bil petnajsti in obenem zadnji 
kongres tega sindikata, saj so trije sindikati že sprejeli 
sklepe o združevanju, ki naj bi bilo končano do leta 
1997. Gre pravzaprav za pridruževanje sindikatov 
usnjarjev in rudarjev, ki krepko občutita ukinjanje 
podjetij in zmanjšanje zaposlenosti v teh dveh dejav
nostih. Sindikat kemične, papirne in keramične indu
strije je že dolgo med največjimi in najmočnejšimi 
sindikati v Nemčiji, po novem pa bo še močnejši. 
Nemški kolegi so nam povedali, da bo v tej državi leta 
1997 namesto 21 le še 11 velikih sindikatov.

DE: Povabljeni ste tudi na kongres Mednarodne zveze 
kemikov in papirničarjev (ICEF).Ali tudi ta zveza 
načrtuje združevanje?
Justin: Moram vam pritrditi, saj se bodo v to zve

zo povezali še rudarji. Vesti o združevanjih prihajajo 
tudi iz dežel v tranziciji. Japonski delavci so se letos 
povezali v sindikat tekstilne, kemične in prehrambe
ne industrije ter trgovine. V Nemčiji pravijo, da je 
združevanje sindikatov znotraj posameznih držav po
goj za združevanje na evropski in svetovni ravni.

DE: Kdo odloča o združevanjih?
Justin: Naši nemški kolegi so izvedli anketo med 

članstvom, ki je z veliko večino glasovalo za finančno 
močan sindikat. Ljudje v tej deželi vedo, da sindikat 
brez denarja ni sindikat po njihovi meri. Pri nas je na 
žalost povsem drugače. Zdi se mi, da bi vsaka vas rada 
imela svoj sindikat, enako mislijo in delajo tudi šte
vilni sindikalni liderji.

DE: Obveščeni smo, da ste se skupaj z drugimi udeleženci 
kongresa poslovili od dosedanjega predsednika 
nemškega sindikata.
Justin: Hermann Rappeje res odšel iz sindikata. Bil 

sem med 3500 povabljenci, ki so se udeležili slovesno
sti ob njegovem odhodu. V kongresni center v Hanno
vru, kjer se je to dogajalo, so prišli tudi številni viso
ki zvezni in deželni politiki na čelu s kanclerjem Hel
mutom Kohlom. Težko si je predstavljati, da bi se kaj 
podobnega zgodilo pri nas.

DE: In zakaj je v Nemčiji vse drugače?
Justin: Mislim, da gre za neposredno posledico 

razvitega socialnega partnerstva. Predsednik tam
kajšnjih delodajalcev je v priložnostnem govoru med

drugim menil, da je stalno in trdno sodelovanje s sin
dikati pogoj za ohranitev industrije.

DE: Vse to verjetno pripovedujete zlasti zaradi položaja v 
Svobodnih sindikatih in razmer v naši državi?
Justin: Bralcem DE bi rad povedal prav to. Moti 

me, da na Svet ZSSS znova prihajajo predlogi za 
čimvečje število območij.

To, kar nekateri predlagajo in zahtevajo, so ne
kakšne enklave znotraj ZSSS. Osebno sem pristaš 
velikih območij, saj je le tam mogoče organizirati stro
ko, pravnike in ekonomiste, na zelo majhnih območjih 
je namreč prostor le za aktiviste. Pogovori o organizi
ranosti, ki so se začeli po 2. kongresu ZSSS, trajajo 
predolgo in ne dajejo sadov.

DE: Rzmere v Zvezi so za KNG pomembne, niso pa 
odločilne, saj sami odločate o svoji organiziranosti. Kako 
ste se organizirali?
Justin: Imamo nov akt o organiziranosti, finančni 

pravilnik pa čaka le na podobno imenovano listino 
ZSSS. Pripravili smo tudi delovno gradivo za nova 
stavkovna pravila. Naš sindikat ima deset območnih 
odborov, ki so v Celju, Mariboru, Ljubljani, Škofji 
Loki, Novem mestu, Trbovljah, Slovenj Gradcu, Seža
ni, Novi Gorici in Lendavi. Mogoče jih je celo preveč. 
Pravna pomoč je na območjih organizirana tako, daje 
članom dostopna vsaj en dan v tednu.

DE: Kakšne rešitve pa vsebuje vaš finančni pravilnik? 
Justin: Namesto šestine odstotka bo članarina v 

KNG z začetkom prihodnjega leta povečana na en 
odstotek od bruto plače.

Povečano članarino želimo nameniti izrecno za sta
vkovni sklad, ki bo organiziran le pri republiškem 
odboru našega sindikata.Zavedamo se, da bo po kon
čani privatizaciji stavke moral plačati tisti, ki jih bo 
organiziral.

Organi KNG bodo morali obvezno oblikovati tudi 
solidarnostne sklade. Po pravilniku bo sindikatom 
podjetij ostalo 30 odstotkov vplačane članarine, večina 
denarja pa bo pripadla organom sindikata KNG in 
Zveze. Kot sem povedal, bo novi pravilnik uveljavljen 
prihodnje leto; če članstvo že sedaj plačuje enoodstot
no članarino, povečanje ostane sindikatom podjetij. Če 
Zveza do takrat ne bo imela novega pravilnika, se 
bomo z njenimi pravili uskladili naknadno.

DE: Omenili ste nova stavkovna pravila in stavkovni 
sklad. Zakaj je oboje potrebno?

Janez Justin: “Naši majhni in razdrobljeni sindikati na sta
vke ne bodo smeli niti pomisliti.”

Justin: Sedanja stavkovna pravila ZSSS so bila 
sprejeta še v času, ko smo imeli le družbeno lastnino, 
in so že zdaj absolutno zastarela. Kmalu jih sploh več 
ne bomo mogli uporabljati. Mislim, da so vprašljive 
tudi tiste določbe v kolektivnih pogodbah, ki delodajal
cem nalagajo plačevanje nedela v času stavke. Kaj 
takšnega si v razvitih deželah ni mogoče niti zamisli
ti. Bojim se, da bodo delodajalci kmalu odpovedali 
člene kolektivnih pogodb, ki se nanašajo na plačevanje 
nadomestila stavkajočim za izgubljeni zaslužek.

DE: Najbrž vse to vedo tudi drugi sindikalni delavci, ki 
neživljenjska stavkovna pravila ohranjajo, saj bi v 
nasprotnem primeru morali opustiti vsakodnevno 
rožljanje s stavkami. Se strinjate z našim mnenjem? 
Justin: Imate prav, vseeno pa sem prepričan, daje 

treba neživljensko listino čimprej spremeniti. Vse je 
odvisno od denarja, prav zato sem na začetku pogo
vora tako poudarjal združevanje in večanje moči sin
dikatov. Upam, da za Svobodne sindikate še ni prepoz
no. Delovno gradivo za naša stavkovna pravila smo 
pripravili po nemških vzorcih.

Za vsako stavko bo treba na tajnem glasovanju do
biti podporo treh četrtin zaposlenih. Pravila bodo velja
la le za organizirane stavke, ki jih običajno organizira 
le sindikat. Odločitev o napovedi in izvedbi stavke bo 
odvisna le od demokratično izražene volje delavcev, 
ki naj bi stavkali, ne pa od želja sindikalnih liderjev. 
Sindikat brez denarja je obsojen na životarjenje. Naši 
majhni in razdrobljeni sindikati na stavke ne bodo 
smeli niti pomisliti. Večina sindikalistov si sploh ne 
predstavlja, kaj se bo dogajalo v privatiziranih po
djetjih.

DE: Vse to lahko razumemo le kot odločitev za učvrstitev 
sindikata KNG, ki je že zdaj močnejši od drugih, tudi zato 
ker v kemiji in gumarski industriji ni bilo stečajev in 
večjih odpuščanj. Kaj pa naj naredijo drugi sindikati? 
Justin: Sem pristaš združevanja sindikatov, zlasti 

najmanjših. Ta proces ne sme biti omejen le na Svo
bodne sindikate. Sindikalne razdrobljenosti, ki bi bila 
podobna naši, ni v nobeni primerljivi deželi. Pravilo 
v večini razvitih dežel je le en sam in edini sindikat, v 
to smer se spreminja tudi sindikalna scena v bivših 
socialističnih deželah. Z njihovimi sindikalisti smo se 
večkrat sestali in izmenjali izkušnje. Za vaše bralce 
lahko povem, da se madžarski kolegi otepajo zlasti s 
tujci, ki so poceni kupili njihova podjetja. Poljski ko
legi pa so nam povedali, da se je privatizacija večjih 
podjetij v tej državi znašla v slepi ulici.

DE: Kako boste uveljavili nova stavkovna pravila? 
Justin: Že novembra bomo organizirali seminar, na 

katerem bodo predavali izkušeni nemški kolegi. Nekaj 
naših kolegov bo odšlo na izpopolnjevanje v Avstrijo. 
Pridobljeno znanje bomo kasneje prenesli na druge 
aktiviste KNG.

DE: Je KNG edini reprezentativen sindikat v kemični, 
nekovinski in gumarski industriji?
Justin: To ne drži, smo le največji. Reprezentati

ven je tudi podobno imenovani sindikat za večje šte
vilo dejavnosti, organiziran pri KNSS. Poznamo tudi 
več samostojnih sindikatov podjetij. Ključ naše večje 
učinkovitosti je tudi medsindikalna enotnost na po
gajanjih. Vseskozi smo delali tako, da enega proti dru
gemu niso mogli zlorabiti.

DE: Je tako tudi v podjetjih?
Justin: Najbolj svež primer je iz Vulona, kjer smo 

se prejšnji teden pogajali z italijanskim lastnikom. Ker 
smo bili s KNSS enotni, je tujec pristal na plačevanje 
zaposlenih po kolektivni pogodbi. Enotno delujeta tudi 
sindikata v Krki in Swatyju.

DE: Lahko naštejete večje podjetniške sindikate, ki niso 
povezani v nobeno sindikalno centralo?
Justin: Gre pravzaprav le za sindikata Belinke in 

Leka, nekaj sindikatov manjših podjetij pa se povezuje 
v Konfederacijo 90 in Svet kranjskih sindikatov. Z 
Belinkinim sindikatom smo letos podpisali pogodbo, 
po kateri zanje izvajamo nekatere naloge v korist član
stva. Lekov sindikat je bil nekaj časa pogodbeno po
vezan s KNSS, zdaj je povsem samostojen, z njegovo 
predsednico dobro sodelujemo. Povedal sem, da ho
čemo biti še močnejši, prav zato si bomo prizadevali 
za pridružitev obeh omenjenih sindikatov.

DE: In kakšne probleme rešujete zdaj?
Justin: Že prej ste pravilno ugotovili, da se naša 

podjetjapraviloma ne sesuvajo. Zaradi lastninjenja pa 
je marsikje prišlo do reorganizacij, ki vplivajo tudi na 
sindikalno sceno. Prihaja tudi do prevezav v druge 
sindikate iz sestave ZSSS. Število članstva se v teh 
razmerah ne zmanjšuje.

Agencija je začela zavračati statute podjetij, če v 
svetih delavcev, po njenem mnenju, določajo preveč 
mest za predstavnike delavcev. Mi mislimo, da so 
takšni statuti skladni z veljavnim zakonom o soupra
vljanju, oni pa se pri zavračanju sklicujejo na napo
vedane spremembe tega zakona. Težave z izvolitvijo 
svetov delavcev imamo tudi tam, kjer je sindikat šibak. 

DE: Kakšno sporočilo za konec?
Justin: Predolgo smo se ukvarjali sami s seboj. Čas 

je, da se posvetimo problemom v podjetjih, ki jih brez 
nas zaupniki ne morejo rešiti.

Franček Kavčič

Želite svoje delo opravljati na prav poseben način?

Brez nepotrebnega razburjanja, učinkovito in organizirano, 
v sproščenem vzdušju, kjer boste resnično nekaj naredili?
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Prcscntations

Peking 
ori nas ima

Najkrajši odgovor 189 vladnih delegacij, zbranih na 4. svetovni kon
ferenci OZN o ženskah v Pekingu, na vprašanje, kaj je treba storiti, da bi 
bilo tisočletje, ki prihaja, tisočletje miru, blaginje, enakosti, socialne 
pravičnosti in ekološkega ravnovesja, se glasi: zares omogočiti deklicam 
in ženskam vsega sveta, da bodo mogle same odločati o sebi in da bodo 
lahko prevzele svojo polovico moči pri odločanju o družini, o proizvo
dnji in o politiki ter družbenem razvoju.

Sedemčlanska slovenska vladna delegacija je bila tretja najmanjša 
vladna delegacija v Pekingu. Samo še iz neznanega Palaua je prišla ena 
sama predstavnica in iz Bosne in Hercegovine dve naravnost s sarajevske
ga bojišča. Kljub temu smo bili ena najaktivnejših in najbolj opaženih 
delegacij. Vladna izhodišča, s katerimi smo se odpravile v Peking, so nas 
postavila na stran držav, ki so trdile, da je najhujši problem sodobnih žensk 
njihova podizobraženost, njihova revščina in ekonomska neenakopravnost. 
To nas je naredilo za zaveznice vplivnega kroga držav t. i. Skupine 77 in 
Kitajske. Naša odločna zahteva, naj se takoj prepove in začne uničevati 
vse orožje za množično pobijanje ljudi - atomsko, bakteriološko in 
kemično, s katero žal nismo prodrle, nas je zbližala z veliko večino sre
dnjih in manjših držav, ki takega orožja nimajo, trpijo pa v senci njego
vih groženj in izgubljajo razvojne možnosti, ker se preveč denarja razvi
tih porabi za oboroževanje. Naša izkušnja 5 tragiko množičnega begun
stva, ki nas je doletela zaradi vojnih spopadov na Hrvaškem in v Bosni 
in Hercegovini, nas je povezala z vsemi državami s podobnimi problemi. 
To nam je omogočilo, da smo skupaj z njimi dosegle, da bo mednarodna 
finančna pomoč pri oskrbi beguncev v bodoče pokrivala tudi stroške njiho
vega osnovega zdravstvenega varstva, vključno s stroški za načrtovanje 
družine in stroški šolanja begunčkov ter usposabljanja žensk za varno 
vrnitev in uspešno ponovno vključevanje v mirno domače okolje. Višina 
mednarodne pomoči pri oskrbi beguncev pa bo poslej odvisna od tega, 
kolikšen odstotek domačega prebivalstva pomenijo begunci v posamezni 
državi, kjer so si poiskali zatočišče. Obenem smo p'ri vseh vprašanjih 
izobraževanja za enake možnosti spolov, krepitvi politične moči žensk, 
obveznostih vlad glede zdravstvenega varstva žensk, človekovih pravic 
Žensk, tudi tistih najbolj občutljivih, kot so pravica do načrtovanja 
družine, zdravstveno varnega abortusa, svobodne izbire spolne oprede
litve in življenjskega sloga, na osnovi naše ustave suvereno podpirale v 
teh vidikih najbolj demokratične in napredne države sveta - države Evrop
ske skupnosti, ZDA, Kanado, Novo Zelandijo, Avstralijo in Južno Afriko.

Pokazalo se je, da pri tem uživamo dokajšnjo podporo številnih držav 
srednje, južne in vzhodne Evrope, ki se niso odločile glasno in javno same 
predstaviti svojih stališč.

Ker smo se od prvega dne zasedanj obeh komisij konference oglašale 
z odločnimi in utemeljenimi stališči vsakokart, ko je bilo treba podpreti 
stran, s katero smo se strinjale, in ker so vse velike skupine držav potre
bovale zaveznice iz srednje in vzhodne Evrope ter med državami prosti
mi strelkami, smo postale izredno zanimive sogovornice in dejavnik vpli
vanja na končne odločitve na konferenci prav o najtežjih in najbolj 
razdvajajočih vprašanjih. Zato se je zgodilo, da so prav naši delegaciji 
najprej poverili mučno usklajevanje stališč v neformalni skupini, ki je 
poskušala doseči soglasje glede najbolj vročega vprašanja celotne kon
ference - vprašanja človekove pravice žensk do svobodne izbire seksual
ne opredelitve. Pri tem sicer nismo uspele, a pomagale smo narediti razvi
dno dejansko razmerje moči in s tem olajšati pogajanja o preostalih 
ključnih spornih vprašanjih. Zato so nam številne države srednje in vzho
dne Evrope ter Makedonija zaupale pogajalski mandat v neformalni sku
pini, ki se je pogajala o tistih členih akcijskega dokumenta, glede kate
rih je bilo najtežje doseči soglasje, saj je šlo za korake naprej od doseženih 
soglasij na svetovnih konferencah OZN o človekovih pravicah leta 1993 
na Dunaju in o prebivalstveni politiki leta 1994 v Kairu: o vprašanju, kako 
v dokumentu nedvoumno zapisati, da seksualne in reproduktivne pravice 
žensk niso samo pravice, ki jih morajo države zavarovati z zdravstvenimi 
politikami, ampak tudi izrecno priznane ČLOVEKOVE PRAVICE ŽENSK, 
in kako opredeliti razmerje med kulturnimi, verskimi in drugimi tradicija
mi posameznih držav in na novo opredeljenimi človekovimi pravicami 
žensk. Izjemno sem ponosna, da je slovenska vladna delegacija prispe
vala pomemben delež k odločitvi, ki je pravice žensk do seksualnega in 
reproduktivnega zdravja in dolžnost držav, da te pravice zavarujejo, v 
akcijskem dokumentu pekinške konference opredelila kot sestavni del 
nedeljivih in univerzalnih človekovih pravic, pri neprijetni izbiri med 
tradicijami in verskimi vrednotami posameznih držav ter novoopredeljeni- 
mi človekovimi pravicami žensk pa zavezala vlade vsega sveta, naj 
spoštujejo - človekove pravice. Nenačelna koalicija islamskega in kato
liškega tradicionalizma je sicer dosegla, da novoopredeljenih človeko
vih pravic žensk, najpomembnejšega dosežka s te konference, njen naj
pomembnejši načelni dokument - Pekinška deklaracija, sploh ne omenja, 
toda vsem je bilo jasno, da je to samo diplomatski obliž na dejstvo, daje 
to nenačelno koalicijo - dokončno povozil čas.

Ko smo ponosne na uspešno opravljeno poslanstvo prišle domov, pa 
nas je počakal hladen tuš slovenske zaplankanosti in sovraštva do tistih 
Žensk, ki stojijo na čelu svetovnega boja za enake možnosti in partner
stvo spolov. Številna medijska poročila so polna zaničljivih in pod
cenjujočih ocen o sami konferenci in njenem dometu, nakladanj o babjem 
turizmu, o politično neuravnovešeni sestavi delegacije, laži o neprimer
nem odnosu med vladno in nevladno delegacijo Slovenije na Kitajskem... 
Spopad, za katerega se je zdelo, da smo ga zmagovito končale v Pekingu, 
nas je počakal na domačem pragu. Neodločen in preteč. In vendar me ne 
skrbi preveč: če smo znale pomagati pri zmagi nad podobnim mrač
njaštvom v velikem, daljnem svetu, ni vrag, da bi tega ne zmogle tudi pri 
nas doma.
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4. srečanje delavcev gostinstva in turizma Slovenije

DELODAJALCI, KAJ PA 
SOUPRAVLJANJE?

določenih primerih upravičene, vendar morajo biti 
speljane po pravilih. Zato, ker je le zakonita stavka 
zaščitena. To pa je zelo pomembno dejstvo. Proti ne
zakonitosti se ne moremo in tudi ne smemo boriti z 
novo nezakonitostjo. Predvsem zato, da takrat, ko smo 
v najhujših težavah, ne zabredemo še bolj globoko...«

Dušan Semolič, predsednik ZSSS: »Ko se pogo
varjamo o tem in onem, še vedno premalo razmišljamo 
o ljudeh, ki se najtežje prebijajo iz meseca v mesec. Pre
malo razmišljamo tudi o tem, da so prav delavci plačali 
največji račun za vse spremembe v naši družbi. Med

Tradicionalno in vselej težko pričakovano srečanje 
je bilo to pot na Koroškem, v Slovenj Gradcu. Na
menjeno je bilo poglobljenemu pogovoru o nemalo 
žuljih, ki grenijo življenje slovenskim delavcem v 
gostinstvu in turizmu, pozne popoldanske in večerne 
ure pa so bile rezervirane za družabno srečanje, kle
pet, prigrizek, zabavo in, kajpak, obvezen »čin-čin«. 
Zakaj ne bi gostinci vsaj enkrat letno zamenjali vloge 
in bili sami vsaj kratek čas gosti?

Da uvodna »okrogla miza« ne bi spominjala na že 
»velikorat videno in slišano« oziroma staro gramofon
sko ploščo, sta se organizatorja srečanja Iztok Bratož 
in Ivan Jurše, prva moža pri Sindikatu delavcev go
stinstva in turizma Slovenije, pošteno potrudila. Na 
Koroško sta namreč poleg svojih sodelavcev in prija
teljev povabila še Rino Klinar, ministrico za delo, 
Boruta Brezovarja, glavnega slovenskega inšpektorja 
za delo, Marjana Rožiča, predsednika Turistične zve
ze Slovenije, Dušana Semoliča, predsednika ZSSS, in 
še vrsto zanimivih ljudi, ki so imeli kaj povedati. In 
da prepričani ne bi le prepričevali drug drugega, so 
prišli na srečanje tudi delodajalci, ki včasih, sicer brez 
slabih namenov, drugače razmišljajo kot delavci in 
njihovi sindikalni zaupniki. Zato je bil večurni pogo
vor še vedno prekratek, da bi lahko vsi povedali, kar 
jim je ležalo na duši. Ni kaj, dan je bil za obsežen 
program kar prekratek. Tudi zato, ker je konec po
letja. ..

In kaj smo slišali za »okroglo mizo« v Slovenj Gra
dcu? To pot lahko predstavimo le nekaj kratkih pov
zetkov, pa čeprav bi si celotno srečanje slovenskih 
gostinskih in turističnih delavcev zaslužilo malce večjo 
pozornost.

Iztok Bratož, predsednik panožnega sindikata: »Ko 
se pogovarjamo o gostinstvu in turizmu, moramo imeti 
pred očmi, da razpravljamo o prioritetni gospodarski 
dejavnosti v Sloveniji. Zato je toliko bolj pomembno, 
da ima država posluh za naše težave in nam v prime
rih, ko ne gre drugače, priskoči na pomoč. Veliko je 
podjetij, ki so na robu rentabilnosti in se le s težavo še 
držijo na površju. Ne smemo dovoliti, da bi se odpo
vedali posameznim svojim zmogljivostim, saj pri
hajajo časi, ko jih bomo še kako potrebovali. Turizem 
ima perspektivo, o tem ni dvoma...«

Rina Klinar, ministrica za delo: »Z vidika zaposlo
vanja je panoga velikega pomena. Zato je naše mini
strstvo v tistih najbolj kritičnih časih priskočilo mar
sikateremu kolektivu na pomoč. Glede sindikatov pa 
menim, da so nam v dragoceno oporo pri socialnem 
partnerstvu. Zato smo zainteresirani za tesno in obe
nem kar nabolj strokovno sodelovanje. Pa še beseda o 
plačah. Prav je, da smo kritični do naj nižjih prejemkov, 
vendar sodim, da se premalo pogovarjamo o bruto

Dušan Semolič, predsednik ZSSS: »Ko se pogovarjamo o tem in onem, še vedno 
premalo razmišljamo o ljudeh, ki se najtežje prebijajo iz meseca v mesec.
Premalo razmišljamo tudi o tem, da so prav delavci plačali največji račun za vse 
spremembe v naši družbi. Med drugim s tem, da jih je ostalo več kot 120.000 brez 
kruha. In o teh problemih premalo razmišlja tudi cvet slovenske družbe, to je naš 
parlament. Če bi bilo drugače, potlej ne bi imeliprenekateri poslanci skomine, da 
bi se z dvajsetimi leti delovne dobe upokojili... «•

plačah, o prispevkih, o zavarovanju in podobnem. Po 
višini neto plač se res ne moremo primerjati z Evro
po, z vidika socialne varnosti delavcev pa lahko...«

Borut Brezovar, glavni inšpektor RS za delo: 
»Mnogi predpisi, ki jih imamo in jih tudi uporablja
mo, so stari, časi pa so novi, drugačni. Kolektivna 
pogodba, ki velja za gostinstvo in turizem, je med naj
boljšimi, mnogim je lahko za vzor. Konkretne pogod
be med zaposlenimi in delodajalci pa so v prenekate- 
rih primerih zelo neustrezne. Gre za skoraj prazne for
mularje, ki so nemalokrat vzrok za probleme, slabo 
voljo in delovne spore. Rad bi še opozoril, da je zelo 
malo stavk zakonitih. To ni v redu. Seveda so stavke v

drugim s tem, da jih je ostalo več kot 120.000 brez 
kruha. In o teh problemih premalo razmišlja tudi cvet 
slovenske družbe, to je naš parlament. Če bi bilo dru
gače, potlej ne bi imeli prenekateri poslanci skomine, 
da bi se z dvajsetimi leti delovne dobe upokojili...«

Nekateri, ki so hoteli opozoriti na svoje žulje, in 
izhajajo iz neposrednih delovnih okolij, so se z nos
talgijo spomnili na čase, ko smo še vsi samoupravljali. 
Prav bentili pa so zato, ker naj bi danes vsaj soupra
vljali, pa za to nimajo pravih možnosti. Ni čudno, ko 
pa ima le malokateri delodajalec posluh za to, da bi 
se v »njihovo delo« vtikali tudi delavci.

Andrej Ulaga

ZA VEČJO VARNOST DELAVCEV OB MEJI
V prostorih restavracije Kompas na obmejnem pre

hodu Škofije so se v petek, 15. septembra, v okviru 
Evropskega dneva delavcev ob meji srečali slovenski 
in italijanski sindikalisti in govorili o problemih dela
vcev, ki delajo ob meji. Srečanja, do katerega je prišlo 
na pobudo Medregijskega sindikalnega sveta Slovenije 
in Furlanije - Julijske krajine, so se poleg predsednika 
ZSSS mag. Dušana Semoliča, predsednika Konfedera
cije sindikatov 90 Slovenije Borisa Mazalina in njunih 
sodelavcev ter generalnih sekretarjev sindikatov CGIL, 
CISL, UIL Furlanije - Julijske krajine Paola Pupulina, 
Lucia Gregorettija in Adele Pino udeležili tudi nekate
ri visoki predstavniki političnega življenja Slovenije in 
Italije, med njimi predstavniki Ministrstva za delo, 
družino in socialne zadeve RS, republiških zavodov za 
pokojninsko in invalidsko zavarovanje, zdravstveno 
zavarovanje in zaposlovanje, koprski župan Aurelio 
Juri, vicekonzul RS v Trstu Zorko Pelikan, ambasa
dor republike Italije v Sloveniji Luigi Solari, tržaški 
župan Ricardo Illy, podpredsednik deželnega sveta FJK 
Miloš Budin in drugi.

Uvodoma je predsednik medregijskega sindikal
nega sveta Roberto Treu povedal, da prihaja na Tržaš
ko vsak dan na delo okoli 15.000 delavcev iz Slove
nije in Hrvaške, od katerih jih kar 90 odstotkov dela 
na črno. Ti delavci na eni strani ne poznajo svojih 
pravic, na drugi pa znižujejo ceno dela na tem ob
močju, kjer že tako primanjkuje delovnih mest. Treu 
je dejal, da se sindikalisti hočejo vključiti v vse pro
cese sprejemanja novih evropskih in dvostranskih 
sporazumov z vidika socialne varnosti, in poudaril, da 
Evropa sociale zaostaja za Evropo kapitala in financ. 
Podpredsednik medregijskega sindikalnega sveta Bo
ris Mazalin pa je poudaril, da se sindikati zavzemajo, 
da bi se pretok delavcev ob meji - iz ene države v 
drugo, čimbolj legaliziral, zato da bi tudi na social
nem področju dosegli takšno stopnjo razvitosti, ka
kršno pozna Evropa pri pretoku kapitala, blaga in lju
di. Zato v sindikalnih prizadevanjih v tem primeru 
niso v ospredju plače, pač pa statusni, socialni in 
razvojni problemi, je dejal Mazalin, pri čemer ima to 
območje veliko prednost v tem, da sindikati že vrsto 
let uspešno sodelujejo.

O življenju ob meji so na srečanju govorili tudi 
nekateri predstavniki slovenske in italijanske oblasti 
in poudarjali, da mora življenje ob meji ne glede na 
to, kako državi urejata medsebojne odnose, teči na
prej. Ustvariti je treba še višje oblike sodelovanja, saj

sta obe strani zainteresirani za usklajen razvoj na obeh 
straneh meje, pri čemer je še veliko možnosti za so
delovanje na področju gospodarstva, infrastrukture, pa 
tudi na znanstvenem in kulturnem področju. Na sre
čanju je bila soglasno izražena podpora vključitvi Slo
venije v Evropsko unijo, zanimiva pa je bila tudi mi
sel tržaškega župana Illyja, da Evropski dan obmejnih 
delavcev kaže obema vladama, kako premostiti težave 
v medsebojnih odnosih v duhu odprtosti in sodelo
vanja.

Na srečanju je bila predstavljena tudi dvojezična 
brošura o delavskih pravicah in oblikah zaposlovanja, 
ki jo je izdal Medregijski sindikalni svet Slovenije in 
Furlanije - Julijske krajine in so jo na mejnih preho
dih delili brezplačno. V njej so objavljene tudi zahte
ve Evropske konfederacije sindikatov glede zaposlo
vanja in socialne varnosti delavk in delavcev, ki živijo 
v eni državi, delajo pa v drugi, in ki jih je Evropska 
konfederacija sindikatov naslovila na institucije 
Evropske unije. Pav/e Vrhovec

IZVLEČEK IZ ZAHTEV EVROPSKE KONFEDERACIJE SINDIKATOV

delajo v drugih državah
Za resnično prosto gibanje delavcev za njihovo bliko, Slovaško, Poljsko, Švico in državami Magre- 

večjo mobilnost se morajo razrešiti vse težave, ki ba;
nastajajo zaradi razlik v državnih zakonodajah v jj Evropska konfederacija sindikatov zahteva od 
zvezi s socialno varnostjo. Zato Evropska konfede- držav članic Evropske unije, naj sc ponovno pre-
rsw*iisi clnrliVfltnv metitnr.ii RvrnnslfP.
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državi. Za tc državljanke in državljane morajo
veljati koordinacijska pravila; Politika Zaposlovanja V EvtOteglJl

- dnevni delovni emigranti evroregije morajo Evropska konfederacija sindikatov zahteva od 
imeti prost dostop do zdravstvenih centrov na dveh Evropske komisije, držav m dežel:

- odškodnina za brezposelnost: delavec mora deželi!'diS
imeti možnost izbire, ali si bo poiskal zaposlitev v . naj se vzpostavi socialni dialog znotraj evrop- 
državi, kjer dela, ali v državi, kjer bi\a: denarno skih regijskih svetov, še zlasti zaradi vzajemnega 
pomoč za brezposelnost mora prejemati od države, prjz„avimja kvalifikacij, poklicnega usposabljanja 
v kateri se je registriral; (za zaposlene in brezposelne) in izvajanja social-

Te predloge je treba vključiti v novi program so- ne zakonodaje Evropske unije; 
ctalnega delovanja Evropske komisije. - naj se zagotovi sodelovanje medregijskih sin-

b) vsaka država, ki sprejme nov zakon, mora alkalnih svetov pri uresničevanju projekta Interreg 
proučiti tudi njegove posledice za dnevne delovne jj.
emigrante. Evropski komisiji mora biti poverjena naj Evropska komisija vključi v svoje letno 
naloga, da preveri, alt so določila na tem področju poročilo točko o zaposlovanju v obmejnih deželah 
pravno usklajena; in oriše problematiko.

c) sklenjeni morajo biti sporazumi, ki bodo ureja- Bruselj, 15. 9. 1995

V TAMU PROIZVODNJA 
RASTE, DELAVCEV RA 
JE PREVEČ

Podatki kažejo, da se je fizični obseg proizvodnje v 
mariborskem Tamu začel povečevati. To je na tiskovni 
konferenci konec prejšnjega tedna potrdil tudi direk
tor uprave Tama mag. Edvin Makuc. Po njegovih be
sedah je Tam do konca avgusta ustvaril okoli 140 mi
lijonov mark realizacije, do konca leta pa naj bi ta do
segla okoli 250 milijonov mark.

Najbolj so v Tamu povečali proizvodnjo avtobusov, 
saj so jih doslej letos v primerjavi z enakim obdobjem 
lani proizvedli za skoraj 30 odstotkov več. Največ pro
blemov pa imajo s proizvodnjo specialnih vozil.

V Tamu še vedno izpolnjujejo pogodbe, ki jih je 
sklenila prejšnja uprava, hkrati pa se dogovarjajo za 
nove posle v Iranu, Indoneziji in na Kitajskem. Prav 
tako nova uprava išče stične točke z velikimi proizvajal
ci avtomobilov v razvitih državah, ki bi bili za Tam 
zanimivi kot strateški partneiji.

V Tamu je v zaključni fazi tudi priprava sanacijske
ga programa, ki ga morajo predložiti vladi na začetku 
prihodnjega meseca. Če bo sanacijski program potijen, 
bo Tam dobil tretjo tranšo sredstev, 35 milijonov mark, 
ki jih nameravajo vložiti v rentabilne proizvodne pro
grame. Del obratnih sredstev pa si bodo tamovci za
gotovili sami z dezinvestiranjem.

Čeprav se proizvodnja postopno povečuje, je v Tamu 
še vedno veliko trajno presežnih delavcev. Izmed se
daj okrog 3140 zaposlenih ima in bo imelo dovolj dela 
le okoli 2300 delavcev. Tokrat bo odpuščanje najbolj 
prizadelo režijske delavce, saj naj bi jih po sanacijskem 
načrtu od skupnega števila zaposlenih ostalo samo še 
30 odstotkov. Tamu je letos pri reševanju trajno pre
sežnih delavcev pomagalo ministrstvo za delo z 1,2 
milijarde tolarjev. Tamovci upajo, da bo tako še naprej.

Razmere v tem podjetju se z novo upravo in po dveh 
tranšah sredstev izboljšujejo, vendar ostaja njegova 
usoda Tama potrditve sanacijskega programa na upra
vnem odboru negotova.

T.K.

MARIBORSKI 
SINDIKALISTKI PRI 
VARUHU 
ČLOVEKOVIH 
PRAVIC

Varuh človekovih pravic Ivan Bizjak je v minulem 
tednu dva dni uradoval v Mariboru. Med mnogimi 
Mariborčani, ki so se k njemu zatekli po pomoč (Bizjak 
je dejal, da bo moral v Maribor prihajati pogosteje kot 
v druga regijska središča), sta bili tudi predsednica 
območnega sveta ZSSS za Podravje Metka Roksan- 
dič in sekretarka območnega odbora Sindikata delavcev 
v obrti Branka Jurak.

»Območni odbor Sindikata delavcev v obrti se je že 
pred časom pisno obrnil na varuha človekovih pravic 
zaradi ravnanja Zavoda za zdravstveno zavarovanje 
Slovenije, ki je napovedal, da delavcem pri obrtnikih 
ne bo potrjeval zdravstvenih izkaznic, če delodajalci 
niso plačali vseh prispevkov (delavcem v obrti zdrav
stvenih izkaznic ne morejo več potrjevati delodajalci, 
temveč jim jih potrjujejo na Zavodu za zdravstveno za
varovanje). Čeprav gre po naši presoji za grobo kršitev 
človekovih pravic, od varuha človekovih pravic še ni
smo dobili pisnega odgovora. Z Metko Roksandič sva 
odšli na razgovor k Ivanu Bizjaku, da bi iz prve roke 
izvedeli, kaj namerava ukreniti v zvezi s tem prime
rom,« pojasnjuje Branka Jurak. »Bizjak je dejal, da so 
ga seznanili, da sporne okrožnice vodstva Zavoda za 
zdravstveno zavarovanje Slovenije v praksi nikjer ne 
uresničujejo. Midve pa sva terjali, da okrožnico raz
veljavijo, saj je sedaj očitno samo od hrabrosti posa
meznih uslužbencev odvisno, ali okrožnico spoštujejo 
ali ne, zaradi česar se lahko sami znajdejo v disciplin
skem postopku.«

V nadaljevanju pogovora sta Metka Roksandič in 
Branka Jurak Ivana Bizjaka tudi širše seznanila z akti
vnostmi Svobodnih sindikatov pri varovanju človeko
vih pravic. Samo v Podravju služba pravne pomoči 
.Svobodnih sindikatov zastopa na sodišču okoli 20 tisoč 
delavcev v delovnih sporih, stečajnih postopkih, po
stopkih prisilne poravnave in v drugih primerih.

»Beseda je nanesla tudi na vlogo inšpekcije dela. 
Bizjak je menil, da imajo delovni inšpektoiji premajhna 
pooblastila. S tem se nisem strinjala, pač pa sem mu s 
primeri iz naše regije prikazala, da imajo delovni 
inšpektorji precej pooblastil, ki pa si jih žal ne upajo 
uporabljati,« pravi Jurakova. »Še najbolj žalostno pa 
je, da država neučinkovito delo delovnih inšpektorjev 
mimo gleda in ne ukrepa. Očitno državi ustreza, da je 
tako.«

»Po izčrpnem pogovoru, na katerem sva z Metko 
Roksandič varuhu človekovih pravic postregli s števi
lnimi informacijami o našem delu, je Ivan Bizjak dejal, 
da visoko ceni delo sindikatov pri varovanju človeko
vih pravic. Izrazil je prepričanje, da bi bilo koristno, 
če bi se večkrat srečal s predstavniki sindikatov.«

»O kršitvah človekovih pravic, s katerimi se zelo 
pogosto srečujemo, bomo varuha človekovih pravic 
tudi v prihodnje obveščali,« je sklenila Branka Jurak.

T. K.
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ŠOFERJI V DOLGI VASI NISO 
PROTESTIRALI ZAMAN

da, do pomladi pa bodo zgradili še Kljub izboljšanim razmeram na 
novo parkirišče. mejnem prehodu v Dolgi vasi, so

Lendavski župan Jožef Kocon je šoferji in sindikalisti vendarle še
na tiskovni konferenci povedal, da zaskrbljeni. Po besedah Zdenke 
bodo od 1. oktobra naprej šoferji Bobovec se lahko sedaj promet

Sekretarka lendavskega krajevnega sveta pri območni orga
nizaciji ZSSS za Pomurje Zdenka Bobovec je na začetku tedna 
sklicala v Lendavi tiskovno konferenco. Na njej so predstavniki 
šoferjev, ki so letos julija zasedli mednarodni mejni prehod na 
slovensko-madžarski meji v Dolgi vasi, ter predstavniki mini
strstva za notranje zadeve, ministrstva za promet in zveze, 
ministrstva za finance in lendavski župan seznanili javnost z 
uresničevanjem stavkovnih zahtev šoferjev.

Ob zasedbi mejnega prehoda so 
šoferji postavili štiri zahteve: ča
kalni čas za prehod tovornjakov 
preko meje ne sme biti daljši od 
štirih ur; policija ne sme izločati 
tovornjakov iz prometa že v no
tranjosti Slovenije; vlada mora po
skrbeti za izgradnjo parkirišča za 
tovornjake ob mejnem prehodu 
Dolga vas; minister za promet in 
zveze mora odstopiti. Šoferji so 
julija tudi zagrozili, da bodo 30. 
septembra ponovno zasedli mejni 
prehod, če stavkovne zahteve do 
takrat ne bodo uresničene.

Sekretar v ministrstvu za notra
nje zadeve Borut Likar je na tis
kovni konferenci povedal, da sta 
prvi dve zahtevi šoferjev uresni
čeni, saj od zasedbe mejnega pre
hoda do danes čakalna doba na do- 
lgovaškem mejnem prehodu še ni
koli ni bila daljša od štirih ur, prav 
tako pa policija tovornjakov ne iz
loča več iz prometa v Gornji Rad
goni in v nekaterih drugih krajih, 
kakor je bila do protesta šoferjev. 
Po Likarjevih besedah je promet 
preko mejnega prehoda v Dolgi va
si hitreje stekel zlasti zaradi tega, 
ker je po posredovanju slovenskih 
oblasti in po podpisu meddržavne
ga dogovora prišlo do zgodovinske
ga premika pri organizaciji dela 
madžarskih državnih organov na 
tem mejnem prehodu. Ti so bili v 
preteklosti najbolj odgovorni za 
izredno dolge čakalne dobe. Mad
žarski organi na mejnem prehodu v 
Dolgi vasi so namreč dobili iz Bu
dimpešte nova pooblastila, na os
novi katerih lahko samostojno 
ukrepajo in rešujejo prometne za
gate. Zato da bi promet preko meje 
tekel čim hitreje, so slovenski po
licisti tudi redno v stiku s svojimi 
madžarskimi kolegi.

Po Likarjevih besedah se je že 
začela uresničevati tudi tretja sta
vkovna zahteva šoferjev, saj bo no
vembra na podlagi javnega razpisa 
izbran izvajalec za izgradnjo par
kirnega prostora ob mejnem preho
du, ki naj bi bil nared do pomladi 
prihodnjega leta.

Borut Likar je tudi povedal, da 
je informacijo o uresničevanju zah
tev šoferjev, ki jo je pripravilo mi
nistrstvo za notranje zadeve, na 
začetku septembra obravnavala in 
sprejela slovenska vlada.

Po protestu šofeijev je prišlo tudi 
do kadrovske okrepitve naših obmej
nih organov in služb. Tako je veteri
narska inšpekcija začela delovati 24 
ur na dan. Načelnik Uprave za no
tranje zadeve v Murski Soboti Darko 
Anžel je povedal, da so na mejnem 
prehodu zaposlili večje število iz
kušenih policistov, ki so v Dolgo vas 
prišli iz drugih mejnih prehodov v 
Sloveniji. Sedaj je v Dolgi vasi zapo
slenih 68 policistov, ki hitro in vestno 
izpolnjujejo svoje naloge.

Na mejnem prehodu Dolga vas 
seje, kakor je povedal vodja carin
ske službe Stanko Horvat, pove

čalo tudi številp carinikov, z 32 na 
48. Čeprav jih je manj kot polici
stov in so potemtakem preobre
menjeni, je njihovo delo učinko
vito. Na mejnem prehodu imajo 
tudi posebej dresiranega psa za od
krivanje mamil, ki je prekrižal ra
čune že marsikateremu tihotapcu.

Sicer pa, kakor je povedal direk- 
to direkcije Republike Slovenije za 
ceste Anton Šajna, potekajo pri
prave za izgradnjo novega dolgo- 
vaškega mejnega prehoda že od 
1993 leta. Trenutno cestarji gradijo 
protihrupno ograjo in novo cesto do 
stanovanjskih hiš v okolici preho-

tovornjakov plačevali komunalno 
takso pri prehodu meje samo enkrat 
dnevno. Tudi to je bila namreč želja 
šoferjev, čeprav je niso zapisali 
med stavkovne zahteve.

“Glede na to, da so stavkovne 
zahteve uresničene ali pa se ure
sničujejo, smo se šoferji odločili, 
da 30. septembra ne bomo ponov
no zasedli mejnega prehoda. Do 
zasedbe prehoda bo prišlo samo v 
primeru, če bo več kot sedem dni 
zapored čakalna doba daljša od šti
rih ur ali pa če bodo policisti začeli 
izločati vozila iz prometa v notra
njosti Slovenije,” je povedal pred
stavnik šoferjev Jože Hozjan. Pou
daril je, da šoferji terjajo čim hi
trejši začetek gradnje novega mej
nega prehoda v Dolgi vasi, umak
nili pa so zahtevo po odstopu mi
nistra za promet in zveze.

preko tega mejnega prehoda po
veča, saj so čakalne dobe na hr- 
vaško-madžarski meji marsikje da
ljše. V zraku pa visi še eno vpra
šanje: kako je mogoče, daje bila ob 
enakem prometu (mesečno presto
pi slovensko-madžarsko mejo v 
Dolgi vasi 18 do 19 tisoč tovor
njakov) čakalna doba pred prote
stom šoferjev daljša od dvajset ur, 
po zasedbi prehoda pa ni daljša od 
dveh do treh ur? Ali so za dolge 
čakalno dobo res obstajali samo 
objektivni vzroki ali pa so bili zanje 
krivi tudi subjektivni razlogi, ki jih 
je bilo mogoče premagati samo s 
pritiskom? Morda ravno zato šofe
rji še vedno pretijo z zasedbo mej
nega prehoda, če bi se v Dolgi vasi 
razmere čez noč zopet poslabšale, 
tako kakor so se čez noč izboljšale.

Tomaž Kšela

LE VKUP, LE VKUP, 
UBOGA GMAJNA!

Ko se je aprila leta 1635 Feliks Schratenbach, lastnik mogočnega gospostva Ojstrica, odločil s silo za
treti punt dveh stotnij svojih podložnikov v utrjeni Grajski vasi, je sprožil plaz, ki se je v nekaj dneh razširil 
na velik del Spodnje Štajerske, nato pa še na Kranjsko, vzhodno Gorenjsko, Dolenjsko, Kočevsko, Belo 
krajino in Notranjsko. Tristošestdesetletnico tega dogodka, ki ga zgodovina obravnava kot drugi veliki 
kmečki upor na Slovenskem, so prejšnjo soboto s celodnevno prireditvijo slovesno obeležili prav v njego
vem žarišču - v Grajski vasi in v Ojstrici pri Taboru.

»Duh uporništva, ki je 
preveval te kraje 
1635. leta, je vel tudi 
junija 1991, ko smo 
Slovenci pokazali 
enako odločnost,« je 
po jutranji maši v 
Grajski vasi zbranim 
povedal predsednik 
SDSS Janez Janša, 
svoj nagovor pa 
končal z mislijo, da bi 
morali pri urejanju 
odnosov s sosedi 
doseči vsaj približno 
takšno soglasje, kot 
smo ga na plebiscitu 
pred štirimi leti.
Danes se trguje na 
račun slovenske 
manjšine v Italiji, in 
mislim, da to ni 
dobro...«

Po slovesnosti v 
Grajski vasi so se 
gostje na paručih - 
vozovih, s kakršnimi 
se je včasih 
prevažala gospoda - 
odpeljali do 
Mežnarjeve domačije 
v Miklavžu, kjer je 
minister dr. Jože 
Osterc skupaj z 
najstarejšo krajanko, 
77-letno Terezijo 
Topovšek, odprl 3,6- 
kilometrski odsek 
nove asfaltirane 
ceste med Grajsko 
vasjo in Taborom. 
Potem so se 
okrepčali s 
puntarskim golažem 
in vincem...

Osrednji del proslave 
360-letnice 2. kmečkih 
uporov na Slovenskem 
se je v Ojstrici začel »z 
učno uro iz zgodovine«, 
med katero je poslanec 
Tone Partljič med 
drugim omenil, da so 
bili naši puntarji že 
tedaj del evropskega 
gibanja.
»Zgodovinsko« vzdušje 
so mu pomagali 
ustvarjati Savinjski 
rogisti, mešani pevski 
zbor Tabor, ansambel 
ljudske glasbe Kurja 
koža in člana SLG 
Celje (na sliki) s 
kratkim odlomkom iz 
predstave Veronika 
Deseniška.

»Slovenski narod se 
brez duha uporništva in 
svobodomiselnosti, brez 
utrjevanja nacionalne 
identitete in zavesti ne 
bi mogel ohraniti pod 
pritiski množičnih 
potujčevanj,« je med 
drugim dejal slavnostni 
govornik dr. Ivan 
Kristan, predsednik 
državnega sveta. 
Predsednik republike 
Milan Kučan, prvotno 
predviden za 
slavnostnega 
govornika, pa je 
zborovalcem poslal 
pozdravni telegram.
Tekst in foto:
Damjan Križnik

SOCIALDEMOKRATSKI PROGRAM ZA SLOVENIJO
V razpravi med skoraj 25.000 člani ZLSD je socialdemokratski program za Slovenijo. Teze 

je pripravila skupina pod vodstvom predsednika sveta stranke Rada Bohinca. Besedilo je stro
kovno zahtevno in ga bo potrebno poenostaviti. Da bi ga lažje razumeli, vam bo Rado Bohinc v 
nekaj nadaljevanjih v Delavski enotnosti predstavil glavna sporočila programa. V današnjem 
prispevku je govor o tem, kaj program pomeni za ZL in Slovenijo in kako je v njem razumljena 
sodobna socialdemokracija.

V nadaljevanjih bo podrobneje govor o gospodarskem, socialnem in drugih delih programa.

odgovornosti, do preteklosti pa s programom dokončno opre
deljujemo svoj odnos, tako kot je že nekajkrat doslej storila 
ena od predhodnic Združene liste. SDP.

Slovenska preteklost ima tudi temne plati, do česar smo 
kritični, v njej pa je tudi zelo veliko dobrega, več kot so mno
gi zaradi dnevnopolitičnih razlogov danes pripravljeni priz
nati.

Izhajamo iz tega, da smo narod z zgodovino, na katero gleda
mo s ponosom, in ne narod, ki se mora samega sebe sramovati.

Zakaj socialdemokratski program za 
Slovenijo?

V času, ko premagujemo otroške bolezni večstrankarske 
demokracije in privatizacije, torej prehoda, so za slovensko 
politiko značilna polna usta kritike preteklega in šibka ponu
dba vizije prihodnosti. Politična slika je premaknjena v desno, 
levici so načeli samozavest “politiki prehoda”, ki so triumfi- 
rali z negativnimi programi.

»Revolucionarno« obdobje gre h koncu, Slovenija potrebuje 
program, ki jo bo združil v prizadevanjih za boljši jutri njenih 
ljudi ter jo uveljavil v Evropi in svetu, ne pa razdvajal v bri
dkih spominih na preteklost.

Sestavljale! socialdemokratskega programa za Slovenijo smo 
izhajali iz prepričanja, daje socialdemokracija večinska pre
dstava Slovenk in Slovencev o ustroju življenja v samostojni 
državi.

Izteka se obdobje političnih pretresov začetka devetdese
tih let smo pred izzivi novega razvoja na prehodu v tretje 
tisočletje in postindustrijsko dmžbo. Odgovornost do jutrišnjega 
dne terja, da socialdemokrati s programom za Slovenijo, kot 
vizionarskim sporočilom slovenske socialdemokratske misli, 
odgovorimo na ta vprašanja, ki jih pred sedanje rodove Slo
venk in Slovencev postavlja trenutek zgodovine, in sicer:

• kako najti pot med neizbežno odprtostjo v svet in odvi
snostjo od sveta,

• kako vstopiti v integracijo z Evropo in hkrati ohraniti svojo 
ozemeljsko, kulturno, politično in gospodarsko samobitnost,

• kako pospeševati gospodarski razvoj in hkrati zagotavljati 
socialno in politično stabilnost.

Tudi za Združeno listo kot integracijo treh socialdemokra
tsko usmerjenih strank se zaključuje preizkušnja začetnega

obdobja, lahko bi rekli otroška doba. Izročilo strank, ki so se 
združile, je različno, zato bi bilo izključno politično nasled
stvo katere koli od njih nesprejemljivo politično podrejanje. 
Zamisel združitve je bila v novi kakovosti političnega programa 
in delovanja. Zato je oblikovanje socialdemokratskega progra
ma izraz notranje moči, ki jo je združitev že prinesla, ter težnje 
po temeljitejšem prispevku Združene liste k socialdemokra
tski Sloveniji.

Bogastvo razlik med starim in novim, med tradicionalnim 
in avantgardnim ter med bolj ali manj socialnim in liberalnim 
je veliko. Še večje se zdijo razlike v povezovanju z vsakod
nevnimi tegobami življenja in poizkusi politike, da bi jih 
reševala. Zato bo program za socialdemokratsko Slovenijo kot 
uravnotežen sistem trajnih vrednot, miru, pravičnosti, enako
sti, solidarnosti in partnerstva, temelj in merilo vsakodnevne
ga političnega opredeljevanja.

To bo okrepilo strankino preglednost, kar zadeva njena 
politična stališča in sporočila volilcev, ter prispevalo k vero
dostojnosti in načelnosti njene politike. Tako bo stranka lažje 
premagovala skušnjavo po cenenem političnem dobičkarstvu. 
Ali kot smo zapisali v program: Naše vodilo je politično de
lovanje temeljiti na moči misli, strpnosti, razumu in uporno
sti kot nasprotju cenenemu populizmu.

Čeprav program ni predvolilno sporočilo, bomo vendarle 
po njem presojali uresničevanje naših predvolilnih zaobljub 
ter oblikovali nove zaveze našim volilcem na volitvah 1996.

Toliko bolj, ker morajo biti naše zaobljube volilcem premiš
ljene, resne, odgovorne, preudarne in ne politične puhlice, kot 
jih nekateri trosijo vsak dan.

Nenazadnje je program oznanilo naše obrnjenosti v priho
dnost in napoved koncu brezplodnih razprav o preteklosti. 
Prihodnost je tisto, za kar smo pripravljeni prevzemati del

Kakšna naj bo socialdemokratska 
Slovenija?

V program smo zapisali, da je to:
• Slovenija kot razpoznavna skupnost, obeležena s sloven

skim jezikom in kulturo, ter kot samostojna država v koncer
tu narodov in držav Evrope in sveta, Slovenija, ki bo močna 
in avtonomna vstopala v mednarodne tokove idej, znanja, ljudi 
in blaga;

• Slovenija svobode, miru, pravičnosti, solidarnosti in enako
pravnosti;

• Slovenija, ki se bo uvrstila med ekološko ozaveščene 
dežele in bo s svojim ravnanjem zmanjšala dolg do svojih otrok;

• Slovenija, v kateri bodo ljudje živeli v miru doma in v do
brososedskih odnosih, v neoviranem sodelovanju s sosedi, 
državami v Evropski uniji in z vsemi državami sveta;

• Slovenija, v kateri razlike med plačami ne bodo presegale 
razmerja 1:10 in bo delavec dobro živel od zaslužka iz redne
ga dela;

• Slovenija, prepoznavna po znanju in inovativnosti njenih 
ljudi in kakovosti njenih proizvodov in storitev;

• Slovenija, v kateri bodo gospodarska rast, razmah podjet
ništva in socialnih storitev ob aktivni politiki zaposlovanja 
povečali zaposlenost nad evropsko povprečje;

• Slovenija, v kateri bo prebivalstvo uživalo življenjski stan
dard na ravni najbolj razvitih držav Evropske unije;

• Slovenija, kjer bo država opravljala svojo natančno do- 
merjeno vlogo odgovorno in strokovno, lokalne skupnosti, re
gije in stanovske organizacije pa samoupravno in iniciativno;

• Slovenija, v kateri bo imelo vse prebivalstvo zagotovljeno 
brezplačno osnovno zdravstveno oskrbo, v kateri bo varstvo 
otrok in šolanje brezplačno;

• Slovenija, v kateri bodo upokojenci, invalidi, bolni, noseč
nice in otroci uživali temeljno socialno varnost in zaščito.

Kaj je za nas socialdemokracija?
Najprej je to država in družba, katere moč je v delu in znanju, 

gospodarski trdnosti, socialni pravičnosti in pravni urejeno
sti.

V socialdemokraciji, kakršno udejanjamo, delo pridobiva 
nasproti kapitalu, tako z udeležbo pri lastnini kot s sodelovanjem 
pri upravljanju. Delavci so zato partner lastnikom kapitala in 
ne njihovo orodje.

Več je v delu znanja, bolj je delo dejavnik razvoja in part
ner kapitalu. Za Slovenijo je povezovanje dela z znanjem po
membno ne le zaradi premagovanja konflikta med delom in 
kapitalom, ampak tudi zaradi krepitve njene kulturne razsežnosti 
in konkurenčnosti v partnerstvu z velikimi narodi.

Tudi gospodarsko trdnost je moč dosegati zgolj z vse bolj 
zahtevnim delom, ki zagotavlja kakovostno prepoznavnost 
slovenskega proizvoda, slovenskega delavca in Slovenije v 
svetu.

Socialna pravičnost je izraz solidarnosti - socialdemokra
tskega vodila za urejanje načel sobivanja med ljudmi. Izhaja 
iz načel enakosti, ki pomeni enakopravno obravnavanje člo
veka z vidika temeljnih človečanskih pravic in svoboščin ter 
vrednot, kamor sodi tudi človeka vredna socialna oziroma 
življenjska raven. Solidarnost je torej vrednota, ki je nujna v 
razmerah različnosti.

V socialdemokraciji naših predstav naj bi socialno pravičnost 
dosegali predvsem z gospodarsko trdnostjo, ki zagotavlja kar 
največjo zaposlenost, ter z davčno prerazporeditvijo, ki bi 
preprečevala prevelike socialne razlike med ljudmi, hkrati pa 
ne zavrla ustvarjalnega prispevka posameznika glede po njegovi 
sposobnosti in podjetnosti.

Socialna pravičnost je za nas tudi popolno spoštovanje in 
priznavanje socialnih pravic, pridobljenih z delom oziroma na 
temelju zakona, ter prepoved poseganja vanje oziroma njiho
vega zniževanja s kasneje sprejetimi predpisi.

Socialdemokracija dalje pomeni širitev demokratičnega 
odločanja po načelu, da o javnih stvareh odloča širša javnost, 
vedno pa tudi tisti posamezniki in skupine, ki jih odločitve 
neposredno prizadenejo.

Pravna urejenost izhaja iz načela splošne pravičnosti in 
predpostavlja enakost pred zakonom ter varstvo pravic in 
svoboščin državljank in državljanov pred oblastjo in drugimi.

dr. Rado Bohinc 
(Nadaljevanje prihodnjič)
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Dnevnice
- cela dnevnica (nad 12 do vključno 24 ur odsotnosti)
- polovična dnevnica (nad 8 do 12. uri odsotnosti)
- znižana dnevnica (od 6 do 8 ur, če se potovanje 

začne dve uri pred začetkom delovnega časa 
in konča dve uri po njem)

2. Kilometrina (od 7. 6. 95 dalje)
3. Ločeno življenje
4. Prenočišče - Povračilo stroškov prenočevanja 

do višine zneska po predloženem računu, ki ga 
odobri delodajalec

5. Regres za prehrano
Drugi del
V drugem delu objavljamo povprečno plačo za obdobje ap- 
ril-junij 95 kot osnovno za uveljavljanje pravic iz neposredne 
skupne porabe. Povprečna plača v preteklih treh mesecih v go
spodarstvu Slovenije znaša 66.326 SIT
1. Jubilejne nagrade
— za 10 let 33.163,00
— za 20 let 49.744,50
— za 30 let 66.326,00
2. Nagrada ob upokojitvi 198.978,00
3. Solidarnostne pomoči 66.326,00
Vir: Zavod RS za statistiko Strokovna služba ZSSS
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BIVŠI DELAVCI CEVUARSTVA 
OVADILI STEČAJNEGA UPRAVITELJA

Bivši delavci Čevljarstva v Kidričevem, ki že tretji teden 
zasedajo upravne prostore podjetja, so Okrožnemu držav
nemu tožilstvu v Ptuju poslali tri kazenske ovadbe.

Stečajnega upravitelja Ignaca 
Mariniča so ovadili zaradi suma, 
da je pred letom dni podal “krivo 
kazensko ovadbo zoper neznane-

:-:-:$'X'X'X-:-x-X-X-X-X-X-:-X'X-X-X-X-X-X-X-x;x;x;:;:;:;X;x;x;:;x;x;X;x;X;x;:;x-x;:;x;X-:-X:X:::::X:::X:X:>S 8a storilca zaradi izginotja repro- ............. .................................................. ............................................................. mater[a]a v vrednosti okoli mi

lijon tolarjev in gotovih izdelkov 
v vrednosti okoli 700 tisoč to
larjev, čeprav je vedel, daje ma-

:!

tox
to:*:

It
tov
Sto
j*;?:

to?:
•???:

Novi tolmačena
Sekretarka ekonomsko-socialnega sveta Valerija Slivnik-Marc nam je 

poslala naslednji tolmačenji, ki jih je v zvezi z izvajanjem dogovora o 
politiki plač in drugih prejemkov zaposlenih v gospodarstvu na svoji 
zadnji seji sprejel ES:

Tolmačenje št. 18
»Delavec lahko dobi plačo, nižjo od minimalne - to je 45.000 tolarjev 

bruto -, če ne izpolnjuje določil 5. točke Dogovora. To je v primeru, da 
ne dosega z akti predvidenih delovnih rezultatov (ne dosega norme), 
določenih v aktih, ki so bili sprejeti pred uveljavitvijo Dogovora.«

Tolmačenje št. 19
Dopolni se tolmačenje št. 5, in sicer tako, da se na koncu drugega od

stavka doda besedilo, ki se glasi:
»povečanje za dodatek za delovno dobo v višini 0,5% od osnovne plače 

za vsako izpolnjeno leto delovne dobe«.
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terial v podjetju, vendar se ni 
knjižil zaradi manipulacij pri pri
kazovanju prihodka Čevljarstva”. 
Prav tako so stavkajoči Mariniča 
ovadili, ker naj bi dal na “Okraj
nem sodišču v Ptuju lažno spo
ročilo, da se je toženec Milan 
Krušič (podpredsednik Neodvi
snih sindikatov v podjetju) nasi
lno obnašal, zaradi česar je so
dišče izdalo začasno odredbo (o 
tem, da morajo bivši delavci za
pustiti zasedeno podjetje)”. Stav
kajoči delavci so tožilstvu ovadili 
tudi Lidijo Šalamun, in sicer za-
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KAJ DELAJO
V območnih organizacijah

Ljubljana in okolica
Komu mar 142 delovnih mest? (II)

Pod tem naslovom smo v prejšnji številki DE objavili obsežen članek o 
neverjetnih težavah, ki jih je ljubljanski firmi IMP Črpalke d. d. povzročilo 
napačno preračunavanje starih dinarjev v Markovičeve in teh potem v tolarje. 
Za obuditev spomina zato tokrat le toliko, da je zavoljo »tehnične napake« 
njihov dolg do svojih dveh bivših inovatorjev z 1,389.253,00 starih dinarjev 
narasel na 67 milijonov 295 tisoč 410 tolarjev ali na vsoto, ki predstavlja vre
dnost dvanajstih trisobnih stanovanj! In dokler tega dolga ne bodo poravnali, 
bo njihov bančni račun blokiran...

Kot smo zvedeli po objavi članka, je sodišče spoznalo napako in tako priz
nalo, daje njihov dolg za dve števili previsok. A s tem težav še ni konec, saj se 

SS je odvetnica tožnikov kajpak pritožila na spremenjeno sodbo. Ker ve, da se 
:S:S »črpalkarjem« mudi deblokirati njihov bančni račun, jim je bila dolg sicer pri- 

pravljena
zmanjšati na 250.000 DEM (okoli 21 milijonov tolarjev), vendar se niso 

pustili izsiljevati.
Žalostna zgodba se torej nadaljuje...

na zboru delavcev Čevljarstva 
24. junija lani sestavila lažen za
pisnik, ki je bil podlaga za uve
dbo stečaja podjetja. V njem naj 
bi zapisala, da je za uvedbo ste
čajnega postopka glasovalo 25 
delavcev, dejansko pa naj bi za 
stečaj glasovalo samo 17 dela
vcev.

Okrožnemu sodišču v Ptuju pa 
je 15 bivših delavcev Čevljarstva 
predlagalo odstavitev stečajnega 
upravitelja Ignaca Mariniča po 
82. členu zakona o prisilni pora
vnavi, stečaju in likvidaciji. Pri 
tem se sklicujejo na zakonsko do
ločilo, da spadajo delavci upniki 
in njihov Neodvisni sindikat v 
krog zainteresiranih oseb, ki ima
jo pravico predlagati odstavitev 
stečajnega upravitelja. V obraz
ložitvi navajajo celo vrsto obtožb

na račun stečajnega upravitelja, 
ki naj bi med drugim dal Nadi 
Jurančič navodilo za zaprtje po
djetja, še predno je uradno nasto
pil dolžnost, in s tem delavcem 
omogočil , da bi preklicali pre
dlog za uvedbo stečajnega po
stopka. “Kljub pisnemu dogovo
ru in podpisu le-tega med sodiš
čem, stečajnim upraviteljem in 
obema sindikatoma (ZSSS in 
NSS) ni uspel v enem letu svo
jega delovanja dodatno zaposliti 
delavcev članov NSS, ker je v 
nasprotju s pisnim dogovorom,” 
so delavci navedli v obrazložitvi. 
“Na osnovi finančnega načrta re
organizacije Čevljarstva obstaja 
sum, da je zavajal upnike z ne
resničnimi in nepopolni! podatki, 
ker ni bila izvedena bilanca stanja 
pred uvedbo stečajnega postop
ka.” Stavkajoči prav tako sumijo, 
da je Marinič odgovoren za dom
nevne nepravilnosti pri inventuri, 
javni razpis za direktorja Čevljar
stva pa naj bi mimo statuta prila
godil izobrazbi Nade Jurančič.

Stavkajoči so stečajnemu sena
tu Okrožnega sodišča v Ptuju po
slali tudi predlog za razrešitev 
direktorice Čevljarstva Nade Ju
rančič, ki jo dolžijo podobnih 
dejanj kot stečajnega upravitelja. 
Izražajo tudi sum, da se je Ju
rančičeva želela s stečajem oseb
no okoristiti ter da je zavajala 
policijo, sodišče in javnost.

Ovadbe in predloge sodišču 
sta v imenu 15 bivših delavcev 
posredovala pristojnim organom 
predsednik območnega sveta Ne
odvisnih sindikatov Slovenije v 
Ptuju Zdenko Kolar in podpred
sednik podružnice Neodvisnih 
sindikatov v Čevljarstvu Milan 
Krušič. T. K.

V Finalcu že tri 
mesece brez plač

/ačctku tedna zopet začela stavka. Po odločitvi stavkovnega odbora delajo 
samo tisti delavci, ki morajo končati nujni izvozni posel. Stavkajoči 
terjajo od direktorja in lastnika Vlada Markcža, ki je Finalcu odkupil 
od republiškega razvojnega sklada, izplačilo junijske, julijske in avgu
stovske plače ter regres za letni dopust. Po besedah predsednika SRBI 
in stavkovnega odbora Antona Perhavca so doslej delavci velikokrat 
vet jeli obljub «n in /,časno prekinili Vavko suh, pa bedo n orali /ttjan 
dokonča, saj brez plač preprosto ne morejo več preživljat, sebe m svojih

Absurdno pri v sem tem pa je, da ima Finalco veliko dela in da je v 
slovenjebistriški občin, za Impolom drugi najvecjt izvoznik Podjetje.

pomagajo sindikati in občina. Direktor Vlado Markez je ogorčen, kei 
Finalco ne dobi niti državnih garancij za kredit, čeprav je po jjetje na 
novo odprlo več kot 100 delovnih mest. Medtem pa ministrstva dajejo
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Zasavje
Na zadnjem mestu - uprava!

Ob »dnevu cementarjev«, o katerem smo obširneje poročali v prejšnji šte
vilki DE, je bilo tudi več športnih tekmovanj za pokale sindikata Cementarne 
Trbovlje, ki jih je »privlačno« organiziral Tone Prišelj, športni referent »z dušo 
in srcem«.

SS: Po slovesni razglasitvi rezultatov se je začel ples, na katerem so svoje ude dodobra 
razmigali tudi tisti »cementarji«, ki niso sodelovali v športnih tekmovanjih.

*•:•*SS: Na odprtem prvenstvu v kegljanju je zmagala ekipa Tovarne kemičnih
SS: izdelkov TKI Hrastnik pred Cementarno Trbovlje, SGP Zasavje in IGM Za- 
SS gorje, na balinarskem turnirju med posameznimi obrati Cementarne pa je bil 
SS vrstni red takšen: 1. proizvodnja surovine, 2. obrat vzdrževanja, 3. obrat 
•xS: proizvodnje cementa in 4. uprava. Na tekmovanju v tenisu, kjer je bila ude- 
SS: ležba najštevilnejša, pa so slavili - kategorija do 40 let: 1. Dušan Skalički, 2. 
SS Milivoj Radak, 3. Albin Kastelic; nad 40: 1. Rudi Potrpin, 2. Ludvik Jerman, 
SS 3. Alojz Jesih. Med dvojicami sta bila najboljša Janez Magister in Zlatko Buko- 
SS vec, ki sta v finalu premagala par Milivoj Radak - Anton Prišelj.
SS
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»Nekatera najbolj pogosta 
vprašanja z nekaterimi 
najbolj pogostimi 
odgovori« je naslov 
priročne brošure, ki jo je 
napisala dipl. iur. Lidija 
Jerkič (na sliki), pravnica 
SKEI. Ker gre za »teme in 
dileme«, ki kdaj pa kdaj 
tako ali drugače zadenejo 
tudi ob najširši krog 
našega bralstva, bomo 
njene odgovore na 
najpogostejša vprašanja 
odslej spet objavljali 
v Sindikalnem zaupniku 
DE.
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Vprašanje:

Kdaj je dovoljeno izreči su
spenz in kdo izda sklep?

Odgovor:

V skladu s 95. členom Zakona 
o delovnih razmerjih je mogoče 
delavca odstraniti z delovnega

mesta in razporediti na drugo de
lovno mesto oziroma ga začasno 
odstraniti z dela in iz organizacije 
v primeru, daje zoper njega uve
den disciplinski postopek zaradi 
hujše kršitve delovne obveznosti, 
za katero se v skladu z zakonom 
izreče prenehanje delovnega raz
merja, v primeru neopravičenega 
izostanka pet zaporednih delov
nih dni ali v drugih primerih, do
ločenih s kolektivno pogodbo 
oziroma splošnim aktom, pod 
pogojem, da s takšnim ravnanjem 
neposredno ogroža svoje življe
nje in zdravje, življenje in zdra
vje delavcev ali drugih oseb ozi
roma če ogroža materialna sred
stva večje vrednosti ter če bi de
lavčeva navzočnost na delovnem 
mestu ogrozila nemoten ali varen 
potek delovnega procesa ali po
slovanja ter delo organov organi
zacije.

Hkrati z uvedbo suspenza je 
treba torej začeti tudi disciplinski 
postopek. Zakon ne opredeljuje 
rokov za trajanje suspenza (od
stranitve) neposredno, temveč le 
posredno, ko govorimo o času 
trajanja disciplinskega postopka. 
Suspenz sme trajati najdlje do 
dokončne odločitve o delavčevi 
disciplinski odgovornosti, do pre
nehanja delovnega razmerja ozi
roma do prenehanja razlogov, ki 
so narekovali sprejem sklepa o 
suspenzu. Če bo v disciplinskem 
postopku ugotovljeno, da delavec 
ni storil hujše kršitve delovne 
obveznosti, bo posledično to po
menilo razveljavitev suspenza in 
povračilo nastale škode delavcu, 
zlasti osebnega dohodka.

Opozorim naj še na določbo 
69. člena Zakona o temeljnih 
pravicah iz delovnega razmerja. 
Poslovodni organ ali drug poob
laščen delavec lahko s pisnim 
nalogom odstrani delavca z de
lovnega mesta ali iz organizacije 
s tem, da mora ta nalog v treh

dneh predložiti pristojnemu or
ganu, ki je določen s splošnim 
aktom oziroma kolektivno pogo
dbo (navadno disciplinska komi
sija). Pristojni organ mora o za
konitosti oziroma upravičenosti 
tega naloga odločiti v 8 dneh. 
(Junij 1992)

Hujše kršitve delovne obveznosti v 
pravilniku o disciplinski in materialni 
odgovornosti delavcev ____

Pogosta pomanjkljivost, ki se pojavlja v splošnem aktu ali 
v podjetniški kolektivni pogodbi, je, da niso opredeljeni pri
merni pogoji, zaradi katerih se določena kršitev delovne obvez
nosti šteje za tako hudo, da je izrek ukrepa prenehanja delov
nega razmerja obvezen.

Pravilnik o disciplinski in materialni odgovornosti opre
deljuje kršitve delovne obveznosti, za katere se mora izreči 
ukrep prenehanja delovnega razmerja. 58. člen Zakona o temelj
nih pravicah iz delovnega razmerja v zadnjem odstavku določa, 
da se s splošnim aktom oz. kolektivno pogodbo natančneje 
določijo okoliščine in pogoji^od katerimi se kršitve iz prve
ga odstavka tega člena štejejo za hujšo kršitev delovne obvez
nosti, za katero se izreče ukrep prenehanja delovnega razme
rja, v skladu z. naravo dejavnosti oz. naravo dela, ki ga opra
vlja posamezni delavec.

Konkretni pravilnik teh okoliščin in pogojev ne opredeljuje, 
kršitve pa niso takšne, da bi morale v vsakem primeru pomeni
ti prenehanje delovnega razmerja. V primeru kršitve neo
pravičenega izostanka z dela ni nujno, da ima kršitev takšne 
posledice, ki bi opravičevale izrek najstrožjega disciplinskega 
ukrepa (lahko jih celo sploh nima). V primeru, da formulacija 
ostane nespremenjena oz. da se ne opredelijo posamezni pri
meri in pogoji, ki jih na splošno definira tudi 89. člen Zakona 
o delovnih razmerjih, bi disciplinska komisija morala delavcu 
izreči ukrep prenehanja delovnega razmerja, ne glede na na
stale posledice in tudi ne glede na nastalo škodo. Taka opre
delitev zato ni v skladu z zakonom. Predvsem je nujno oprede
liti, kaj se šteje za večjo materialno škodo. (Junij 1993)

v.v/.v.v.v.v.v.-.-.v/.v/.v.v.nvv.;.;-.''/,



pomočnik 
direktorja Planike 
in novoimenovani 

tožilec v
Kranju, f¥

is el na oblast • V nekdanji mladinski organizaciji ie bilo kar precej liberalizma 
• V Planiki zaenkrat satiro mehka varianta odpuščanja • Neodvisnost z

elemazoškinii potezami poskuša povečati članstvo

“V vseh letih službovanja na tožilstvu nisem imel nobenega političnega 
primera. Zakaj je za Janšo ovira, če je kdo član Združene liste, ne vem, mislim 

pa, daje prepričan, da kdor ni enakega političnega prepričanja kot on, ne more 
opravljati določenih funkcij. To samo ponazarjat kaj bi se zgodilo, če bi prišel 
na oblast. Ljudje z drugačnim političnim prepričanjem ne bi mogli opravljati 

javnih funkcij • Neodvisni sindikati na veliko razglašajo, z njimi pa tudi 
socialnodemokratska stranka, daje lastnik firme AFP Polovič bil zaposlen v 

Planiki. To je čista laž, on nikoli ni bil v službi v Planiki. Tudi podtikanje 
sorodstvenih vezi s Francem Šetincem, kar je ta prizadeto zanikal v javnosti, 

je za lase privlečeno in zlonamerno. Res pa je Polovič s svojo firmo prevzel vse 
funkcije zastopanja in prodajanja Adidasa od propadlega Slovenijašporta.”

ZIDAKU TEMELI NOVEGA 
EVROPSKEGA DOMA
Ameriška zunanja politika že nekaj časa sledi maksimi, po kateri je najboljša 
pot za gašenje balkanskega konflikta stabiliziranje tistega, kar se stabilizirati 
da. Sporočilo, da je Washington zainteresiran zautrjevanje stabilnosti Slovenije 
- pa četudi gre za deželo, ki jo po velikosti poseka prenekatera ameriška 
»county« -,je zato vsaj tako pomembno, kot so sporočila o umirjanju odnosov 
med Makedonijo in Grčijo, umirjanju, za katerim skorajda ni moč spregledati 
ameriške roke. Gre za vpliv, ki ga v sedanjih razmerah brez dvoma lahko 
ocenimo za blagodejnega in v zvezi s katerim sije treba želeti dvoje: prvič, da 
bi prežel tudi reševanje odprtih zadev, kijih ima Slovenca s sosedi in zlasti z 
Italijo; in drugič, da bo oskubljeni in z vseh vetrov zneseni zunanjepolitični 
aparat slovenske vlade to novo ameriško zanimanje sposoben učinkovito 
uporabiti.

Petrol je izbral kombinacijo lastninjenja s čimbolj razpršenim lastništvom

»NAŠA IZBIRA CENILCA M 
BILA USMERJENA V ZELJO 
PO ZMANSANJU VREDNOSTI
PETROLA« Tako pravi generalni direktor Petrola Franc Premk ob takšnih 

podtikanjih v javnosti • V začetku prihodnjega meseca javnega 
prodaja Petrolovih delnic • Pričakujejo med25 000do 30 000 
prihodnjih lastnikov Petrola • Omeien odkup delnic za tuie 
družbe • V Petrolu so na pohodu mladi in ambiciozni Hudi e

Naš ocenjevalec slovenske politične 
scene dajePALEC DOL POPULISTU

ERNESTU HUJSI) ,
glavnemu direktorju mariborskega 
Primata, ki nas je te dni poučil, daje 

tolar ena sama prevara, kajti za svoje 
podjetje ve le dva podatka v tolarjih;

PALEC GOR PREPROSTEŽU
dr. JANEZU POTOČ) ! [K (j,

kije dal Hujsu zasluženo lekcijo iz 
ekonomske abecede s preprostim 
pojasnilom: še pred nekaj leti so 

številni še isti dan, kaj dan, še isto uro 
hiteli svojo plačo zamenjat v marke, 

da ja ne bi bili na zgubi.

P
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Se javnost moti - 
poshnci sredo naprej

Večer piše, da več kot 60 odstotkov od 
400 vprašanih Slovencev nasprotuje pred
časnemu upokojevanju poslancev, vladnih 
funkcionaijev, ustavnih sodnikov in šte
vilnih drugih državnih funkcionarjev. »Več 
kot 60 odstotkov vprašanih meni, naj za 
poslance veljajo enaka pravila kot za vse 
državljane. Nekaj manj kot petina vpra
šanih se sicer strinja s posebnimi ugod
nostmi politikov, a le, če bi bile predlaga
ne v bojj razumni meri. Le nekaj več kot 
šest odstotkov vprašanih pa podpira uve
dbo olajšav za poslance. Približno enako 
nizek odstotek vprašanih v sondaži (6,8 
odstotka) oceiyiye, da so poslanci doslej 
opravili veliko dela. Večina pa ima o pre
dstavnikih ljudstva in pjihovem delu bolj 
slabo mnenje. Kar dve tretjini ocenjujeta, 
da niso bili najbolj uspešni ah da so stori
li preveč napak. 16 odstotkov vprašanih 
pa je krivdo za slab vtis o parlamentu 
pripisalo posameznim »črnim ovcam« med 
izvoljenci ljudstva.«

Večer skorajda hkrati poroča, da se je 
v parlamentu sestala pristojna komisija 
državnega zbora in brez velikih besed 
spustila v nadaljnjo proceduro predlog za 
zakonsko ureditev predčasnega upoko
jevanja poslancev. Brez velike razprave 
in velike pompa. Razen Združene liste 
socialnih demokratov in Socialdemokra
tske stranke ni imel nihče kakšnih poseb
nih zadržkov. Čeprav so se pred počit
nicami, ko se je v javnosti razvedelo, za 
kakšne privilegije naj bi šlo, vsi na veliko 
sprenevedali in zagotavljali, da česa takš
nega že ne bodo sprejeli. Tudi voditelja dveh 
največjih strank - dr. Drnovšek in Peter
le naj bi se zelo jezila zaradi takšnega 
predloga...

So medtem poslanci ugotovili, da se ja
vnost moti, ko nasprotuje njihovim privi
legijem?

Incident-kdo ščuva?
Peter Stres je v Slovencu in Delu obja

vil ogorčeno pismo, v katerem opisije »in
cident« na občinski proslavi na Lokvah pri 
Gorici. »Mestna občina Nova Gorica je 10. 
septembra pripravila na Lokvah prosla
vo ob 50-letnici konca druge svetovne 
vojne, kije bila sestavni del praznovanja 
občinskega praznika. Proslava je imela 
veliko elementov nekdanjih partizanskih 
mitingov in udeležila sta se je tudi pred
sednik Republike Slovenije g. Milan Kučan 
in minister za obrambo g. Jelko Kacin. Nič 
nimam proti takšnemu mitingu, katere
ga scenografija in program je spominjal 
borca na dejanja v njegovih mladih letih.

Hudo pa me moti, da je podpresednik 
slovenske borčevske organizacije g. Lado 
Pohar v svojem govoru direktno in ekspli
citno grozil Katoliški cerkvi in vernikom 
ter ščuval proti vodstvu Cerkve v smislu, 
da vam bomo že pokazali, če boste še naprej 
podpirali te desničarje... O tem incidentu 
me je obvestil udeleženec na proslavi, 
š čuvanju z govorniškega odra je prisostvo
val tudi častni vod slovenske vojske. Po
leg tega je g. Lado Pohar v govoru izjavil, 
da so stranke, ki se niso udeležile majske 
proslave zmage v 2. svetovni vojni v Iju- 
byani in Katoliška cerkev nadayevalci 
politike tistih sil, ki so bile premagane v 
drugi svetovni vojni (navajam po posnetku 
na TV Primorka)

Zanima me, ali se tudi vodstvo novo
goriške občine strinja z navedenim rav
nanjem izbranega govornika Lada Po
harja? Če ni tako, jim predlagam, da se 
distancirajo od nestrpnih navedb v govo
ru, ki nas žalijo.

Kakšna ironija! Gospod Poharje v svojem 
govoru celo pozival proti nestrpnosti. 
Predlagam, da govora ne bi skrivali, am
pak v celoti predstavili slovenski javno
sti... Upam, da bodo člani vodstva bor
čevske organizacije prenehali s ščuvanjem 
k verski in politični nestrpnosti. Posebej, 
če za to uporabljajo mikrofon na prosla
vi ob občinskem prazniku, ki je praznik 
vseh občanov.«

V zvezi s tem pismom so iz kabineta 
obrambnega ministra sporočili, «da mini
ster Kacin omepjenega dne ni bil prisoten 
na proslavi ob 50. obletnici konca druge 
svetovne vojne, ki je bila na Lokvah pri 
Novi Gorici, ampak na spominski slove
snosti ob 140 obletnici smrti barona An
dreja Čehovina v Dolancih pri Gornji Bra
nici.«

Podpredsednik slovenske borčevske 
organizacije Lado Pohar pa je zapisal: 
»Trditev gospoda Petra Stresa o inciden
tu na Lokvah, češ da sem tam »grozil 
katoliški Cerkvi in vernikom in ščuval proti 
vodstvu Cerkve«, meje presenetila in

začudila. Predvsem občudujem njegov 
'pogum, da lahko navaja smisel in dele 
govora, ki ga ni sam slišal, ker ni bil pri
soten na prireditvi na Lokvah.

Ne želim zato komentirati tega, kar je 
nekdo od drugega slišal, da sem tam go
voril. Zelo obžalujem, če je gospoda Stre
sa prizadela moja ugotovitev, da se držav
nega zaznamovanja 50. obletnice maja 
letos v Ljubljani ’ni udeležil le skrajni, 
desničarski del parlamentarnega loka in 
predstavniki rimskokatoliške cerkve v 
Sloveniji’. Vendar so to na žalost dejstva 
in 'facta sunt odiosa’! Dejstva so zares 
zoprna, tako zgodovinska kot sedanja... 
Zato pa se strinjam s predlogom Petra 
Stresa, da naj bi moj 'hujskaški’ govor v 
celoti predstavili slovenski javnosti...«

Poiiv.Janši-kdo je 
pošten?

Kronist Dela piše: »Kranjska Planika je 
postala prizorišče političnih bojev, potem 
ko je bilo prekinjeno pjeno sodelovanje z 
Adidasom (Kranjčani niso mogli zdržati 
premočne konkurence cenejših poslovnih 
partnerjev Adidasa iz Vzhodne Evrope in 
Azije). Neodvisnost - KNSS (imenovana tudi 
Tomšičev sindikat) je napadla vodstvo 
tovarne, češ daje z neposlovnostjo zakri
vilo odpust 1300 delavcev. Druga delavska 
velezaščitnica ZSSS (imenovana tudi Se
moličevi sindikati), ki ima v Planiki 690 
članov, je ugotovila, da bo brez dela le 200 
delavcev, zahtevala pa je pojasnilo vod
stva Planike, zakaj je bila pogodba z Adi
dasom prekinjena. Predsednica gorenjske 
regije Neodvisnosti Milena Koselj Šmit je 
poudarila, da v Planiki 'podgane zapuščajo 
ladjo’ in milijonu Slovencev 'razkrila poli
tično ozadje’ igre s Planiko. Vanjo je po 
njenem mnenju vpleten zastopnik Adidasa 
v Sloveniji - zasebno podjetje AFP iz Do
bove, za direktorjem Aleksandrom Fran
cem Polovičem pa stoji njegov sorodnik 
Franc Šetinc (nekdanji sekretar predse
dstva CK ZKS in član predsedstva CK ZKJ 
- op.p.), je izjavila predsednica. Njeno 
ugotovitev je povzel tudi predsednik SDSS 
Janez Janša, le Šetinca ni poimenoval. 
Šetinc je izjavo Šmitove odločno zanikal 
in bo verjetno zadoščepje poiskal na so
dišču, s34 doslej v Slovenci sošolcev (zdaj 
66-letni Šetinc je hodil s Polovičem v šolo 
do četrtega razreda OŠ) še nihče ni uvr
stil med sorodnike.«

Na pismo Franca Šetinca velja opozoriti 
iz dveh razlogov: najprej predvsem zato, 
ker njegov čustven izbruh kaže, kako zelo 
javne polresnice in laži prizadenejo ljudi. 
Pri nas pa v javnosti kroži preveč na hi
trico sproduciranih obtožb in »resnic«. 
Lahko si samo predstavljamo, kako posa
mezne yudi takšne obtožbe prizadenejo in 
kakšno škodo jim povzročajo, saj večina 
tega ne zna napisati tako kot Šetinc. Hkrati 
pa Šetinc s svojim kategoričnim vztra
janjem, da se njegov »primer« razjasni do 
kraja, ponuja izjemno priložnost, da se vsi 
skupaj zamislimo in drugače kot doslej 
začnemo soočati s storilci skonstruiranih 
obtožb in neresnic.

Franc Šetinc med drugim piše: Sedme
ga septembra je bila v zadnjem TV dnev
niku objavljena izjava predstavnice neo
dvisnih sindikatov Planike, daje za težave, 
kijih ima Planika v sodelovapju z Adida
som, kriv predvsem AFP Dobova. Po njeni 
sodbi stojijo za njim politiki, izmed kate
rih je omenila samo Franca Šetinca, češ 
da je ožji sorodnik Poloviča.

Janez Janša, predsednik SDSS, je v Delu 
prejšnji teden ponovil to laž, le da me ni 
imenoval, je pa po izjavi omenjene gospe, 
povsemjasno, daje mislil name. Kontekst 
informacije je približno tak: največji kri
vec za to, da je ogrožena eksistenca več 
sto delavcev kranjske Planike je Franc 
Šetinc.

Gre seveda za laž, ki si jo lahko izmi
slijo povsem pokvarjeni ljudje ali pa stoji 
za njimi politično podzemlje, ki ni nič boljše 
od 'udbomafije’, ki jo imajo nekateri poli
tiki venomer na jeziku. Človek je ob takšnih 
sredstvih, ki se jih poslužuje precejšnji del 
slovenske politike z obeh bregov polari
zacije, lahko samo žalosten.

Nisem ožji Polovičev sorodnik in nimam 
prav nobene zveze z AFP -Dobova ne z 
Adidasom. S Polovičem nama je skupno 
samo to, da sva rojaka in da sva do četr
tega razreda hodila skupaj v osnovno 
šolo...

Če je pošten, bo Janez Janša še enkrat 
preveril 'informacije’ in se mi opravičil, 
če ta tega ne bo storil, potem bog poma
gaj Slovencem, ki se jim v prihodnosti 
ponuja prihod na krmilo oblasti človeka, 
ki mu ni do resnice.

Zaradi zaščite integritete svoje osebnosti 
in svojih pravic se bom obrnil tudi na 
varuha človekovih pravic in na sodišče,

čeprav, kot rečeno, gospodu Janezu 
Janši ponujam priložnost, da se potrudi 
priti do resnice o moji vpletenosti ali 
nevpletenosti v zadevo Planika. Če ugo
tovi samo trohico resnice, sem pripra
vljen sprejeti najhuje posledice...

(Ne)verjetne zgodbe - 
SKD in ZLSD proti 
LDS

Pred nekaj dnevi se je zgodilo nekaj 
»nenavadnega«. Združena lista social
nih demokratov in Slovenski krščanski 
demokrati so se povsem mimo dogo
varjali in usklajevali glede kompromi
snih rešitev za univerzalni otroški 
dodatek in za podaljšanje porodniškega 
dopusta. Sestankovanje je - po skopih 
poročilih sodeč - potekalo delovno in brez 
ideoloških obmetavanj. Tako kot bi si 
sicer želeli, da bi izgledal večinski del 
slovenskega političnega življenja in še 
posebej koalicijskega usklajevanja treh 
vladajočih. Ker smo v Sloveniji navajeni 
predvsem na medstrankarske prepire, 
delujejo tudi izjave Štefana Kocipra, 
krščansko-demokratskega poslanca na 
petkovi tiskovni konferenci SKD sko
rajda nestvarno. »SKD in ZLS ne odsto
pata od zahtevanih 34 milijard za uve
dbo univerzalnega otroškega dodatka, 
je na tiskovni konferenci Slovenski 
krščanskih demokratov dejal Štefan 
Kociper, strankin pogajalec za družinsko 
politiko. Skupaj z ZLSD so tretjo koali
cijsko partnerico LDS opozorili naj do 
ponedeyka odgovori, ali se namerava 
resno pogajati o uvedbi univerzalnega 
otroškega dodatka, saj bosta sicer sami 
vložili predlog za spremembo zakona 
po hitrem postopku, zahtevata, da se 
položaj sedanjih upravičencev do doda
tka tudi po novem ne poslabša oziro
ma da dodatek za nove upravičence 
skrčijo na 7 odtotkov zajamčene plače 
ali trenutno 2.200 tolarjev. Da bi se 
izognili prevelikim proračunskim stroš
kom, do dodatka ne bi bili upravičeni 
otroci premožnejših staršev, ker so ti 
že tako ah tako deležni davčnih olajšav. 
Meja za vstop med nove upravičence 
bi bila po predlogu obeh strank višina 
dohodka na družinskega člana, ki ne 
presega ene in pol povprečne plače. Ker 
povprečna plača trenutno znaša okoli 
65.000 tolarjev, bi morala oba starša 
zaslužiti vsaj šest povprečnih plač 
(390.000 tolarjev), da njuni otroci 
univerzalnega dodatka ne bi bili deležni, 
takih pa je v Sloveniji manj kot 10 od
stotkov.

Poslanci SKD in ZLSD niso nič manj 
zahtevni pri podaljšanju porodniškega 
dopusta. Ker vlada kljub sklepu držav
nega zbora v štirih mesecih še ni pri
pravila zakonskih sprememb, je SKD 
že drugič letos pripravila svoj predlog 
zakona ter ga ponudila v razpravo 
Združeni listi. ’Ce LDS tudi pri tem ne 
bo hotela sodelovati, bomo projekt spe
ljali brez nje,’ je dejal Kociper, kije na 
koncu še opozoril, da bi bilo denar kljub 
očitnemu nasprotovanju liberalcev 
mogoče najti, če bi varčevali na drugih 
področjih. Med postavkami proračuns
kega predloga za leto 1996 se namreč 
skrivajo tudi takšne, kot je 40 milijo
nov tolarjev denarja za preselitev držav
ne uprave v nove prostore. (Slovenec, 
16. septembra 1995). Posebej pomenljiv 
in (za slovenske skrajnosti) nenavaden 
pa je naslednji odgovor: Na vprašanje, 
ali SKD podpira predlog Mateje Kožuh 
Novak, pogajalke iz ZLSDS, po katerem 
bi del porodniške morali obvezno izko
ristiti moški, je Kociper odgovoril: »Nače
loma nismo proti, imamo pa resne po
misleke. A če je to cena za podaljšanje 
porodniške na dve leti, smo o ponudbi 
pripravljeni razmisliti.«

Da pa vse skupaj vendarle ne bi ostalo 
čisto brez »ideologije«, pa je poskrbel 
glavni tajnik Liberalne demokracije 
Gregor Golobič z izjavo, daje »univer
zalni otroški dodatek« (za katerega se 
zavzemata Združena lista in Slovenska 
krščanska demokracija - op.p.) »relikt 
socializma«...

Napake in prepiri
Zadnje dni smo lahko ugotovili, da v 

slovenski politiki tudi »tehnične« napake 
igrajo zelo pomembno vlogo.

V odboru državnega zbora za obram
bo so se na veliko razgovorili o neod
govornosti in podcenjujočem odnosu 
ministrstva za obrambo do parlamen
ta, ker na sejo odbora ni prišel »pova
bljeni« predstavnik tega ministrstva. 
»Edina, kije opozorila, da kaže pred ob

sojanjem najprej preveriti, če so na obram
bnem ministrstvu sploh dobili pošto, je bila 
Vika Potočnik, češ da se je že večkrat zgodi
lo, da se je pošta zataknila nekje v službah 
državnega zbora.« (Republika, 12. septem
bra 1995)

Predsednik odbora Jožef Kopše je po pre
verjanju zatrdil, daje bilo vabilo pravočasno 
poslano, nekaj minut kasneje pa se je ven
darle izkazalo, daje do napake prišlo v držav
nem zboru...

Prejšnji teden je mariborski župan Alojz 
Križman s sodelavci in gosti na tiskovni kon
ferenci, ki jo je sklical, zaman čakal na po
vabljene na tiskovni konferenci, ki jo je sklical, 
zaman čakal na povabljene novinarje. Po 
živčnem vprašanju, »kje so, ti novinaiji« in 
splošnem nezadovoljstvu nad njimi, pa seje 
pokazalo, da so v občinskih službah na va
bila napačno napisali datum...

V odboru državnega zbora za zdravstvo, 
delo, družino in socialno politiko so na veliko 
spraševali, kakšno je mnenje vlade v zvezi 
s predlagano uvedbo obveznega pokojninske
ga zavarovanja za matere do tretjega leta 
starosti rojenega otroka in kakšne bi bile 
zaradi tega dodatne finančne obveznosti 
državnega proračuna. Navzoči predstavnik 
vlade je vztrajno molčal.

Komentator Večera pa je ob tem zapisal, 
da bi lahko poslanci (pa tudi predstavnik 
vlade) prebrali v Skupščinskem poročevalcu, 
»kjer piše, da je vlada proti takemu predlo
gu, ker da bi to že ob dveletni pokojninski 
ugodnosti za vsakega otroka letno stalo pri
bližno štiri milijarde tolarjev...«

»Zaščiteni« poslanci - 
»nezaščiteno« ljudstvo

Odločitev mandatno - imunitetne komisije 
državnega zbora, da prizna Ivu Hvalici po
slansko imuniteto, je sprožila kar nekaj od
mevov. Predvsem j e Hvalica znan kot posla
nec, ki kar naprej napada in obtožuje. Na 
okrožnem sodišču v Ljubljani bi zdaj proti 
ryemu, če se ne bi mogel sklicevati na poslan
sko imuniteto, stekel postopek zaradi dom
nevnega kaznivega dejanja žaljiva obdolžitve, 
zasebni tožnik pa je Srdan Tovornik.

Preseneča, da se je parlamentarna komi
sija kar tako odločila za dodelitev imunitete 
Hvalici, saj ni razpolagala niti z najosnov
nejšimi dokazili o tem, kdaj naj bi Hvalica 
napravil očitano kaznivo dejanje, kjer in v 
kakšni zvezi. Takšna obveščenost komisje 
bi bila nujna, če se želi znebiti očitka, da 
imuniteto podeljuje kar tako in da so poslanci 
- za razliko od vseh drugih državljanov - 
vnaprej zaščiteni in nedotakljivi, kar pomeni, 
da so lahko tudi neodgovorni, kakšen smi
sel ima potem sploh zatrjevanje o selektiv
nem dodeljevarju imunitete? Zelo problema
tična je tudi teza, da imuniteta poslancem 
omogoča boy »svobodno diskusijo«. Je potem 
takem sestavni del poslanske svobode tudi 
namišljeno in neresnično obtoževanje drugih, 
ki se tako sploh nimajo možnosti braniti?

Srbski spomin na 
Sipvenijp

Večer poroča, da je nekdanji srbski pred
sednik predsedstva Ivan Stambolič (ki gaje 
Miloševič zamenjal na znameniti 8. seji sr
bskega CK) izdal knjigo Pot v brezizhodnost. 
V njej trdi, da ta bila Memorandum Srbske 
akademja znanosti in umetnosti (SANU) in
8. seja CK ZK Srbije uvod v razpad SFRJ in 
v vojno, Slobodan Miloševič pa glavni krivec 
za krvava dogajanja na območju nekdanje 
Jugoslavije, ki jim še ni videti konca... Zapi
sal je, daje Slovenija prva in najboy odločna 
opozorila, da se Jugoslavija ne more ohra
niti in ne bo ohranila s politiko 8. seje. Zato 
je srbsko vodstvo tudi uvedlo gospodarsko 
blokado za slovensko blago. »Mi smo torej prvi 
uvedli embargo za slovensko blago, njemu pa 
je sledil vpad v denarni sistem Jugoslavije,* 
je v knjigi zapisal Stambolič.

Stambolič med drugim pojasnjuje, zakaj se 
je Slobodan Miloševič po »dogajanju naroda« 
oziroma mitingih, ki jih je prirejal v Srbiji, 
Črni gori, Vojvodini in na Kosovu, odločil za 
reprizo v Sloveniji, ne pa na Hrvaškem, 
Hrvaška je bila tedaj pasivna in se je tako 
obnašala vse dotlej, dokler ni prišel na oblast 
Miloševičev vrstnik in nenadomestljivi part
ner Tudman. Od tedaj sta se Miloševič in 
Tudman medsebojno ohranjala na oblasti in 
se celo dogovarjala... Ivan Stambolič spodbija 
trditve srbskih šovinistov, da sta bila Tito in 
Kardelj razbjalca Jugoslavije oziroma so
vražnika Srbov. »Priznati moramo, daje bil 
jugoslovanski socializem po zaslugi Kardelja 
v primerjavi z drugimi socializmi povsem 
nekaj drugega. V tedanjem obdobju smo bili 
najbolj liberalna in najbolj odprta socialistična 
država...«

Pripravil: J. K.



El 21. septembra 1995

Stane Boštjančič, dosedanji pomočnik direktorja Planike in novoimenovani tožilec v Kranju, pravi

VSAK KARIERIST BI BIL RAD ŽRTEV 
PREGANJANJA V PRF.ISNTFM RF.7IMI 1 
KADAR RISE MU UTEGNILO SPLAČATI
Funkcije bom odložil, prepričanja ne • Janševo ravnanje ponazarja, kaj bi se zgodilo, če bi prišel na oblast • V nekdanji mladinski organizaciji je bilo kar precej liberalizma • V Planiki zaenkrat 
samo mehka varianta odpuščanja • Neodvisnost z demapoškimi potezami poskuša povečati članstvo

Panorama: Za začetek se kar samo ponuja 
vprašanje o vaši »grdi komunistični 
preteklosti«, ki vam jo očitajo 
socialdemokrati s predsednikom Janšo na 
čelu zaradi vašega imenovanja za okrožnega 
javnega tožilca v Kranju.
Boštjančič: V Kranju sem zadnja leta pre

dsednik Združene liste, počenjam pač vse, kar 
mora počenjati predsednik katere koli stranke 
v občinskem okviru. Gre za oblikovanje stran
kine politike, načrtovanje in izvajanea dogo
vorjene politike, sodelovanje z drugimi stran
kami. Sem tudi član mestnega sveta in tam 
zastopani strankino politiko. Z mojim imeno
vanjem za tožilca seveda vse te funkcije odpa
dejo. Ustava ne dovoljuje združevanja tožil
ske funkcije s funkcijami v oblastnih organih 
in forumih strank. S tem ko bom prevzel tožil
sko funkcijo, bo mojega aktivnega političnega 
udejstvovanja konec. To pa seveda ne pome
ni, da bom spremenil politično prepričanje. 

Panorama: Kako pa je s tožilci, so lahko člani 
strank?
Boštjančič: Lahko. Samo člani vodstev ne 

smejo biti.
Panorama: Vendar je v vrhu institucije, v 
katero se po dolgih letih vračate, nekdo, ki ima 
zelo jasno politično prepričanje inje 
diametralno nasprotno od vašega. Sodite, da 
to utegne oteževati vaše delo? So v javnem 
tožilstvu še obvezna navodila ?
Boštjančič:Mislite tožilca Drobniča. Obvez

nih navodil ni več. Tožilec je pri svojem delu 
samostojen in samostojno rešuje spise. Tožil
sko delo mora potekati v strokovnih okvirih, 
če pa bo kdorkoli hotel name politično vpli
vati na tožilski funkciji, bo naletel na kratko. 
Pri meni to ni bilo mogoče niti prej, moram 
pa reči, da nihče tudi poskušal ni. Stroka je 
stroka, politika pa politika, in to sem v živ
ljenju vedno ločil.

Panorama: Funkcija tožilca vam ni neznana, 
bili ste že javni tožilec v Kranju?
Boštjančič: Da, bil sem občinski javni tožilec.
Panorama: Pa ste kot občinski javni tožilec 
naredili kaj takega, da si Janša upravičeno 
jemlje čas in vas napada ? 
Boštjančič:Nikakor. Občinski javni tožilec 

sploh ni bil pristojen za tako imenovane 
politične delikte. Za te stvari so bile predpi
sane tolikšne kazni, daje bila to pristojnost 
okrožnega tožilca. V vseh letih službovanja 
na tožilstvu nisem imel nobenega političnega 
primera. Zakaj je za Janšo ovira, če je kdo 
član Združene liste, ne vem, mislim pa, da 
je prepričan, da kdor ni enakega političnega 
prepričanja kot on, ne more opravljati dolo
čenih funkcij. To samo ponazaija, kaj bi se 
zgodilo, če bi prišel na oblast. Ljudje z dru
gačnim političnim prepričanjem ne bi mogli 
opravljati javnih funkcij.

Panorama: Imate v Kranju kake posebne spore 
s socialnimi demokrati na strankarski ravni ? 
Boštjančič: Ne, nimamo sporov. Tudi v 

mestnem svetu se malokrat soočamo. Na vladi 
je koalicija socialdemokratov, liberalno de
mokratske stranke in krščanskih demokra
tov. To ni posebej trdna koalicija, vendar se 
tam, kjer je potrebna dvotretjinska večina, 
najdejo skupaj. Končno je s socialdemokrati 
tudi težko imeti kake posebne probleme, saj 
je predsednik mestnega sveta zelo nedejaven. 
Na razne nezakonitosti, kijih počenja župan 
Gros, sploh ne reagira. S človekom, ki ni 
dejaven, je sploh težko priti v delovni kon
flikt.

Panorama: In kdo je to ?
Boštjančič: To je Grims, sedanji glavni 

tajnik Janševe stranke, po novem pa vodja 
njenega volilnega štaba.

Panorama: Nekje sem prebral, daje škoda, da 
zapuščate mestni svet, ker ne bo več vedno 
zabavnih spopadov z županom Grosom. 
Boštjančič: Sam na župana gledam zelo 

pragmatično. Moram reči, da sem se v me
stnem svetu tudi kdaj strinjal z njim, tudi ob 
drugih priložnostih je bilo tako, če se mi je 
zdelo, da ima prav. Pri stvareh, za katere 
mislim, da svoja pooblastila prekoračuje, pa 
npjno pride do razlik. Ne vem, morda je pri 
ljudeh malo pretiran konflikt Gros: Boštjančič. 
Res piševa eden o drugem že od časa pred 
prvimi večstrankarskimi volitvami, vendar 
sam nikoli ne napadam njega osebno; mislim, 
da osebne zadeve ne spadajo v politiko.

Panorama: Ati to pomeni, da gresta kdaj 
skupaj na kozarček?
Boštjančič: To ne, saj tudi z drugimi ne 

hodim na pijačo, pa to ne pomeni, da smo 
skregani. Sva pa bila že dostikrat v istem 
krogu, v isti družbi in se ne izogibava drug 
drugega. Zelo intimnih pogovorov pa doslej 
še nikoli nisva imela. Politično se konceptualno 
razhajava. Mislim, da dela večkrat v na
sprotju s predpisi in to tudi utemeljim. Tega 
zanj ne bi mogel trditi.

Panorama: Vendar župan Gros uživa podporo 
med volivci, končno je bil znova izvoren za
župana.
Boštjančič:To je kar malo težko razumljivo, 

vendar sodim, da so ga izvolili tisti volivci, 
ki na volitve niso prišli. V drugem krogu 
volitev za župana, v katerem seje pomeril 
s kandidatom liberalno demokratske stranke, 
je bila velika abstinenca, udeležba je bila 
manjša od 50 odstotkov, in Gros je dobil večino 
teh glasov. Očitno so se ljudje odločili za člo
veka, ki ga poznajo, proti človeku, ki ga pre
malo poznajo. Dejstvo pa je, daje bil izvoljen 
popolnoma zakonito, je župan, in to je treba 
spoštovati.

Panorama: Tudi Združena listajo imela 
svojega kandidata. Ali tudi zanj velja, daje 
premalo poznan med občani ?
Boštjančič: To je bil Štefan Kadojič, pro

fesor na fakulteti za organizacijske vede.

političnega ozadja ni, čeprav mislim, da je 
njemu kar hudo, da ga ni. Godilo bi mu, če bi 
lahko govoril, daje bil politični zapornik; to 
bi bil močen argument v volilnih bitkah, češ 
mene so že včasih preganjali.

Panorama:tianes si marsikdo odnovodobnih 
strankarskih politikov želi, da bi se lahko 
bahal s preganjanjem v prejšnjem režimu in 
razglašal za disidenta.
Boštjančič: Vsak karierist bi bil rad žrtev 

takrat, kadar bi se mu to utegnilo splačati. 
To ni nobena slovenska posebnost, čeprav je 
tega pri nas veliko. Kar nekaj jih poznam, 
ki bi bili radi žrtve, poznam pa kar nekaj takih, 
ki bi upravičeno opozarjali na dejanske kri
vice, ki so se jim dogajale, pa jim je pod častjo, 
da bi se primerjali s kvazi žrtvami.

Panorama: Malo sva se oddaljila. Vrniva se h 
»grozovitostim«, ki ste jih počeli včasih. 
Omenili ste, da ste bili tožilec, omenili ste delo 
v Združeni listi, znano je, da dlake na jeziku 
res nikoli niste imeli, nam lahko še naštejete 
dejavnosti, s katerimi ste se včasih ukvarjali ? 
Boštjančič:Dolgo sem delal v mladinski or

ganizaciji. Bil sem v predsedstvu Zveze mla
dine Slovenije, bil sem tudi sekretar Zveze 
mladine Jugoslavije. Zanimivo je, da sem se 
po tej funkciji vrnil nazaj v stroko, to je bil 
moj edini izlet v profesionalno politiko. Ze ko 
sem sprejel to funkcijo, sem postavil pogoj, 
da se vrnem na občinsko tožilstvo v Kranju

nosilci morali, vsaj začasno, zapustiti 
politiko, je bilo veliko liberalnih idej, ki so 
odstopale od prevladujoče politike, pa tega 
danes nihče noče priznati. Tudi za te Hudi 
velja, da šene trkajo toliko po prsih kot nove 
zvezde demokracije.
Boštjančič: V mladinski organizaciji je bilo 

kar precej liberalizma. Postavljali smo celo 
tezo, da bi bila mladinska organizacija lahko 
samostojna stranka, glede na specifične in
terese in položaj članov v družbi. Zaradi tega 
so nas dostikrat kritizirali. Nikoli nisem čutil,

Mislim, da tudi zanj velja, da ga ljudje niso 
dosti poznali. Tudi to je eden razlogov^ da ni 
dobil zadosti glasov. Zanimivo pa je, da je 
kandidat krščanskodemokratske stranke, ki 
je bil v prejšnjem mandatu predsednik občin
skega izvršnega sveta, Peter Orehar, dobil 
manj glasov kot naš kandidat.

Panorama: Češe prav spomnimo, ste imeli z 
Grosom nekaj opraviti tudi na vašem 
strokovnem področju, pa vam zdaj očitajo 
politične dimenzije tega ?
Boštjančič: Tega je že dolgo let. Takrat sem 

bil na tožilstvu in Gros je storil kaznivo dejanje 
ogrožanja javnega prometa, delikt torej, ki 
povsod po svetu spada med klasične delikte 
in nima nobene povezave s politiko. Bilje pač 
obsojen, dobilje nepogojno.kazen, mislim, da 
je mesec in pol odslužil, potem pa je bil po
gojno izpuščen. To je vsa zgodba. Nobenega

in tako seje zgodilo. Nekatere je to presenetilo, 
meni pa seje zdelo normalno. Povedati mo
ram, da sem se v mladinski organizaciji 
odlično počutil, zaradi sodelavcev, zaradi 
splošnega vzdušja. Še danes, ko je moja ge
neracija že čez petdeset, še vedno obijamo 
spomine na takratna leta in delo. 

Panorama: Politično pa ste se še naprej 
udejstvovali ?
Boštjančič: Tudi v Kranju je, tako kot dru

god, v Zvezi komunistov in njenih nasledni
cah prišlo do zamenjave generacij; prišli smo 
tisti, ki smo imeli že poprej približno enake 
in drugačne poglede od prevladnjočih. To so 
bili pogledi, ki jih je izražal liberalni del Zveze 
komunistov.

Panorama: V dejavnosti takratne Zveze 
mladine, še preden seje ta preimenovala v 
Zvezo socialistične mladine in so nekateri

da bi bila mladinska organizacija avtomatično 
transmisija partije, ne v občini, ne na ravni 
republike. Spomnim se časov, ko smo mladi 
v Kranju formirali listo svojih kandidatov v 
občinsko skupščino, šli na zbore volivcev in 
yudi pridobili, da so v skupščino izvolili kar 
pet, šest mladih. Spomnim se tudi časov, ko 
sem bil še predsednik študentov v Krapju, 
ko smo povabili na svoje večere na primer 
Edvarda Kocbeka in se pogovarjali z iyim. 
končno je v okviru kranjskega kluba študentov 
delovala grupa OHO - Marko Pogačnik, Maijan 
Ciglič, Iztok Geister. Hočem povedati, da je 
bilo navzlic današnjemu prikazovanju, za 
kako trd sistem je šlo, veliko mogoče nare
diti. Vsega seveda ne, toda če si imel voljo 
in odločnost je bilo mogoče narediti marsikaj. 
Kritike so bile, posebnih pritiskov in groženj 
pa se ne spomipjam.

Panorama: Prekinil sem vas pri 
pripovedovanju o kadrovski prenovi Zveze 
komunistov.
Boštjančič: Zame je bil to normalen prehod. 

Zmagal je liberalni koncept in zagovorniki 
tršega koncepta so se morali posloviti, eni 
prej, drugi kasneje. Zdaj že mi odhajamo, gre 
za normalno obnavljanje stranke. Tudi od
nosi so se zelo liberalizirali, mlajši člani za 
demokratični centralizem skoraj slišali niso. 
Sestop Zveze komunistov z oblasti se je v 
glavah mlajših članov že dolgo pripravljal. 
To je bila generacija, kije že takrat gledala 
na stvari drugače kot uradna ZK, in bilo je 
le vprašanje časa, kdaj. bo ta opcija širše 
prodrla.

Panorama: Na kakšno strukturo se v vaši 
občini opira Združena lista, kdo so vaši člani 
in potencialni volivci?
Boštjančič: Če bi bila članarina kriterij, bi 

rekel, da imamo okoli tisoč članov. Glasuje jih 
ustrezno več. Struktura je zelo pisana, od 
delavcev do intelektualcev, pa sredpji sloj. 
Povedati pa moram, da gotovo prevladuje 
struktura starejših. Mladihje premalo, čeprav 
imamo v občini mladi forum. Taje precej ak
tiven in uspešen, v njem se zbira kakih štiri
deset ljudi, imamo tudi ženski forum. Glav
na strategija našega pridobivanja članov je 
usmerjena na mladi forum. Ta je v svojih 
akcijah samostojen, mi zagotavljamo samo 
pokritje stroškov njihovega delovanja. Mi lahko 
mladim veliko govorimo o svojih pogledih, toda 
vprašanje je, ali jih to zanima. Mladi pa se med 
seboj poznajo in vedo, kaj je najbolj zanimi
vo. Zadovoljni smo, če uspe akcija, ki jo pri
pravi deset ljudi iz mladega foruma, zraven 
pa pride sto drugih mladih. Ni pomembno, da 
to niso naši člani, saj konec koncev tudi ti v 
mladem forumu niso. Vsako leto imamo tudi 
v Marindolu zabavno izobraževalni center,
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kamor vabimo ljudi. To finančno podpira tudi 
Urad za mladino pri vladi, na osnovi pripra
vljenega in opravljenega programa.

Panorama: Kranj je staro industrijsko 
središče in industrija v mestu je podobno kot v 
drugih tradicionalnih industrijskih središčih 
doživelahude preizkušnje in pretrese. Se to 
kaže tudi pri članstvu v Združeni listi, njeni 
»delavskosti«?
BoštjančičiGotovoje to povezano. V Kranju 

so bile prizadete delovno intenzivne panoge. 
To pomeni tekstilno in čevljarsko industrijo. 
To je rezultat zakonodaje, ko vse visi na plačah 
posameznika in delovno intenzivna industrija 
nosi veliko večje breme kot kapitalsko inten
zivna. Zaradi zmanjšanja proizvodnje so v 
tej industriji tudi najnižje plače, tudi največ 
odpuščapja delavcev je bilo v teh tovarnah. 
Nezadovoljni delavec poskuša svoj položaj 
razreševati na vse mogoče načine, ta položaj 
pa izkoriščajo tudi druge stranke z različnimi 
obljubami. Ko so neodvisni sindikati začeli 
prodirati v Planiko, so delavcem obljubljali, 
da bodo zaslužili tisoč mark, če se pridružijo 
temu sindikatu. Taka demagogija v kritičnih 
trenutkih uspeva, saj sindikat ali stranka, 
ki razmere realno pozna, takih stvari ne more 
obljubljati, saj jih kasneje ne more uresničiti. 
Določen del delavcev je temu nasedel in vo
lil druge stranke.

Panorama: V teh dneh je v javnosti zelo 
odmeven položaj v podjetju, kjer ste pomočnik 
direktorja za splošne in kadrovske zadeve. 
Veliko je govora o prekinitvi pogodbe med 
Adidasom in Planiko in odpuščanju delavcev. 
Kakšen je položaj v Planiki ta hip? 
Boštjančič: Moje ocene bodo pomanjkljive, 

pač z mojega zornega kota. Nisem ekonomist 
in se z ekonomijo ne ukvarjam, mislim pa, da 
položaj Planike ni tako tragičen, kot nekateri 
danes skušajo prikazovati. Da je Planika v 
situaciji, v kakršni je, je gotovo več vzrokov. 
Če jih naštejem: izguba jugoslovanskega trga, 
izguba trga na vzhodu, predvsem v Sovjetski 
zvezi, nadalje kraja našega premoženja, trgovin 
z zalogami vred v nekdanji Jugoslaviji, ki nas 
je stala več deset milijonov mark.

P SLnorama: Izgubo jugoslovanskega trga 
razumemo, zakaj pa ne prodajate več na 
vzhod, v Rusijo-zaradi zmanjšanja kupne 
moči ali zaradi politike?
Boštjančič: Zaradi razpada Jugoslavije smo 

izgubili trg. Že prej smo morali poslovati preko 
centralnih ruskih uvoznikov, taki so bili pjiho- 
vi predpisi. Ko je pri pjih vse propadlo, se
veda tudi tega ni bilo več. Najbrž bi še sedaj 
lahko dosegli, da bi izvažali izdelke v Rusijo, 
vendar gre za veliko vprašanje plačil. Oba 
trga, nekdanji jugoslovanski in sovjetski, sta 
bila za nas zelo pomembna, ker smo lahko 
proizvajali v velikih serijah. Bili so časi, ko 
je Planika delala 34.000 parov na dan, zdaj 
pa 12.000 do 14.000 parov. Po vseh ocenah, 
na primer Pharovih, pa tako velikih tovarn, 
kot je Planika, v svetu ni več. Tako veliki 
čevljarski sistemi se težko prilagajajo modi, 
večja ko je tovarna, te^je in počasneje lahko 
sledi modnim trendom. Seveda pa to ni razlog, 
da bi danes rekli, zaradi tega bomo proizvo
dnjo zmanjševali in delavce odpuščali. 

Panorama: Omenili ste že državo, ki s predpisi 
nepomaga.
Boštjančič: No, država je draga in obvez

nosti do rye je treba izpolnjevati, in tudi to 
povzroča izgube. Moram pa povedati, da kar 
sem v Planiki, ni bila nikoli nelikvidna. V 
enajstih letih niti enkrat ni prišlo do tega, da 
delavci ne bi dobili plače izplačane na tisti 
dan, kot je pisalo na koledarju, ki so ga do
bili že na začetku leta. Mislim, daje to s stališča 
delavcev zelo pomembno, da vedo, da bodo 
dobili tega in tega dne tako in tako, točno 
določeno plačo. V Planiki se je za to vedno 
skrbelo, gotovo je to zasluga tudi finančnega 
direktorja, kije denar obračal tako, daje bilo 
vedno za plače. Toda tisti časi, ko je imela 
Planika veliko denarja, so za vedno minili. 
Takrat so bil§ »šticunge«, pa jugoslovanski trg, 
velik izvoz v Rusijo, velike serije, tudi nižje 
zahteve glede kakovosti. Planika se je še v 
časih, ko je bil direktor Anton Gros, na osnovi 
teh spoznapj pripravljala in poskušala po
iskati več kupcev, ne se nasloniti le na ene
ga. Prej je bila Planika v veliki meri odvisna 
od Adidasa; začel seje odmik od njega in pre
mik na druge kupce. Na koncu je Adidas 
obsegal približno tretjino proizvodnje. 

Panorama: Kdaj ste se zavedeli dvomljivosti 
poslov z Adidasom in se začeli pripravljati na 
preusmeritev?
Boštjančič: To težko natančno rečem, ker 

nisem sodeloval pri pogovorih. Na kolegiju, 
Kjer zvem za problematiko, pa je manj kot 
leto, kar smo začeli o tem govoriti. Začelo se 
je s tem, da so Američani prevzeli Adidas in 
imajo popolnoma drugačno poslovno filozo
fijo kot Evropejci. Kontrolirajo tudi bistve
no večji trg. Bili so časi, ko je bil Adidas se
stavni del mode ameriških tinejdžerjev; v 
filmih lahko še danes vidiš, da so bili vsi mladi 
obuti v adidaske. S konkurenco se je vse 
spremenilo, in Adidas seje srečal z resnimi 
težavami in prešel v druge roke.

Panorama: Nekateri očitajo tudi prodajo, ki jo 
je prevzelo podjetje AFPiz Dobove. 
Boštjančič: Neodvisni sindikati na veliko 

razglašajo, z njimi pa tudi socialnodemokra
tska stranka, daje lastnik firme APP Polovič 
bil zaposlen v Planiki. To je čista laž, on nikoli 
ni bil v službi v Planiki. Tudi podtikanje soro
dstvenih vezi s Francem Šetincem, kar je ta

prizadeto zanikal vjavnosti, je za lase privlečeno 
in zlonamerno. Res pa je Polovič s svojo fir
mo prevzel vse funkcije zastopanja in pro
dajanja Adidasa od propadlega Slovenijašporta. 
Mi bi bili za to zainteresirani, toda odločitev 
je bila Adidasova. Vse drugo so natolcevanja, 
ki imajo v ozadju določene namene.

“Neodvisni se na vsepretege 
trudijo, da bi povečali 
članstvo, in zdi se, da so 
nekatere poteze, ki sojih 
sprožili v zvezi s Planiko, 
usmerjene v to, da bi z 
zaostrovanjem povečali 
število svojih članov.”_____
Panorama: Ko ste se zavedeli problema 
Adidas, usode tretjine proizvodnje, seje za 
enega nujnih ukrepov pokazalo odpuščanje 
delavcev, kine bodo imeli več dela. 
Matematično gledano, bi bila ogrožena 
delovna mesta tisoč delavcev. Na kakšen 
način ste se lotili tega problema ?
Boštjančič: Služba, ki jo vodim, je izvaja

lec, število presežkov pa po posameznih sek
torjih ugotavljajo vodje sektorjev. Izračun je 
tak: toliko manj proizvodnje je, to je toliko in 
toliko minut, vse pa je izraženo v delavcih, 
ki nimajo dela. Gre za proizvodnjo, ki je 
razpršena po vsej Sloveniji, in to je v nekem 
smislu olajšanje, saj laže rešuješ probleme 
zaposlitve na več krajih, kot pa če bi bilo to 
koncentrirano. Po taki metodi smo prišli do 
številke nekaj čez šeststo, kije bila tudi obja
vljena. Vendar je to številko treba omenjati 
pogojno. Prvič, lahko se zvečajo naročila drugih 
kupcev. V šestih mesecih, ko bodo delavci po 
izdanih odločbah še v podjetju na čakanju, se 
lahko spremeni še marsikaj. Lahko se celo 
zgodi, da Adidas ugotovi, da cenena delovna 
sila ni vse, ne ustreza kakovost. Ne izključujem 
niti novih njegovih naročil. Trenutni izračuni 
pa kažejo, da vsak delavec, ki nič ne proizvaja, 
stane toliko in toliko; če hočemo, da drugi 
delavci preživijo, moramo narediti rez. Seveda 
pa mi ni, niti nikomur od kolegjja poletja, 
vseeno, da ljudje odhajajo. V dolgih letih skup
nega dela se oblikpjejo odnosi vzajemnosti in 
z veliko težavo nekomu rečeš, poslušaj, ti si 
pa odveč. Zavzemam se, da vse poteka stro
go po predpisih. To vključuje seveda tudi od
pravnino. Če bo res šlo za tolikšno število 
delavcev, se bo treba poskusiti dogovoriti, je 
pa to izključno odločitev delavcev, da bi od
pravnino plačali v več zneskih, sicer bi bilo 
to za poletje katastrofalno.

Panorama: Pravite pa, daje to izključno 
odvisno od njihove volje?
Boštjančič: Da, gre samo za njihovo razu

mevanje. Upam pa, da bo z njimi, ki jim ni 
vseeno, kakšna bo usoda Planike, mogoče 
doseči dogovor o obročnem izplačilu. Njiho
va pravica je, da odpravnino zahtevajo takoj. 
Če pa podjetje postane zaradi tega nesolvent- 
no, so v še slabšem položaju. Ta pravica je 
seveda absolutno iztožljiva in se sploh ne kaže 
tožiti. S tem dobijo samo izvršilni naslov, na 
osnovi katerega lahko zahtevajo izvršbo zoper 
podjetje. Samo, poznavajoč zasutost pravo
sodja z vsemi mogočimi zadevami, bodo prej 
dobili denar v obrokih, četiirM bi se dogovo
rili za dvanajst obrokov, kot pa končali po
stopek na sodišču. Pa sploh ne gre za to, da 
podjetje ne bi hotelo izplačati denarja, pre
prosto ne more naenkrat.

merjih, ta napotuje na kolektivno pogodbo. 
V prvi fazi so zajeti samo delavci, ki se 
strinjajo, z njimi smo dosegli posamične do
govore. Pri tem neprijetnem delu smo nale
teli pri delavcih na dokajšnje razumevanje. 

Panorama: Še malo se zadrživa pri 
oblikovanju seznamov odvečnih delavcev 
oziroma odločanju o tem, kdo bo presežek. Gre 
tako za tehnološko pogojene odločitve kot za 
čisto socialne momente. Kako ste se odločali ? 
Boštjančič: Povedal sem, da so kriteriji do

govorjeni v kolektivni pogodbi, gre za pod
jetniško kolektivno pogodbo med nami in 
sindikatom.

Panorama -.Katerim sindikatom ? 
Boštjančič:Svobodnim, planiškim, kije član 

sindikata delavcev tekstilne in usnjarskopre- 
delovalne industrije. Te kriterije smo vključili 
v našo pogodbo in moramo jih striktno spo
štovati.

Panorama: Torej je ta sindikat v vašem 
podjetju reprezentativen. Kaj pa Neodvisnost, 
kise pri Planiki glasno oglaša ?
Boštjančič: Oni niso reprezentativni, z 

njimi sploh nimamo sklenjene nobene pogo
dbe. V tovarni delujejo, vabimo jih tudi na seje 
delavskega sveta, povsod, Kjer so lahko kot 
nereprezentativen sindikat zraven. Kjer pa 
ne, jih ne vabimo. Očitno niso imeli nobene
ga posebnega interesa, da bi sklenili pogo
dbo, mislili so, da bo mogoče stvari urejati 
kar po kavbojsko. Na začetku so nam posla
li spisek imen in dejali, to so naši zaupniki. 
Ko sem jim povedal, da oni lahko mislijo, da 
so to njihovi zaupniki, da pa tega statusa ne 
morejo imeti, razen če se v skladu z 32. čle
nom kolektivne pogodbe za gospodarstvo 
dogovorimo, kdo so, pa so po vseh natezanjih 
imenovali neko pravnico, s katero seje dalo 
brez posebnih strasti normalno dogovarjati 
in smo prišli do besedila pogodbe o pogojih 
dela sindikata, ki jo bo mogoče v kratkem času 
dopolniti in sprejeti. 0 drugem se bo treba 
še dogovarjati. Sicer je za ta sindikat značilno, 
da veliko govorijo o zakonitosti, kadar jim pa 
ta posebej ne ustreza, gredo gladko mimo rye.

stvari normalno izvajati. Če ni sodelovanja, je 
to samo v škodo podjetju. Mislim, da kranjski 
sindikati to razumejo. Moram sicer povedati, 
da so pri pogajanjih zelo »zoprni«, zahtevni, 
hočejo imeti jasne odnose, vedo pa tudi, kdaj 
je treba sklepati kompromise. Trmasto vztrajati 
samo pri eni opciji, je nemogoče. Pogajanja se 
vedno morajo končati s kompromisom, kije 
za vse relativno dober. Seveda pa je predsta
vnikom sindikatov vse strokovno gradivo ve
dno na razpolago. Sindikalisti pri meni dobijo 
vsa gradiva, kijih želijo, razlika je le, da eni 
pridejo, drugi ne.

Panorama: Omenili ste, daje pravosodje, 
pravna stroka, tožilstvo vaša življenjska 
usmeritev. Tja se zdaj vračate. Omenili ste 
kratek skok v profesionalno politiko, pa nekaj 
letate bili na območni gospodarski zbornici.
Je delo na tožilstvu vaša največja želja ? 
Boštjančič: Pravo je res moja življenjska 

preokupacija, za katero sem se odločil še na 
univerzi. Takoj po fakulteti sem začel delati 
na tožilstvu. Skok v gospodarstvo mi ni ško
doval, saj sem se tudi tu ukvarjal s pravnimi 
zadevami. Na stroko nisem pozabil, tu sem se 
ukvarjal s pogodbami, tožbami, disciplinski
mi zadevami, odločbami vseh vrst, kolektiv
nimi pogodbami - mimogrede, sodeloval sem 
pri pripravi kolektivne pogodbe za našo pa
nogo. Spoznati to plat življenja, ne škoduje. Tudi 
če hočeš opravljati svojo tožilsko funkcijo čimbolj 
kakovostno, moraš poznati vse plati življenja. 

Panorama: Naj vas za konec vprašam, ali ni 
morda politično in predvsem človeško izredno 
neprijetno odpuščati delavce iz tovarne? 
Boštjančič: Seveda mi čisto človeško ni vse

eno, da morajo iz dela. Zlasti ne zato, ker vem, 
da gredo dostikrat na cesto tisti, ki zelo težko 
najdejo delo: nekvalificirani delavci, težko 
zaposljivi, klasični proletariat. Nikomur, ki 
pošteno razmišlja o življenju in delu, ne more 
biti vseeno. Tudi v Planiki imamo, kadar se o 
teh stvareh pogovarjamo, o odpuščanju dela
vcev, grenak priokus. Končno gre za dolgoletno 
pripadnost podjetju. Ni težko odpustiti delavca, 
za katerega veš, daje len, daje površen in slabo

“mogoče načine ^polo^^^o^^^mdfd^gt^^e z™ 
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nridru'"'o temu sindikatu Taka d e e” kritičnih ’

uresničiti. Določen del delavcev ie temu nasedel in volil druge

Če se vrnem k vprašanju, sindikati so zra
ven, sedaj tudi neodvisni. Zaenkrat slednji 
združujejo nekaj čez dvesto delavcev Planike, 
kar je malo v primerjavi s svobodnim sin
dikatom, ki ima več kot 2.000 članov. Neo
dvisni se na vse pretege trudijo, da bi povečali 
članstvo, in zdi se, da so nekatere poteze, ki 
so jih sprožili v zvezi s Planiko, usmerjene 
v to, da bi z zaostrovanjem povečali število 
svojih članov.

Panorama: To so metode, ki so za ta sindikat 
precej znane; prej jih ni nikjer, potem pase 
pojavi problem, ti ga napihnejo do skrajnosti, 
nakar novačijo člane.
Boštjančič: Posebej izbirčni pri izbiri me

tod očitno niso. Ko sem po telefonu govoril z 
gospo Koselj Šmidovo, predsednico Neodvi
snosti - KNSS za Gorenjsko, mi je dejala, naj 
pazim, kaj govorim, ker me snemajo na

“Ni težko odpustiti delavca, za katerega veš, dajalen, daje

in nekakovodstno dela; če pa veš, da ni dela 
tudi za dobre delavce, preprosto zato, ker mu 
ne moreš zagotoviti posla, je pa seveda dru
ga pesem. Zato upam, da bo odpuščanja čim 
manj, da se bo Planika pobrala, se razvijala 
naprej in normalno delovala.

Panorama: Vi boste v Planiki samo do konca 
tega meseca. Vemo, da tožilce sedaj imenike 
vlada, pa bi vas vprašali, ali nam lahko 
zaupate, na kakšen način ste bili imenovani. 
Boštjančič: V Uradnem listu je bil objavljen 

razpis, že lani, vsekakor veliko pred tem, ko 
seje v Planiki sploh začelo govoriti o odpuš
čanju. Nanj sem se normalno prijavil. Poslal 
sem vlogo z vsemi zahtevanimi dokumenti 
na ministrstvo, ministrstvo jo je odstopilo 
personalni komisiji na republiškem držav
nem tožilstvu. Komisija, ki jo vodi general
ni državni tožilec, gospod Drobnič, me je 
povabila na pogovor in o tem odločala. 

Panorama: Lahko poveste, kaj so vas 
spraševali ? So vprašali kaj o vaši politični

površen in slabo in nekakovodstno dela; čepa veš, da ni dela tudi 
za dobre delavce, preprosto zato, ker mu ne moreš zagotoviti

delovala.«

Panorama: Izdelali ste poimenske spiske 
odvečnih delavcev. Je to točno?
Boštjančič: Zaenkrat samo za tako imeno

vano mehko varianto. Tu so zajeti delavci, 
ki gredo lahko na osnovi zakona o varstvu 
v primeru brezposelnosti za dve leti na za
vod za zaposlovanje, pa potem v pokoj, ali 
pa imajo - če jim ne najdejo ustreznega dela 
- še za tri leta pravico dobivati nadomestilo 
in gredo nato v pokoj. Potem so tu tisti,eki 
jim je mogoče dokupiti leta, v primeru Kjer 
je dokup let enako visok kot odpravnina. 
Zaenkrat je delavski svet podjetja sklepal 
samo o takih primerih. Za naslednje faze se 
pripravljajo število in kategorije.

Panorama: Za koliko delavcev gre pri tej, tako 
imenovani mehki varianti?
Boštjančič: Teh delavcev je štiriinšestdeset, 

dodatno pa se bo šestnajst delavcev iz obrata 
v Tolminu zaposlilo v Metalfleksu. Pri njih gre 
za primer, ko je po kolektivni pogodbi treba doseči 
dogovor delavskih svetov. Imamo pa še dogo
vore z Alpino, ki bi zaradi širitve svojih zmo
gljivosti prevzela celoten obrat z vso posadko. 
Tu gre za usodo sto štiriindvajsetih delavcev. 

Panorama: Kakšne kriterije pa uporabljate, ne 
more iti ne samo za matematiko, še manj 
subjektivnost?
Boštjančič: Kdo je presežek, je natančno 

predpisano. To določa zakon o delovnih raz

magnetofon. Seveda sem ji povedal, da se 
midva po telefonu ne bova nikoli več pogo
varjala. Radi trdijo za kako zadevo, da je 
nezakonita, ko pa jih vprašaš za argumen
tacijo, na osnovi katerega predpisa naj bi bila 
nezakonita, pa nimajo odgovora.

Panorama: Vrniva sekpresežnim delavcem v
Planiki. S sindikalisti ste torej sedli skupaj in
se dogovarjali skupaj?
Boštjančič: Seveda smo in se tudi še bomo. 

Vloga sindikata je po predpisih pomembna šele 
v fazi pravega programa ugotavljapja pre
sežkov. Zakon pravi v 35. členu, da organ 
upravljanja sprejme program razreševanja 
delavcev, in poslovodni organ mora zagotovi
ti sodelovanje sveta delavcev oziroma delavske
ga zaupnika ah predstavnikov sindikata pri 
pripravljanju in sprejemu programa. Pri sa
mem številu in pri kategorijah, torej v fazi 
določanja, sindikata še ni zraven, to je stvar 
poslovodnega organa. Ko pa se začne sprejemati 
program, pa mora biti sindikat zraven. Res pa 
je, da so bili sindikati o težavah obveščeni dovolj 
zgodaj, še preden smo določali število in kate
gorije delavcev. Kranjski sindikati so tudi zahte
vali, da morajo biti vsi programi predhodno 
sprejeti in jim dani na vpogled. Mislim, da pri 
sprejemanju kolektivne pogodbe nismo držali 
fige v žepu. Prepričan sem, da brez konstruk
tivnega sodelovanja s sindikatom ni mogoče teh

Boštjančič: 0 politiki ne, vprašali so me o 
mojih funkcijah in kako gledam na to. Odgo
voril sem, da nameravam v skladu z ustavo 
vse funkcije odložiti takoj, ko bom nastopil delo 
tožilca. To je bilo edino vprašanje s tega 
področja. Komisija je svoje delo opravila čisto 
strokovno, svoje mnenje je posredovala mi
nistrstvu, to vladi in vlada meje imenovala. 
Ne vidim nobene političnosti tožilstva, če sem 
kot član ah predsednik Združene liste prija
vil na to funkcijo. V zakonu tudi nič ne piše, 
katerih pogojev ne smeš imeti, da se lahko 
prjjaviš. Važnaje ustrezna diploma, ustrezen 
izpit, delovna praksa in izkušnje. Tudi floskula, 
kako so v prejšpjem sistemu ljudje prehajali 
iz politike v gospodarstvo, od tam pa na 
tožilstvo, je izmišljotina. V gospodarstvo najbrž 
res. Iz gospodarstva, z dobrih delovnih mest 
na slabo plačana na tožilstvu, tega pa ni bilo, 
takih primerov ne poznam. Gejih poznajo ti
sti, ki to govorijo, naj povedo vsaj tri prime
re, pa jim bom verjel. Na operativni ravni, na 
kateri bom poslej jaz, takih prehodov za Go
renjsko ne poznam. Obratno pač. S sodišč, pa 
tudi tožilstva je marsikdo odšel v dobro plačano 
odvetniško službo - tuje bilo denar seveda treba 
zaslužiti - ali pa v gospodarstvo. Ne samo 
zaradi plače; tisti kije dolgo v politiki, je po
zabil na svojo stroko. Ne moreš kar sesti in 
začeti soditi ah tožiti.

Panorama: Bo vam to težko ?
Boštjančič: Ne bo, stroko sem vseskozi 

spremljal, poznam zakonodajo, sodeloval sem 
na srečanjih pravnikov, hodil na seje, ki so 
govorile o tej problematiki. Vseskozi sem se 
nameraval vrniti v stroko in sedgj seje ponudila 
priložnost. Konec koncev pa tudi trinajstih let 
dela v pravosodju ne pozabiš tako hitro.

Igor Žitnik
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Piše: Martin Ivanič

POMLADNI
HROŠČI

Človek se lahko neznansko za
bava, kadar nekatere precej kri
čave politične stranke same sebe 
laskavo označujejo za stranke 
slovenske pomladi. Ironični aso
ciaciji na majske hrošče iz časov 
ob 8. svetovni vojni in po njej se 
skorajda ne more upreti. Kdo so 
bili majski hrošči? Povzpetniki, 
ceneni karieristi in mešetarji, ki 
so prilezli iz svojih varnih skri
vališč tik pred koncem vojne in 
se “prostovoljno ” vključevali med 
partizanske borce, da bi si še 
pravočasno zagotovili... Pravza
prav misli ne kaže nadaljevati, 
da ne bi izrekel kaj nespodobne
ga. Pač pa je pozornosti vredna 
še neka podrobnost: Prav ti hrošči 
so pohiteh in si uredili borčevski 
ali aktivistični status, kar je razu
mljivo, če upoštevamo, da jih je 
ves čas vodila preračunljivost.

Da bi lažje diagnosticirali sodob
ne majske hrošče, se pravi dom
nevne stranke slovenske pomladi, 
bi zagotovo morali najprej raz
členiti, kaj sploh je slovenska 
pomlad. S stališča teh strank 
pravzapravni mogoče dovolj ja
sno razbrati, ali se imajo za očete 
ali za dediče slovenske pomladi. 
Zato tudi ni mogoče z gotovostjo 
trditi, če po njihovem mnenju 
začetek slovenske pomladi sega 
v čas pjihove ustanovitve - ah pa 
se nemara skušajo razglasiti za 
starejše, kot bi bilo mogoče skle

pati iz njihove strogo formalne, 
pa četudi še tako čudne ustano
vitve. (Sploh pa ni nikjer rečeno, 
da sami o sebi in svojem pome
nu ne mislijo, da bi se morala 
zgodovina ravnati po njih, kar bi 
v danem primeru pomenilo, da 
je treba slovensko pomlad šteti 
od takrat, ko so oni dognali, da 
Je zapihal novi veter in da se 
izplača obrniti plašč.) Glede na 
vse to najbrž lahko soglašamo z 
ironično opazko S. Hribar, ko je 
Janšo v TV dvoboju zavrnila 
“Kakšne stranke slovenske pom
ladi neki! Kje pa so tedaj bile?”

Že iz starejše zgodovine je zna
no, da vsaka politična organiza
cija (pa tudi posamezniki) novo 
štetje začenja z datumom svojega 
vstopa v pohtično žilvjeije. Sodeč 
po njihovih razlagah, pred njimi 
ni bilo ničesar ali pa je bilo pov
sem zanič. Drugi so nič, oni so vse. 
S tem “sindromom ” smo se sreče
vali, zgodovinarji pa tudi spopa
dali, recimo že ob razlagah neka
terih posameznikov, ki so mirno 
enačili domoljubno in osvobodil
no stremljenje velikega dela slo
venskega ljudstva z datumom 
ustanovitve Osvobodilne fronte.

V tem pogledu je popolnoma 
jasno, daje treba korenine slo
venske pomladi iskati v družbe
nem razvoju precej pred leti 
1988/90 - in gotovo ne samo v 
t.i. oporečniškem delovanju, kot

tudi ne samo v nekakšnem libe
ralizmu znotraj partijske oziro
ma samoupravne socialistične 
doktrine in prakse. Toda kulmi- 
nacijo tega moramo zanesljivo 
postaviti v nekajletno obdobje po 
1988. A spet moramo zavrniti 
tezo, da smo tudi v času te kul- 
minacije imeli opraviti s popolno 
ločnico na pomladni (včeraj opo- 
rečniški, danes opozicijski) in 
zimski (uradni, režimski) tabor, 
čeravno je proces v obeh tekel z 
različno intenzivnostjo in dina
miko.

Zanesljivo bi namreč potvarjali 
dejstva, če bi zanikali močno 
“pluralnost” ne le znotraj urad
nega političnega tabora, marveč 
celo v sami vladajoči ZKS. Hkrati 
pa bo nezaupljiv raziskovalec 
(samo takšen pa se laiiko izogne 
poenostavljenim in s tem varlji
vim ocenam) verjetno našel za 
razhčne vidike razvoja in za raz
lične situacije pozitivne in nega
tivne točke med reformatorji (“li
beralci”) in med dogmatiki (“kon- 
zervativci ”) v vladajoči partiji in 
širše, v uradni (t.i. režimski) 
politiki.

Toda če nadaljujemo osnovno 
misel, je nekaj precej jasno! Vsaj 
pogojno je sprejemljivo uvrščati 
med stranke slovenske pomladi 
Slovensko ljudsko stranko oziro
ma Slovensko kmečko zvezo, ki 
seje sploh prva organizirala kot 
bodoča stranka, dalje Slovensko 
demokratično zvezo, Slovenske 
krščanske demokrate, pa seveda 
tudi Socialnodemokratsko stranko 
Slovenije (s tem da so z njenega 
čela zelo nepomladansko odstra
nili F. Tomšiča). Smešno pa je v 
to srenjo enakovredno postavljati 
nekatere narodnjake močnih gla
sov in votlih besed, ki sicer radi 
smešijo konvertitstvo tistih, ki so 
se obesili na LDS in, recimo, Zdru
žene liste (ki ji, resnici na ljubo, 
pripada visoko mesto na lestvi
ci “preimenoviteljev”), hkrati pa

skušajo s hrupom in frazami o 
avtentičnem programu slovenske 
pomladi skriti svoje lastno poli
tično parazitarstvo.

Če je prispodoba za slovensko 
pomlad dejanska demokracija, 
tedaj res ni potrebe po tolikšnem 
demagoškem hrupu zastran la
stne “pomladanske avtentično
sti”. Pametni volilci tako ali tako 
vedo, kaj je kdo in kaj je realno 
mogoče, lahkovernih pa ni treba 
toliko prepričevati. Zadoščajim 
nekaj donečih fraz o lastni pošte
nosti in domovini.

Javnost pa je na žalost v pov
prečju dokazano politično naiv
na. Žato nepoboljšljivo verjame, 
da imajo politiki vgrajen občutek 
sramu. Če misliš tako rožnato, 
potem zlahka verjameš, daje 
pošten tisti politik, ki govori na
tančno tisto, kar bi ti sam rad 
povedal, pa ne znaš ali misliš, 
da ne znaš. Da politikom ni ne
rodno, lahko sodimo že po tem, 
kako danes številni dokazujejo 
svoj politični pogum s tem, da 
tekmece blatijo na vse mogoče 
načine, ne nazadnje tudi z ne
verjetnimi lažmi, zavoljo kate
rih bi v pravi demokraciji plačali 
nezaslišane kazni. Hkrati pa 
lahko vidite, da teh politikov ni 
bilo nikjer oziroma jih ni bilo 
prav nič v hlačah, ko je bilo še 
tako resnično, a kritično izra
žanje mnenj prejkone nevarno 
početje.

Volilci žal potrebujejo precej več 
časa, kot smo sprva pričakovali, 
da bodo dojeli razliko med pošte
nim govorjenjem in poštenim rav
nanjem, da bodo dojeli razliko med 
demagogijo (ki v resnici pomeni 
izrabljanje stisk prebivalstva za 
vzpenjanje na oblast) in vztraj
nim prizadevanjem za demokra
tično vsebino in obliko družbenega 
življenja. Tega zadnjega ne počne 
še nobena stranka (ne pomladna 
in ne zimska); vprašanje je le, 
katera manj pokvarjeno laže.

Piše: Jože Smole

KOGA MOTIM 
SPOMENIKI NOB

Praznik krajevne skupnosti Ve
like Lašče je bil vezan za rojstni 
dan začetnika slovenske književ
nosti Primoža Trubarja; rodil seje 
1508. na Rašici. Po ustanovitvi 
nove občine Velike Lašče je bilo nor 
malno pričakovati, da bo svoj praz
nik prav tako povezala z velikim 
Trubarjem. V občinskem svetuje 
bilo to tudi predlagano. Toda neka
teri klerikalno opredeljeni lokalni 
dejavniki so temu nasprotovah. 
Slišati je bilo celo takšne komen
tarje: “Primož Trubarje vendar bil 
nasprotnik Rimokatoliške cerkve. 
Praznika občine ne moremo vezati 
na ime protestanta. ” S takšno pro
vincialno miselnostjo seje na svo
jevrsten način pogreval ideološki 
spor iz 16. stoletja. Nadaljevala se 
je, v povsem novih razmerah, 
delitev na “dobre katoličane” in “lu

teranske odpadnike”. Vsa zadeva 
ni niti malo slučajna, kajti v slo
venskem prostoru so na delu kon
zervativni režiserji. Ti se trudijo 
prekrajati zgodovino. Jasno jim je 
sicer, da Primoža Trubarja ne 
morejo preprosto ignorirati, toda 
trudijo se, da bi se čim manj ome
njalo njegovo ime. Tudi z državnim 
praznikom dnevom reformacije se 
še vedno niso sprijaznili. Med pri
pravami na proslavo 800. oblet
nice velike francoske revolucije 
sem kot tedanji predsednik So
cialistične zveze Slovenije iz najbolj 
poštenih pobud povabil v častni 
odbor tudi vodilnega predstavnika 
Rimokatoliške cerkve. Odgovora 
nisem dobil. Takrat sem povsem 
dojel, da ima vodstvo RKC še po 
dvesto letih odklonilno stališče do 
revolucije, kije odpravila fevdal

no družbeno ureditev in odprla pot 
uveljavljanju meščanske družbe.

Ko sem v zadnjem času v našem 
časopisju prebiral zahteve neka
terih desničarskih skrajnežev za 
odstranitev spomenika Borisa Kid
riča v Ijubjani, sem to povezal s 
predhodnimi dejanji. Menim, da gre 
za ponovni poskus grobega pre- 
krajanja zgodovine. Nekateri bi 
očitno hoteli izbrisati spomin na 
prvega predsednika slovenske vla
de. Spomin na ljudskega voditelja, 
kije na prvem zboru odposlancev 
iz vse Slovenije v Kočevju oktobra 
1943. leta upravičeno razglasil, da 
je “slovenski narod stopil v krog su
verenih in enakopravnih narodov”. 
Boris Kidrič seje dosledno boril za 
vsestransko uveljavljanje pravic slo
venskega naroda in seje v NOB in 
po osvoboditvi postavljal po robu 
centralističnim tendencam. Ta
kšnega politika in državnika naj bi 
sedaj “izbrisali” iz zgodovinskega 
spomina tudi z grobim početjem nad 
njegovim spomenikom.

V to početje so vključili tudi neka
tere “umetnike”, ki razpredajo o 
zgrešenih arhitekturnih vidikih 
tega spomenika. O estetskih in 
umetniških kriterijih se da seve
da razpravljati pri vsakem spo
meniku. Mnogim v Ameriki, na 
primer ni všeč veliki kip Svobode 
v New Yorku, toda nikomur ni

prišlo na misel, da bi zahteval njego
vo odstranitev. O našem NOB ob
stajajo, normalno normalno, raz
lična mnenja in ocene. Tisti, ki še 
po tolikih letih opravičujejo sode
lovanje z okupatorji, imajo pač 
odklonilno stališče do udeležencev 
odporniškega gibanja, do Osvobo
dilne fronte in do partizanov. Toda 
to jim ne daje nobene pravice zahte
vati odstranitev spomenikov, ki se 
nanašajo na eno največjih in naj
slavnejših obdobij v zgodovini slo
venskega naroda. Sploh pa je ra
vnanje s spomeniki stvar kultur
nega in civilizacijskega obnašanja. 
Veliki politik in državnik svetov
nega slovesa Džavaharlal Nehru 
se je po osvoboditvi Indjje odločno 
uprl celo predlogu, da bi v New 
Delhiju odstranili spomenike britan
skih kraljev in podkraljev. Pona
vljal je misel: “tudi ti spomeniki so 
sestavni del naše indijske zgodo
vine ”. Pri nas pa se nekateri desni
čarski skrajneži znašajo nad spo
meniki avtohtonega boja slovenske
ga naroda prpti okupatorjem. S tem 
bojem smo se uvrstili med aktiv
ne dejavnike svetovne protifa
šistične koalicije in dobili največja 
priznanja. V obrambi te resnice in 
tega zgodovinskega dejstva bi se 
morali odločno postaviti zoper ti
ste nekulturne skrajneže, ki hočejo 
odstraniti spomenike NOB.

Piše: Marjan Sedmak

ZIDAK ZA TEMELL 
NOVEGA 

EVROPSKEGA DOMA
Napoved, da bo embargo za 

slovenske nakupe orožja odpra
vljen, brž ko bo konec vojne na 
Balkanu, verjetno ni tisto, kar bi 
dajalo osnovni ton v nedeljo konča
nemu obisku ameriškega obram
bnega ministra Williama J. Per
uja; konec koncev je bil prav 
izbruh oboroženih sovražnosti 
tisti izvirni greh, zaradi katere- 
Saje svet zoper ostanke nekdanje 
Jugoslavije embargo sploh uve
del. Za stopijo boj pomembno od 
tega so zato napovedi, ki se nana
šajo na krepitev sodelovanja in 
dodatno ameriško pomoč. Če nič 
drugega, nam te napovedi razkri
vajo vsaj to, da sta se ameriška 
zunanja in varnostna politika 
sprijaznili z dejstvom, da priho
dnje stabilnosti tega dela sveta ni 
več moč graditi na zamisli o ob
navljanju »nekakšne« Jugoslavije 
in tudi ne na zamisli o Srbiji kot 
regionalni sili, preko katere bi 
koncert velikih sil uveljavljal svojo 
Politiko na Balkanu.

Ameriška zunanja politika že 
nekaj časa sledi maksimi, po kate
ri je najboljša pot za gašenje bal
kanskega konflikta stabiliziranje 
tistega, kar se stabilizirati da. 
Sporočilo, daje Washington zain
teresiran za utrjevanje stabilnosti 
Slovenje - pa četudi gre za deželo,

ki jo po velikosti poseka preneka- 
tera ameriška»county«-,je zato 
vsaj tako pomembno, kot so spo
ročila o umirjanju odnosov med 
Makedonjo in Grč jo, umirjanju, 
za katerim skorajda ni moč spre
gledati ameriške roke. Gre za 
vpliv, ki ga v sedanjih razmerah 
brez dvoma lahko ocenimo za 
blagodejnega in v zvezi s katerim 
si je treba želeti dvoje: prvič, da 
bi prežel tudi reševanje odprtih 
zadev, kijih ima Slovenja s so
sedi in zlasti z Ital jo; in drugič, 
da bo oskubjeni in z vseh vetrov 
zneseni zunanjepolitični aparat 
slovenske vlade to novo ameriško 
zanimanje sposoben učinkovito 
uporabiti.

Po pomembnosti še za stopijo 
više pa je tiho sporočilo, ki izhaja 
tako iz Perryjevega obiska kot tudi 
iz dogajanja na bosanskih vojaških 
in diplomatskih frontah: Washin- 
gton seje aktivno vrnil v balkan
sko dogajanje in Perryje s previ
dnostjo, kije potrebna ravno za
radi negotove porazdelitve moči na 
fluidnih balkanskih prizoriščih, 
govoril o novih možnostih, ki naj 
bi se odpirale pred mirovnim pro
cesom. Med spremembami, ki pos
pešujejo razvoj dogodkov v to smer, 
je treba navesti vsej tri: prvič, spre
membe v razmerju vojaške moči

med srbskimi silami na eni in 
hrvaško-muslimanskimi na dru
gi, zaradi česar nastaja novo ra
vnotežje strahu in zastraševanja; 
drugič, odločnejši vojaški pritisk sil 
Nata na srbske gospodarje vojne, 
pritisk, katerega formalni namen 
je varovanje zaščitenih območij, ki 
pa ne glede na deklarativne cilje 
vojskujoče se strani sili za pogajal
sko mizo; in tretjič, že omenjeno 
aktiviranje Washingtona, kije po 
skorajda usodno dolgem cincanju 
le sklenil tudi na Balkanu pokazati, 
da ostaja zadnja in edina'globalna 
sila na svetu.

Ta nova ameriška odločnost ni 
prizadela samo Italjanov; boj kot 
te je prizadela Moskvo, o čemer 
pričajo reakcje predsednika Jel
cina, ruskega parlamenta, obram
bnega ministra (»še vedno smo 
jedrska sila«) ter demonstrantov, 
zaradi različnih razlogov zagretih 
za navzočnost Rus je na Balkanu. 
VVashingtonje v minulih dneh poslal 
v Moskvo svoje glasnike s pojasnili, 
vendar pa ne več kot to. Zaradi 
sprememb, do katerih je prišlo v 
evropski arhitekturi z letom 1989, 
ima Zahod v rokah vzvod, s kate
rim lahko v takšnih primerih učin
kovito pritiska tudi na Moskvo: gre 
za širjenje Nata proti vzhodu, šir- 
jerje, ki bi ga Rus ja rada zausta
vila ali pa spravila v sprejemljive 
dogovorne okvire -pogojza dogo
varjanje pa je pripravjenost na 
popuščanje in usklajevanje intere
sov. Prav zaradi tega je Moskva 
tudi na Balkanu prisijena trpeti 
ameriško pobudo, pod pogojem 
seveda, da Washington pri tem ne 
spregleda njenih temejnih geo
političnih interesov.

Najvišje na lestvici Perryjevih 
sporočil Ijubjani - ali če kdo hoče, 
iz Ijubjane - pa utegne biti na
mig na problematiko, kije njega

dni stala visoko na lestvici prio
ritet, ki pa je že nekaj let v zmr- 
zovalniku. Na tiskovni konferenci 
v Ijubjani je Perry namreč upo
rabil izraz, kije bil v prvem ob
dobju po padcu berlinskega zidu 
in razpadu vzhodnega bloka v 
dnevni rabi, ki pa je potem ponik
nil v tranzicijskih težavah Rus je 
in nekdanjega vzhodnega bloka 
in v vojni vihri na Balkanu. Go
voril je o novi evropski arhitek
turi, o tistem, čemur so v času 
novega upanja za Evropo dejali 
tudi nova evropska hiša ali nov 
evropski dom. Temeji te nove 
evropske arhitekture so še ved
no boj v oblakih kot na trdnih 
tleh: vojna na Balkanu traja in 
za odgovorna vprašanje, kako se 
bodo zasukale stvari v nekdanji 
Sovjetski zvezi, vključno s sedarjo 
Rusijo, so slej ko prej bolj pristojni 
astrologi kot pa politiki in anali
tiki; v generacji, kije pred letom 
ah dvema zapustila srednješolske 
klopi, bi utegnili najti presenetljivo 
veliko število takšnih, ki bi ne 
vedeli povedati, kaj je Konferenca 
za varnost in sodelovanje v Evro
pi. Tega jim tudi ni moč zameri
ti, kajti organizem, kije od sre
dine sedemdesetih let zlasti s svojo 
tretjo košarico v veliki meri vpli
val na razvoj, kije privedel do leta 
1989, seje po letu 1991 skril v 
zaklon - in sicer prav v času, ko 
so od rjega pričakovah, da bo zašel 
oblikovati nove inštrumente za 
evropsko stabilnost in kolektiv
no varnost. Če Perryjeve besede 
o novi evropski arhitekturi pome- 
njo, da Washinton pričakuje od 
Evrope, da se bo počasi le lotila 
oblikovanja takšnih inštrumentov 
in da jo je priprav jen v tem pod
preti, potem je bil Perryjev obisk 
v Ijubjani bistveno večji od ju- 
bke, majhne Slovenje.

arena
Ernest Hujs

Gospod Ernest Hujs, gla
vni menedžer iz maribor
skega Primata, nas j e te dni 
poučil, daje tolar ena sama 
prevara, in to med drugim 
zato, ker na avtomobilskem 
sejmu nihče ne ceni svojih 
štirikolesnikov v tolarjih, 
marveč v markah. Gospod 
Hujs nacionalne valute očit
no sploh ne »šmirgla«, saj 
tudi pravi, da za svoje po
djetje v tolarjih ve le dva

POPULIST
podatka, vse drugo pa računa, o tem razmišlja in si 
seveda zapomni v markah.

Če bi to povedal direktor kakšnega uspešnega podjetja, 
bi seveda lahko bili močno zaskrbljeni. Tako pa nas 
gospod Hujs lahko samo zabava, saj ga pač ne more
mo vzeti resno. Kdor misli, da posluje in delavce izplačuje 
v prevarantskem denarju, najbrž tudi dobro gospodariti 
ne more. Pa ne gre za to, daje gospodu Hujsu pač lažje 
računati v markah; tudi pri mnogih drugihje tako. Gre 
za to, da tako računanje pač ne upošteva realnih go
spodarskih razmer, v katerih se giba domača valuta. 
Gospodarjenje v takih razmerah pač terja tudi upo
števanje teh razmerij, in dober gospodarje tisti, ki zna 
v danih razmerah iztržiti največ. Objokovanje ali 
zaničevanje domače valute in poveličevanje tuje pri tem 
prav nič ne pomaga.

Sicer pa poglejmo drug primer. Nemški Quelle te dni 
razpošilja svoj jesenko-zimski prodajni katalog v zelo 
zajetni obliki. Ne samo da pri tem opozarja, da je ka
talog prvič natisnjen v slovenskem jeziku, tudi vse cene 
so zapisane v tolar ih.

Ti Nemci morajo biti res trapasti, da si privoščijo kaj 
takega. Pisati cene v prevarantski valuti mora biti hiter 
pokop še tako uspešne multinacionalne trgovine. Quelle 
pa se na to požvižga. Zato je pričakovati, da bo gospod 
Hujs v najkrajšem času postal njen svetovalec, da se 
bo lahko odrekla svoji zgodovinski zmoti, ko je do slo
venske valute izakazala več spoštovanja kot domači 
gospodarstveniki. Ta najbrž svojemu poslovnemu part
nerju najprej reče, da o prevarantskem tolarju noče 
nič slišati in da posluje samo v markah.

Iz Primata pa ni nobenih vesti, da bi tam delavce 
plačevali v markah, kar bi se, po gospodu Hujsu, 
vsekakor spodobilo. Kako pa, saj je za take reči dovolj 
dober denar, ki je ena sama velika prevara. Domači 
valuti se res slabo piše, če naj bi jo utrjevali in branili 
s takimi floskulami, ki neznansko spominjajo na jezik 
populistično-politikantskega dela slovenske politike.

dr. Janez Potočnik
Pravo in zasluženo lekcijo 

iz ekonomske abecede j e go
spodu Hujsu, kije tolarju 
odrekel tudi konvertibilnost, 
dal, ker mu jo je preprosto 
moral dati, po funkciji prvi 
državni makroekonomist 
dr. Janez Potočnik. In to s

še
zamenjat v marke, da ja ne 
bi bili na izgubi. Danes se
veda tega nihče več ne po
čenja, ker kot pravi dr. Po-

PREPROSTEŽ
točnik, bi bila to neumnost. Tisti, ki so to delali, deni
mo lani, so ga pošteno lomili.

0 vseh drugih zamotanih rečeh, ki vplivajo na dejan
sko vrednost domače valute, na tem mestu kajpak nima 
smisla razglabljati. Tudi bi bilo nesmiselno trditi, da 
slovenski tolar že kar kipi od zdravja, ker to ni res. 
Ohranja kondicijo s približno enakim tempom, kot se 
gospodarstvo izvija iz bolezni preteklosti, in se hkra
ti pojavlja v vlogi penicilina, ki pa ima kot vsak anti
biotik, tudi slabe stranske učinke. Kakšne vse bolez
ni morata prestajati, denimo ameriško dolar ah italijan
ska lira.

Seveda je neznansko lepo, primerjati se z nemško 
marko in tudi nadvse popularno se sliši. Po receptu 
gospoda Hujsa bi vsi Slovenci morali biti na las podobni 
kakšnemu Schwarzenegexju in vse Slovenke bi mora
le bitilepotice sveta. Potem bi bila ta država kaj vred
na, sicer pa je prevara.

Tudi ne gre za to, da bi morali vsi po vrsti biti zabu
bljeni v svoj tolar samo zato, ker je slovenski in prvi 
pravi državni denar. Za ljudi bo vedno najvažnejše, kako 
bodo svoj denar lahko najbolje obrnili. In če vedn oveč 
in bolje varčpjejo v nacionalni valuti, to najbrž že nekaj 
pomeni, da samo za ljudi, tudi za nacionalno gospodar
stvo in tudi za prispevek k trdnosti nacionalne valu
te.

Dr. Potočnik si ne zasluži palca gor samo ali predv
sem zaradi tega, ker seje odločil braniti slovenski denar, 
marveč ker je dokazal, kako se na preprost in razu
mljiv način da pobijati gospodarski populizem, za ka
terim se največkrat skriva lastna nesposobnost ali pa 
vsaj želja o prevalitvi grehov na koga drugega. Doka
zal je tudi, da se vsaj o gospodarstvu da kvalificirano 
pogovarjati le z argumenti, pa naj so še tako enostav
ni. Sicer pa je pri vsem vsa sreča, da o cergenosti na
cionalne valute odločajo ljučUe in ne populistični gospo
darstveniki.



12 21. septembra 1995

Petrol je izbral kombinacijo lastninjenja s čimbolj razpršenim lastništvom

»NAŠA IZBIRA CENILCA NI BILA 
tlSMERIFlNA VZET JO POZMANSAN.il!
VRF.DN0STI PETROLA«
Tako pravi generalni direktor Petrola Franc Premk ob takšnih podtikanjih v javnosti • V začetku prihodnjega mesecajavnega 
prodaja Petrolovih delnic • Pričakujejo med 25 OOP do 30 OOP prihodnjih lastnikov Petrola • Omejen odkup delnic za tuje 
družbe • V Petrolu so na pohodu mladi in ambiciozni liudie

Petrol bo v začetku priho
dnjega meseca začel javno 
prodajati svoje delnice: deljih 
bo zamenjal za certifikate, del 
pa prodal za gotovino. Prva 
faza lastninjenja v Petrolu, ki 
vkjučuje interno razdelitev 
in notranji odkup, se je že 
začela in naj bi bila sklenjerja 
konec tega meseca.

Dvajset odstotkov ali 
350.128 navadnih delnic so 
namenili interni razdelitvi, 
kjer lahko sodelujejo zaposle
ni, njihovi ožji družinski člani, 
upokojenci in vsi bivši zapo
sleni Petrola, vrh tega pa tudi 
delavci tistih družb, ki so s 
Petrolom kapitalsko poveza
ne. Gre za družbe ali podjetja 
Instalacija Koper, Petrol Ze
meljski plin, TIB Terminal iz 
Ilirske Bistrice in Nafta Len
dava.

Nadaljnjih 15 odstotkov ali 
262.596 delnic je namenjenih 
za notranji odkup, kjer lahko 
sodelujejo samo zaposleni v 
Petrolu in njenih družbah, ne 
pa tudi družinski članizapo- 
slenih. Nominalna vrednost 
posamezne Petrolove delni
ce je 6.000 tolarjev. Njena 
dejanska prodajna vrednost 
v interni razdelitvi znaša 
8.938 tolaijev, pri notranjem 
odkupu pa jo je mogoče kupiti 
z vštetim 50-odstotnim popu
stom za 6.800 tolaijev. Inter
ni razdelitvi bodo namerjene 
delnice v vrednosti 2,1 mi
lijarde tolarjev, notranjemu 
odkupu pa delnice v vredno
sti 1,5 milijarde tolarjev.

V postopku javne prodaje 
delnic, ki se bo začela v za
četku oktobra, bo Petrol po
nudil kar 65 odstotkov kapi
tala. Namesto obveznega 40- 
odstotnega deleža lastništva 
nameravajo na razvojni, po
kojninski in odškodninski 
sklad prenesti kupnino. Ta 
odločitev poletja temelji tudi 
na uresničevanju dolgoročne 
vizije Petrola, ki naj bi s čim
bolj razpršenim lastništvom 
postal slovenska naftna druž
ba v lasti vseh Slovencev. 
700.257 delnic, ki po zako
nu pripadajo skladom, bodo 
lahko za gotovino kupili dr
žavljani in zainteresirana po
djetja, pri čemer je zgornja 
omejitev nakupa šest tisoč 
delnic. Prodajna cena delni
ce za gotovino pa bo ob upo
števanju revalorizacije zna
šala dobrih 15 tisoč tolarjev.

Preostala četrtina premo
ženja Petrola, kar pomeni 
437.660 delnic, pa bo na
merjena zamenjavi za certi
fikate. Prodajna cena tovr
stnih delnic bo znašala deset 
tisoč tolarjev. To pomeni, da 
bo treba zbrati za več kot 4,3 
milijarde tolarjev certifika
tov. Gotovina, namenjena 
vsem trem skladom, bo zna
šala dobrih 10,5 milijarde 
tolarjev.

Optimizem
V Petrolu so optimisti. Nave

dene prodajne vrednosti delnic 
ocenjujejo za stvarne, vrh tega 
pa se po rezultatih vseh dose
danjih raziskav uvrščajo med 
naložbeno najbolj zanimiva slo
venska podjetja. Dokaz dose
danje uspešnosti podjetja kažejo 
tako poslovni rezultati kot tudi 
odzivi Petrolovih uporabnikov. 
V vodstvu Petrola menjjo, da jih

skorajšnja sprememba lastnin
ske sestave še dodatno zavezuje 
k ohranjanju vodilnega položaja 
med slovenskimi podjetji in ure
sničevanju premišljene razvojne 
strategije. Samo na ta način bo 
mogoče zagotoviti, da bo naložba 
v Petrol varna in dolgoročno 
donosna, pravijo v vodstvu, kjer 
so se odločili za kombinacijo 
načinov lastninskega preobliko
vanja. 15,63 odstotkakapitala 
je v lasti Republike Slovenje, 
nekaj manj kot polovico odstot
ka (0,46 odstotka) je v lasti 
nekdanjih združevalcev sred
stev, predmet lastninskega pre- 
oblikovaija pa je 83,91 nomi
niranega kapitala v znesku 10,5 
milijarde tolarjev. Skupna vre
dnost družbenega kapitala Pe
trola, kije sestavjena iz nomi
niranega kapitala in rezerv, 
znaša 18,6 milj ar de tolarjev. 
Skladno z zakonom so oblikova
ne rezerve, ki naj bi znašale 6,1 
miljarde tolarjev, podlaga za 
izdajo 2.086.301 navadnih del
nic pa je nominirani kapital po
djetja v vrednosti 12,5 miljar
de tolarjev.

Program lastninskega preo
blikovanja Petrola je Agencja 
za prestrukturiranje in priva- 
tizacjo odobrila 16. avgusta 
letos. Tako vodstvo Petrola kot 
tudi državjani, ki so zaintere- 
sni za nakup Petrolovih delnic 
in zamenjavo s certifikati, so to 
odobritev pričakovali nekoliko 
prej. Priprave na lastninsko pre
oblikovanje so tekle približno 
dve leti, v tem času pa je bilo tudi 
nekaj zapletov, ki so ta proces 
nekoliko zavlekli. Najprej seje 
zapletlo pri določanju vredno
sti Petrola. Prvotni cenilec prof. 
dr. Viljem Rupnik jo je sprva oce
nil na 272 miljonov nemških 
mark, kar se je agenciji zdel 
prenizek znesek, zato so naročili 
superreviz jo. Pri tej je bila vre
dnost ocenjena na 337 milijonov 
mark ali 65 miljonov več kot 
pri prvotni cenitvi. Prav zavojo 
prvotne cenitve Petrola je agen
cja prof. dr. Vij emu Rupniku 
odvzela licenco, predtem pa je 
že dobil opomin za neko drugo 
cenitev.

“Na zahtevo agencje smo pre
dlagali revizorski hiši, naj pre
gleda naši firmi v tujini, in si
cer na Dunaju in Cipru, in pre
gleda vse tisto, kar je agencjo 
zanimalo, ” je povedalgeneralni 
direktor Petrola Prane Premk. 
“Naša nesrečna izbira cenilca, 
kije ocenil vrednost Petrola, za
gotovo ni bila v ničemer usme
rjena v kakršnokoli žejo po 
zmaijšanju vrednosti Petrola. 
Mislim, da je prof. dr. Vijem 
Rupnik tisti, kije vzgojil veliko 
ekonomistov. 0 njegovi stroko^ 
vnosti nismo dvomili, ko smo se 
odločili zanj, vrh tega pa je do
bil od agencje za prestrukturi
ranje in privatizacjo tudi so
glasje za svoje ocerjevalsko 
delo.”

Razlika v ocenah 
vrednosti

Razlika med eno in drugo oce
no vrednostije nastala zato, ker 
je Vijem Rupnik maij optimis
tično ocenil prihodnost Petrola, 
kar trdi še zdaj, prihodnost pa 
naj bi pokazala, kdo je imel prav. 
Njegova nižja ocenitev je temelji
la na tem, da bo država še na
prej nadzirala cene s tega pod
ročja in jih določala, vrh tega pa 
naj bi se po njegovem do leta 
2000 spremenila tudi cena sod
čka nafte. Drugi pa so ocenjeva
li, naj bi se ta cena ne kdove 
koliko povzpela nad 18 dolarjev 
za sodček nafte. Ali se bo ta na
poved uresničila ali ne, je vpra- 
šaije. Vrednost osnovnega ka
pitala Petrole družbe na Cipru 
znaša po nekaterih ocenah 2,4 
milijona dolarjev, novi cenilci pa 
so ocenili, da znaša 20 milijo
nov mark. To naj bi bila poštena 
tržna vrednost, vendar Prane 
Premk dvomi, da bi to ijihovo 
firmo na Cipru, kjer je ijeno delo 
povezano predvsem s Petrolom 
lahko prodali za tolikšen denar.

“V celotnem sklopu priprav 
nismo pričakovali tako dolgo
trajnega postopka. To je dokaz, 
daje lastniijeije proces, ki se 
dela vsakih tisoč let in kjer se 
je treba držati ustreznih pravil. 
Upam si trditi, da smo jih upo
števali,” pravi generalni direk
tor in dodaja, da so s celotnim 
timom sodelavcev želeli ustva
riti možnost, da bi bili pregled
ni in bi jih lastniki videli takšne, 
kakršni so v resnici.

Po nekaterih ocenah, ki sojih 
izdelali v Petrolu, izhaja, da bo 
po lastninskem preoblikovanju 
imel 25 ali celo 30 tisoč last
nikov. In zakaj so se odločili za 
razpršeno lastništvo? Pogledali 
so, kako so podobne firme or
ganizirane v sosednjih in neka
terih drugih državah, kijih je 
mogoče primerjati z našo. Pre
dvsem pa jim je bila za zgled 
avstrijska naftna družba OMV, 
kjer imajo 28 odstotkov delnic 
v rokah mali delničarji, 30 od
stotkov jih je v rokah poslovnih 
partnerjev, država pa je del 
svojega deleža že prodala in 
načrtuje prodajo tudi preosta
lih delnic. Za izbrano pot so se 
odločili po izkušnjah, da so bili 
delničarji tej avstrjski naftni 
družbi zvesti tudi takrat, kadar 
ji niso ravno cvetele rožice. Prav 
na to zvestobo računa tudi Pe
trol, ki ima najbrž tudi v mislih, 
da bodo številni njegovi del
ničarji kupovali bencin in vse 
druge številne izdelke prav pri 
njem, če bodo že njegovi del
ničarji. Od takšnega vzajemnega 
odnosa med Petrolom in del
ničarji bodo nambreč odvisne 
tudi dividende ali dobiček, če bo 
firma dobro poslovala. Gre za 
zelo zanimivo Petrolovo potezo, 
ki že v procesu lastninskega pre

oblikovanja razmišlja o priho
dnosti in tem, kako pritegniti 
bodoče kupce in jih nekako po
vezati s Petrolom.

Na en milijon mark 
omejena prodaja 
delnic

Seveda bi bilo mogoče raz- 
miš jati tudi v tej smeri, ali Pe
trol v prihodnje računa na težke 
trenutke ali morebitne hude 
težave. Ko smo postavili tovr
stno vprašanje, je njegov gene
ralni direktor odgovoril, da na 
kaj takega ne računajo. Raču
najo pa na podporo delničarjev 
predvsem v obliki stalnega so
delovanja, kot seje to dogajalo 
pri avstrjski naftni družbi. Del
ničarjev pa, tako zagotav jajo, 
ne bodo razočarali. Od rjih se
veda pričakujejo, da bodo še 
naprej kupovali bencin in vse 
drugo, kar je bil eden od trd
nejših razlogov, zakaj so se odlo
čili za razpršeno lastništvo.

Že pred začetkom javne pro
daje delnic, so v Petrolu pove

dali, daje zanje dobrodošel vsak 
poslovni partner, ki lahko kaj 
prispeva ali odkupi kakšno del
nico. Zarje ni toliko pomemben 
znesek ali število odkupjenih 
delnic, kajti prodajo delnic so 
omejili na miljon mark, ampak

jim je pomemben predvsem 
partnerski odnos. Teh poslov
nih partnerjev, če upoštevajo 
tudi zasebne fizične osebe, pa 
je okrog štiri tisoč, s katerimi 
željo tudi na takšnih teme jih 
usklajevati poslovne in kapital
ske odnose.

V Petrolu morebiti s pridihom 
idiličnosti ocenjujejo pogovore 
ali pogajarja z vlado, kolikšen 
naj bi bil rjen delež v njem, 
vendar je resnica predvsem, da 
pogajanja niso bila preprosta. 
Po nekaterih ocenah so bila trda, 
vendar korektna, in so tako eni 
in drugi udeleženci razgrinjali 
svoje argumente. V javnosti pa 
seje kdaj pa kdaj pojavilo mne
nje kakšnega politika o tem, da 
bi kazalo Petrol v celoti podrža

vi. Prav tako so bili različni 
pogledi na to, kakšen naj bo 
lastninski delež države v Petro
lu. Po pogajanjih so se odločili, 
da je lastninski delež države 
15,63 odstotka. Je to veliko ali 
malo? “Mi ocenjujemo, daje to 
za državo zanimiv del. Vrh tega 
pa slišimo, da se pripravlja za
kon, ki bi državi omogočil, da 
bi tudi ta delež prodala in si za
gotovila nekakšen veto z zlato 
delnico, ko bi šlo za pomemb
nejše odločitve, ki bi bile pove
zane z razvojem, organizacjo 
m kadrovsko politiko slovenske 
naftne družbe,” pravi Franc 
Premk. Njegov pogled sega tako 
daleč, da razmišja celo o tem, 
da bo država s prodajo svojega 
deleža celo zaslužila, vrh tega 
pa si bo zagotovila možnost 
vplivanja na vitalne odločitve 
olastninjenega podjetja.

Nekatere druge poglede, ki bi 
hoteli večji del Petrolove pogače 
prenesti v državne jasli, pa 
zavračajo s tem, daje v zako
nu o gospodarskih družbah ne
dvoumno zapisano, kdaj je lahko 
država stoodstoni lastnik in kdaj 
to ne more biti. Eno od teme j- 
nih meril pa je seveda denar, ki 
gaje v preteklosti vložila v po- 
ejetje. Ko so temejito preučili 
ta zakon, so v Petrolu ugotovi
li, da od države niso kdove ko
liko dobili, čeprav ne zanikajo, 
da jim ta ne bi posredno ali nepo
sredno zagotovila takšnega po
ložaja v državi, kot ga zdaj ima
jo. Seveda pa je takšen prispe
vek države v preteklosti težko 
ovredniti ali ga celo opremiti z 
oprijemljivimi številkami, ka
korkoli že, lastninski delež drža
ve v Petrolu je po pogajanjih 
15,63 odstotka.

Petrol, Nafta, 
država

Če morebiti kdo ne bi bil s tem 
zadovojen, pa v Petrolu ome
njajo tudi dobro sodelovanje med 
državo in njim pri urejanju raz
mer v Nafti Lendava, kar bi ka
zalo upoštevati, čeprav tega ni 
mogoče povezovati z državnim 
lastninskim deležem v Petrolu. 
Po mnenju generalnega direk
torja Franca Premka je to me-
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tanje hrušk in jabolk v košaro. 
Nafta Lendava sije v preteklosti 
za tovarno metanola nakopičila 
15 milijonov dolarjev dolgov, ki 
jih je treba odplačati. V Petro
lu celo menijo, da so državo 
odrešili velikega bremena, s tem 
daje 800 tamkajšnjih delavcev 
zaposlenih, ker so se lani ob tem 
času lotili urejapja razmer v 
Nafti. Država pa tudi ni bežala 
pred svojo odgovornostjo, ker 
je 45-odstotni lastnik Nafte Len
dava.

Petrol z 2900 zaposlenimi in 
75-odstotnim deležem na slo
venskem trgu pri prodaji naft
nih derivatov seje na svoji poti 
lastninskega preoblikovanja 
odločil, kupnino skladov pora
vnati v gotovini. Čeprav to ni 
močno razširjeno, so se v Petro
lu za takšno odločili pot bržčas 
zato, ker so prepričani, da bodo 
ta delež tudi prodali za gotovi
no. Skladom bodo raje izplačali 
gotovino, da jih ne bodo mogli 
“držati" za vrat pri pjihovem 
nadatipjem upravjapju. Po po
govorih s predstavniki skladov 
so ugotovili, da bi ti radi imeli 
denar in hkrati ne bi hoteli iz rok 
izpustiti pravice do upravljanja 
Petrola. Ne glede na to so v 
Petrolu pretehtali, daje skladom 
kjjub vsemu boj pri srcu denar, 
in so se odločili za takšno potezo. 
Napjo skladi do zdaj niso rea
girali, kar najbrž kaže, da je 
takšna poteza tudi pjim ugaja
la, saj pri tekočem poslovanju 
potrebujejo tudi precej gotovi
ne.

V Petrolu so prepričani, da 
bodo s takšno obliko lastninske
ga preoblikovanja in razpršenim 
lastništvom, kjer je odkup del
nic omejen na vrednost največ 
milijon mark, še naprej ostali 
slovenska naftna družba ali 
podjetje, ki bo v rokah tako 
rekoč vseh Slovencev. Tuje druž
be najbrž ne bodo v tolikšni meri 
kupovale Petrolovih delnic, ker 
je odkup omejen in zato zanje 
ne najbolj zanimiv. V Petrolu 
zavedajo, da bo v prihodnje na 
slovenskem trgu, kar zadeva 
pjihovo vrsto poslovanja, huda

konkurenca. Po pjihovemje ta 
konkurenca že zdaj, vendar bo 
v prihodpje še hujša. Franc 
Premk, kije v vrhu Petrola že 
okrog pet let in zdaj že drugi 
mandat, namreč opozarja, da 
prave konkurence še niso oku
sih. S tem želi mlajšim sodela
vcem in vsem v Petrolu pove
dati, da se ne smejo uspavati in 
se morebiti zanašati na mirno 
spapje ne nekdanjih lovorikah. 
Konkurenco je treba spoštovati, 
Pojasni nje Franc Premk, ka
kršnokoli podcenjevanje konku
rentov bi se lahko zelo hudo 
maščevalo. Vendar, meni ni no
benega povoda, da bi se konku
rentov bali in bili pred njimi 
Prestrašeni. V pripravljalnem 
Procesu preoblikovanja, Iger je 
sodelovalo okrog 150 delavcev, 
seje pokazalo, da na površje slo
venske naftne družbe prihajajo 
mladi ljudje, polni ambicij, obo
roženi s teoretičnim in tudi prak
tičnim znanjem, ki so marsikoga 
ugodno presenetili. Pokazalo se 
je, da so priložnost, ki se jim je 
Pri tem poslu ponujala, trdno za
grabili. To naj bi bil tudi znak, 
da se ne kaže bati za prihodnost
Petrola. Borko De Corti

Predvolilna mrzlica je zvrtinčite opozicijske stranke na Hrvaškem

JESENSKI LOV NA LISICE

; i i

Hrvaške socialno-liberalne 
stranke in njenih voditeljev. 
Budiševo stranko so oblatili 
med drugim tudi sami liberal
ci. Miroslav Rožic, sicer po
dpredsednik mestnega sveta

Deloiirsni Stipe Mesič

HSLS mesta Zagreba in zdaj 
že bivši član velikega sveta 
HSLS je na tiskovni konferen
ci izjavil, da izstopa iz stranke 
skupaj s še sedmimi liberal
ci, med drugim tudi zato, ker 
so voditelji stranke delali na
pačne poteze, ker so skušali 
izzvati parlamentarno krizo, 
ko so ustanovili »vlado v sen
ci«, kar so razložili v tajnem 
dokumentu »Jazavac 94«, v 
katerem so med drugim gro
zili s socialnimi nemiri. Obe
nem so liberalci predstavili 
tajen dokument, v katerem je 
opisana »strategija rušenja« 
najmočnejše opozicijske 
stranke pod šifro »Lisica*... 
Dokument med drugim odkri
va, »kako je treba postopoma 
prevladati v stranki, izolirati 
in napadati Boža Kovačeviča, 
Mladena Vilfana in Goranka 
Fižuliča, predsednika stranke 
Dražena Budišo pa pridobiti 
na svojo stran«... Reakcije na 
oba dokumenta, na predvo
lilni cirkus oziroma na »žival
ski vrt«, so bile hitre, neu
činkovite. Na javni tribuni »0 
etiki in politiki« je dr. Zvoni
mir Šeparovič (nekdanji zu
nanji minister) napadel Dne
vnik HTV, v katerem je ko
mentator obtožil Budišo za 
zaroto zoper predsednika 
Republike in nagovarjanje k 
socialnim nemirom, kar je 
politično, neetično onesna
ženje hrvaškega javnega živ
ljenja«.

Da bi v javnosti zmanjšali 
zanimanje za usodo HSLS, so 
»nevidni režiserji« pripravi
li nov škandal, kije razburil 
zagrebško javnost. Predsed
nik HND Stipe Mesič je v sredo

Hrvaška politična jesen bo prinesla na oder vsakdanjega 
življenja najbrž kar precej sprememb, ki bodo občutno 
vplivale na prihodnost hrvaške države. Vse seje začelo z 
uspešnimi vojaškimi akcijami - Bliskom, Nevihto in 
Maestralom - ko je zagrebško politično vodstvo po skoraj 
štiriletnih jalovih pogajanjih s sprtimi stranmi na 
Balkanu in mednarodnimi posredniki prenehalo verjeti 
v mirno, diplomatsko reintegracijo začasno okupiranih 
delov Hrvaške. Zato je na svojo roko, vendar s tihim 
pristankom ameriškega predsednika Clintona - z 
orodjem vrnila, kar staji odvzeli jugoslovanska armada 
in beograjska doktrina, zasnovana na stoletnih sanjah o 
»veliki Srbiji«.

Najprej je «padla» zahodna 
Slavonija, nato Srbska kraji
na, v zadnjem času pa števi
lna mesta in kraji v bosanski 
republiki. Vlak svobode, s 
katerim so se popeljali zma
govalci do Splita, pa je prine
sel poleg vojaškega zmagosla
vja tudi notranjepolitična 
presenečenja. Tako je na pri
mer splitski župan z več so
delavci prestopil iz Hrvaške 
socialno-liberalne stranke 
(HSLS) v Hrvaško demokra
tično skupnost (HDZ). Sledi
li so mu že nekateri drugi 
znani liberalci (Meštrovič) ter 
tako spremenili podobo hrva
ške strankarske politike.

S Sarajevom seje 
začelo, v Sarajevu se 
bo končalo

Po drugi svetovni vojni je 
Zahod komunizmu »dovolil«, 
da seje oblikoval v politično 
gibanje, s katerim bi zahod
noevropski svet lahko tekmo
val in tako dokazal, daje bo
ljši. Hladna vojna je bila med 
drugim tudi pomerjanje moči 
v gospodarski rasti, umetno
sti in kulturi, v športu in pred
vsem v osvajanju vesolja. 
Evropa se je spremenila v 
»otroški vrtec prepotentnih 
političnih nadobudnežev«, ki 
so skušali okolici dokazati, da 
imajo vedno prav, ker jim to 
omogočajo njihovo znanje, 
starost in modrost (Churchill, 
De Gaulle, Stalin, Franco, 
Tito). V tem desetletju sojih 
zamenjali mlajši vitalneži, 
mladijastrebi moderne diplo
macije, kije po padcu berlin
skega zidu hotela svojo nagr
madeno gospodarsko premoč 
okronati z dejargi, s kateri
mi bi se vpisali v zgodovino 
ob koncu drugega tisočletja. 
Leta 1991 so mnogi politični 
komentatorji trdili, da se je 
začela ali sedemletna ali mor
da celo stoletna vojna. Pri tem 
naj bi nam bilo jasno, da se 
je usoda evropskih narodov 
v tem stoletju začela krojiti 
prav v Sarajevu (atentat na 
prestolonaslednika Ferdinan
da, začetek prve svetovne 
vojne) in da se bo ta usoda 
končala ob koncu stoletja prav 
tako v Sarajevu. Vmes je 
Evropa živela, kot si je za
služila, plesala je in se dva
krat zapletla v svetovno voj
no. Nekatere socialistične 
države so iz prelomnega časa 
(1991) prišle samo s praska
mi, druge pa so svoje zasta
ve neodvisnosti poškropile s 
krvjo. Je pač tako, da imajo 
velike države velike proble
me, majhne države pa majh
ne. Toda ta politična flosku
la, ki velja predvsem za nek
danjo Sovjetsko zvezo kot 
aksiom, je v bivši Jugoslaviji 
doživela svojo popolno nega
cijo. Tudi majhni narodi imajo 
lahko najprej velike (veliko
srbske) želje, nato pa tudi 
velike probleme... Narodno
stne skupine so imele na Bal
kanu svojo preteklost, vendar 
seje v zadigem času izkrista
liziralo nekaj, o čemer mno
gi niso razmišljali, ker smo 
živeli v skupnosti, ki nas je 
navzven predstavljala kot pi- 
toreskno fresko, skupek po
srečenih različnosti, navzno
ter pa nekatere nerešljive

probleme v status quo, v Pa
pinov lonec, da bi bili po ci
vilizacijskih merilih in ob
našanju razdeljeni na pravo
slavni vzhod in katoliški za
hod, na dežele, ki so bile v 
glavnem pod avstro-ogrsko 
monarhijo, in na pokrajine, 
ki so se znašle pod Turki. 
Miroslav Krleža, ki je med 
obema vojnama rad zahajal 
na teraso-hotela Esplanade v

potrebovali čvrsto politično 
roko, domoljubno usmerjeno 
stranko, ki omogoča demo
kratičnost in večstrankarski 
sistem, v bistvu pa ne do
voljuje prevelikega vmeša
vanja v svoj narodnostni kon
cept, ki so ga v preteklosti 
skušali mnogi hrvaški po
litični prvaki obuditi in iz
peljati... To, kar se z^aj do
gaja na Hrvaškem, je samo 
posledica jalovega delovanja 
številnih strank, ki so imele 
v marsičem podobne zamisli 
kot vodilna stranka, vendar 
s to razliko, da niso kot ha- 
dezejevci na oblasti. Ali kot 
pravi Seks: »Kdor ne zna zma
govati, se zmagovalcem lahko 
vsaj pridruži!«

Številne ankete v vodilnih 
hrvaških tednikih, predvsem 
v Globusu, še vedno dajejo 
izrazito prednost stranki HDZ 
in njenemu »Vrhovniku« dr.
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Zagrebu, je ob neki priložno
sti, ko je zrl čez Zrinjevec in 
mimo kolodvora na vzhod, 
izjavil: »Dragi moji, tu se kon
čuje Evropa!« V svoji decent- 
nostije bil zelo previden, saj 
bi lahko rekel tudi, da je »od 
tod dalje Balkan«, ter bi tako 
nehote užalil tudi tiste, ki so 
imeli v Sarajevu vodovod prej 
kot francoski kralji v Parizu 
tiste, ki so poznali nož in vi
lice prej kot angleški križarji, 
ki so potovali na svete vojne 
čez naše kraje... Danes se

Franju Tudmanu. Tako bi za 
HDZ glasovalo 44 % volilcev, 
za liberale samo 14 %, za 
tretjo največjo stranko, za 
Hrvaško kmečko stranko 
(HSS) pa le 3,5 %. Najboljši 
hrvaški politik je po anketi dr. 
Franjo Tudman (zbral je 40,7 
% glasov za svojo priljublje
nost), drugi je Dražen Budiša 
(7,8 %), tretji je Tomac (4,3 
%), peti Granič (3,6 %), sle
dijo pa jim Valentič, Mesič, 
Djapič, Račan, Pankretič, Gre- 
gurič... Med voditelji strank
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'nesluzbeno tiskovno konlerenco. Povod:

vzhod in zahod na Balkanu 
trgata po tradicionalnih šivih 
in povprek prav v Bosni in 
Hercegovini, v samem Sa
rajevu...

Zmagovalcem se 
lahko vsi pridružijo

Hrvati so v zadnjih treh, 
štirih letih »delali na sebi«, 
okrepili so gospodarsko sta
bilnost (najbrž tudi na račun 
delavcev in upokojencev, ki 
so jim te dni povečali pokoj
nine za 100 kun), nakupili 
orožje in se izšolali v uspšne 
vojake. Za to so prav tako

ima največ možnosti za nove
ga hrvaškega predsednika dr. 
Franjo Tudman, vodja, celo 
«oče vseh Hrvatov«, kot so ga 
začeli imenovati v medijih, na 
javnih manifestacijah. Zanj bi 
se znova opredelilo kar 66,2 
volilcev, za Budišo samo 9,3 
%, za Djapiča 1,6%, za Rača
na 1,5% in za Mesiča 1,3 %... 
Tako so nove volitve že vna
prej dobljene za HDZ in njego
vega prvega strankarskega 
človeka ...

Kar precej nemira, neugo
dnosti pa sov dnevno politično 
življenje na Hrvaškem prine
sli poskusi diskreditiranja

pripravil v središču mesta, v 
Miškečevem prehodu, nesluž- 
beno tiskovno konferenco. 
Povod: zaradi deložacije iz 
stanovanja, ki gaje pred leti 
dobil od vlade. »Gre za muha
vost predsednika Tudmana in 
ta postopek nima nič skupne
ga s pravno državo! To je 
dokaz, da lahko zgubimo vse 
iluzije o tako imenovani pra
vni državi, kajti če lahko me
ne protiustavno deložirajo, 
čeprav me varqje poslanska 
imuniteta, potem so navad
ni smrtniki brez vsakršne 
zaščite!« Na uličnem prehodu 
seje pojavil tudi dr. Zvonimir 
Šeparovič in zbranim novi
narjem med drugim rekel: 
»Sram me je živeti v državi, 
v kateri ni ostala niti trohi
ca pravne države. To je ko
nec sveta za hrvaško demo
kracijo.«

Kaže pa, da je Mesičeva 
deložacija logična posledica 
njegovega obnašanja v javno
sti: v zadnjem času j e precej 
glasno kritiziral stil vodilne 
stranke na oblasti, ta pa mu 
je samo vrnila udarec. Obveš
čeni vedo povedati, da ima 
»nesmrtnik« na voljo še dru
go, zasebno stanovanje v mes
tu ter celo hišo, kar pomeni, 
da ne bo ostal brez strehe nad 
glavo! Sploh pa je pri navi
janju za posamezne hrvaške 
politične stranke potrebna 
objektivnost, previdnost. Po
litika vsekakor ni bila nikoli 
kakšen posebno cenjen, čas
ten poklic, kajti tudi še tako 
dobromiselni politiki so pod 
kožo rdeči, čeprav so včasih 
prepričani, da se jim po žilah 
pretaka tudi modra politična 
kri... Tako se širgo govorice, 
daje eden od znanih liberal
cev zahteval od svoje stranke, 
naj mu poravnajo kvartopir
ski ceh. Stranka je to odločno 
zavrnila, zato je kvartopirec 
prestopil v HDZ. Drugi libe
ralec je prestopil v vodstve
no stranko, ker so mu hade- 
zejevci obljubili poravnati 
zdravniške stroške za dokaj 
tvegano, drago operacijo. 
Tretjega liberalca so začeli 
javno črniti, daje bil »udbaš«, 
ker je odklonil mesto velepo
slanika na Maleziji... Je pač 
tako, da so stranke sesta
vljene iz ijudi, ljudje imajo 
svoje probleme, ki jih lahko 
razrešijo sami ali s prijateiji, 
častno ali preračunljivo. Ta 
izbor je vedno individualen, 
demokratičen...

Volitve so že na 
pragu

Devet parlamentarnih opo
zicijskih strank pa je kljub 
vsem predvolilnim potresom 
podpisalo dokument o sode
lovanju na bližigih volitvah. 
Opozicija zahteva naj bi bili 
vsi volilni zakoni sprejeti v 
rednem in ne po hitrem po
stopku. Zavzemajo se za med
strankarski in mednarodni 
nadzor volitev, obdelavo po
datkov in objavo rezultatov. 
Predsednik skupščine dr. 
Nedeljko Mihanovič je te dni 
dejal, da bi bilo potrebno 
sprejeti čimprej še zakon o 
popisu prebivalstva, kajti 
demografska podoba po Blis
ku, Nevihti in Maestralu se 
je bistveno spremenila. Pred 
štirimi leti (1991)je živelo na 
Hrvaškem 570.000 Srbov, 
zdaj pa jih je ostalo 270.000 
ali mogoče še manj. To pome
ni, da jih je manj kot 8 od
stotkov, s tem pa se spremeni 
njihov ustavnopravni sta
tus. .. Volitve v poslanski dom 
naj bi bile kmalu, morda že
29. oktobra, vsekakor pa no
vembra letos.

Branko Šomen



KO BEDAKI POSTANEJO PRVAKI
Politbirokrata danes najlažje prepoznamo 

po tem, da nenehno poziva k prehodu od besed 
k dejanjem. Zato pravi: “ljudje pričakujejo od 
nas dejanj, ne le praznih besed in obljub”. 
Kot da ga v to žene neki strah pred besedo, 
pred neko neznosno, zatrto besedo, ki bi 
razgalila laž njegovega položaja in početja.

Spominjam se, daje nekoč visok državnik 
hvalil življenje pri nas in govoril, kako je v 
tujini vse slabše. “Ne razumem,” je rekel, 
“zakaj naši yucye hodyo v Italijo in si tam 
kupujejo različne reči, ko pa je znano, daje 
italijansko blago zanič, da je lepo samo na 
zunaj, se pa kmalu pokvari in tako naprej. 
Italijani so goljufi!” Tako je rekel. In ljudstvo 
je ploskalo, kajti strinjalo seje, daje popol
noma nerazumljivo, da bi bilo zunaj meja 
našega življenja kaj dobrega.

Ko danes razmišljam o tem prizoru svoje 
mladosti, ugotovim, daje znal prej omenjeni 
državnik najti odličen, tako rekoč nenadkriljiv 
primer nerazumevanja. In kot kaže, je bil 
dober učitelj nekaterim tudi današnjim našim 
politikom in državnikom. Poglejmo si nekaj 
novejših prigod “globokega” nerazumevanja.

Ondan smo imeli priložnost preko TV ekra
nov spremljati verbalni dvoboj v zvezi z 
najvišjo in najninjo plačo pri nas. Oba sogo
vornika sta bila polna nerazumevanja. Tako 
je predstavnik menedžerjev (ali bolje rečeno 
direktorjev) bil šokiran nad dejstvom, daje 
parlament sprejel omejitev najvišje plače. “Ne 
razumem, kako lahko država, ki se hoče tržno 
obnašati, omejuje plače.” Zgornje seveda, tiste 
naj višje. Isto je trdil predstavnik delavske
ga sloja. “Ne razumem, kako lahko država, 
pa čeprav je v tranziciji, dopusti, da imajo 
zaposleni plačo 45 tisoč tolarjev.” Komu je 
bilo namerjeno to govorjenje o nerazume
vanju? Menda ja ne nam - javnosti, ki smo 
to nerazumevanje z visokimi in nizkimi 
plačami na tisoč načinov že povedali. In 
nenazadnje, je tudi zaradi našega nerazume
vanja prišlo do zakona. V tem konkretnem 
primeru je nerazumevanje povzročilo strah 
pri tistih, ki odločajo.

Ali pa drug, še boj zanimiv primer nerazu
mevanja. Že precej časa so na udaru jav
nosti poslanci s svojimi plačami. ljudem je 
popolnoma nerazumljivo, kako imajo lahko 
poslanci tako visoke plače in še nekatere 
druge privilegije. Toda glej ga zlomka. Ra
vno zaradi tega nerazumevanja je 50 po
slancev podpisalo predlog novega zakona o 
poslancih, ki to nerazumevanje še povečrje 
z nekaterimi izvirnimi privilegiji (visokimi 
odpravninami in prezgodnjim možnim “ma
terialno” dobrim odhodom v pokoj). Tudi ta 
povečan klobčič nerazumevanja še ni bil 
dovolj. Zdaj so si omislili še avtomobile, da 
se bodo lahko z nerazumevajočimi davko
plačevalci srečevali na terenu. Kot da lju

dje res ljubijo samo tiste, ki so nerazu
mljivi, ne da bi se ta ljubezen izkazala 
s čim materialnim in otipljivim. Le 
upam lahko, da se zdaj kak poslanec 
ne bo pripeljal z “mojim” avtomobi
lom v moj domači kraj in me pre
pričeval, kako je nerazumevanje te
melj vsake trdne človeške skupnosti. 
Že v naprej mu sporočam, da se bo 
stvar slabo končala.

Ali pa tale biser nerazumevanja iz 
tako imenovane “čiste” dnevne po
litike in politikanstva. SDSS je v enem 
od svojih zadnjih prečudovitih bil- 
tenčkov zapisala: “Vlogo krmiljene
ga političnega padalca, ki z manipu
lacijo krade volilne glasove in ki jo je 
leta 1992 odigrala SNS Zmaga Je
linčiča, naj bi na volitvah leta 1996 
skupaj odigrali DeSUS, ki ga vodjo 
izkjučno upokojenci s privilegiranimi
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dohodki, nekatere regionalne stranke, ostanek
Jelinčičeve SNS in Peršakova Demokratska 
stranka, če bo v njej dokončno prevladala 
struja Danice Simšič.”

Ta ugotovitev, ki jo je zapisal prvak - analitik 
socialdemokratske stranke, prej spomiija na 
ugotovitev kakšnega predstavnika iz plemena 
črncev Bantu, če bi se po naključju znašel kje 
pri nas. Kajti gre za popolno nerazumevarje 
časa in okoja, v katerem biva analitični pi
sec zgornjih ocen. Če smo se že odločili za 
demokratični parlamentarni sistem, potem 
je bedak tisti, ki nekomu očita, da mu krade 
volilne glasove, pa četudi je krmiljen ali nakr
mljen. Zopet gre za preprosto nerazume
vanje, da o tem odločajo izkjučno le volilci 
in ijihov glas in nič drugega. Vse drugo je pa 
res čista manipulacija. In daje res tako, je 
dokaz zadija izjava prvaka te iste stranke 
Janeza Janše, ko seje na Vrhniki “zmani
puliran” prelevil v manipulanta z izjavo, da 
če pride on na oblast bo uredil pokojnine tako, 
da bodo tisti z najnižjimi dobili več in tisti z 
naj višjimi maij (pustimo tu ob strani prejšnji

sistem, ki mu je takšna uravnilovka bila vi
zi Ja).

Pri tem pa je zavestno zamolčal (torej 
manipuliral), daje tak pokojninski zakon, kot 
ga imamo danes, bil sprejet v začetku leta 
1992, daje takrat imel popolno oblast v ro
kah Demos in da je bil predsednik Demosa 
istočasno predsednik njegove socialdemokra
tske stranke. K temu pa je treba dodati, da 
je interpretator te izjave v tistem času bil še 
na lestvici nepremožnih državjanov, danes 
pa ni več tako. Še več. Celo privošči si lahko, 
da ga za dober denar čuvajo na vsakem ko
raku gorile, čeprav ni nikakršen pomembnejši 
državni funkcionar. In tak, ki zapravja de
nar davkoplačevalcev tudi za takšne oseb
no varnostne zadeve, ti čveka, da ti bo dal 
nekaj več denarja pri plači in pokojnini. Ma
nipulacija, laž, intriga, politični geg so lahko 
prizanesljive besede za takšne objube. Vem, 
da je bitka z vladajočimi, ko si na svobodi, 
sila neprjetna. Še posebej zato, ker so nekoč 
ti vladajoči sedeli v opozicji in si ti bil na ijiho- 
vem mestu in si imel vedno prav.

In na koncu še tisto največje nerazume- S: 
vanje, ki smo mu priča zadnje dni, ko se $ 
starejši med seboj prepirajo na račun mlajše | 
generacije. Za univerzalni otroški dodatek gre. % 
Ta isti parlament, katerega poslanci in ijihove § 
politične stranke se danes prepirajo o uveja- § 
vljanju univerzalnega otroškega dodatka, so $ 
zakon sprejeli v letu 1994. Takrat so ugoto- 
vili, da zaradi premalo denarja v državni 
blagajni tega ni moč uvejaviti takoj, temveč 
šele čez dve leti, ko bo ugodnejša finančna 
situacija. Danes, dve leti kasneje pa poskušajo 
požreti svojo lastno besedo z argumentom 
nerazume valja. Namreč, danes je ponovno 
za nekatere popolnoma narazumljivo, kako $ 
lahko nekdo forsira uveljavitev sprejetega $ 
zakona, ko pa vsi vemo, v kakšni finančni $ 
situacji je državni trezor in kako velike 
potrebe so na drugih področjih. Za ponazo- 
ritev le nekaj podatkov. §1

Popolna uveljavitev zakona za 570 tisoč $ 
otrok (kar pomeni 28,5 odstotka celotne slo- $1 
venske populacije) bi državno blagajno sta- §1 
lo nekaj več kot 4 odstotke vseh sredstev §1 
(proračun naj bi bil težak tam okoli 570 $ 
milijard tolaijev), kijih bomo zapravili v letu $!•: 
1996. Ali primerjalno z nekaterimi drugimi 1$ 
proračunskimi porabniki bi recimo uveljavitev £:•: 
univerzalnega otroškega dodatka stala toliko, 
kot stane tretjina plač državne birokracje. 
Ali recimo uveljavitev in cena nove lokalne 
razdrobljenosti Slovenje na nove občine $ 
(poleg seveda vseh občinskih proračunov). !•■: 
Ali recimo, ko bo poprava krivic po nekat- |:|5 
erih izračunih, državno blagajno vsako leto !;•: 
stala 10 miljard tolarjev, torej polovico |l|l 
univerzalnega otroškega dodatka. Itd. itd. Da |l|l 
o cestah, pa vojaškem oboroževanju, za- |l|| 
voženih gospodarskih subjektih, kijih rešuje •:•: 
država in so jih seveda povzročili starejši, |l;l 
niti ne govorimo. £|

Skratka, če država, v kateri pomeni mla- •:•: 
da populacija več kot četrtino Judi, tej četr- •li
tini ni pripravjena nameniti le borih. 4 od- •§ 
stotkov denarja iz državne blagajne, tedaj s •li
to državo in tistimi (to je starejšimi), ki jo l|l| 
vodjo, nekaj ni v redu. Kajti pri tem gre res l|l| 
za globoko nerazumevanje prioritet ali pa i|l| 
nepoznavaije naravne genetike. Otroci in $ 
mladi namreč odraščajo (in doba odraščaija l;|l 
je trikrat krajša kot doba starejših, ki odločajo) Šil 
in ko bodo odrasli, tega univerzalnega dodatka lj|l 
ne bodo potebovali. Potrebujejo ga pa danes |l|: 
za vsaj približno enake možnosti preživetja vi 
mladosti. In še to moramo dodati, da bodo |i 
ostalih 96 odstotkov proračunskih sredstev §|i 
v veliki meri zapravili starejši zase in za svoje §1 
hobje. Da se bodo vozili kar najhitreje po |S|i 
avtocestah, da bodo uporab Jali najsodobnejša |ijii 
človeku nevarna bojna sredstva, da se bodo §1: 
dobro počutili v svojih pisarnah s kopalnic- |l;|: 
ami in lepim pohištvom, da bodo uživali hrano, |i;|l 
skuhano na in v uvoženih kuhinjskih aparatih liji; 
(mladi pa naj uživajo sendviče, hod doke in ||:|: 
pleskavice), da se bodo skratka imeli naj naj. |i|!| 

Vse kar odložimo za pozneje, smo odložili ||:|; 
za zmeraj. Tudi nevarnost, da bedaki posta- •:;!:
nejo prvaki. Sic! _ $J Sultan $

1. Na televiziji pokažejo sliko 
Jelcina in sliko Clintona istočasno 
na ekranu. Tako zelo sta mi do
mača, da se samo redko kdaj 
spomnim, da pravzaprav nista 
naša domača politika. Strese me, 
hip nato se mi na ekranu možga
nov že prikaže znani ljubi)eni lik. 
In srečen sem. Dokler imamo 
Kacina, sta Jelcin in Clinton samo 
rezervi.

2. Obisk ameriškega obramb
nega ministra Perryja je samo 
vrijeni obisk Jelku Kacinu. Vse
eno deluje prepričljivo in odre
šujoče. Ne vem zakaj, ampak nav
dušen sem nad pregledovanjem 
častnih čet. Če jih kdo pregleduje 
v Slovenji, seveda.

Že samega sebe sem začel dol
gočasiti, ko sem vztrajno pisal, 
da Slovenja potrebuje prjateje. 
Prjateji so lahko tudi nevarna 
zadeva, včasih smo celo govori
li, varuj se prjatejev, ampak če 
se zdi, da je država čisto brez 
prjatejev, potem je pač potreb
no spremeniti kriterje. No, in 
zakaj ne bi Amerikanci bili naši 
prjateji? ZDA so enako oddajene 
tako od Havajev kot od Slovenje.

3. Ameriški obrambni minister 
je Jelku Kacinu razložil, kako so 
pomagali Hrvatom pri osvobajanju 
Bosne in Kninske krajine. Kdor 
je sposoben pomagati našim so
sedom, bo sposoben pomagati tudi 
nam. Tudi če seje na pomoč spom
nil po štirih letih vojne. Zvedeli 
smo tudi, daje Slovenja nadvse 
primerna za sprejem v Nato. In 
da se lepo gospodarsko razvja. 
Ko bo mir, bo pa tudi konec em
barga na orožje.

Vsakdo se lahko lepo razvja, 
samo da ima prjateje. In ga va
ruje tudi embargo na orožje. Po
glejmo samo Bošnjake. Kako zelo 
so nai dobrem.

4. Nato pakt je učinkovit: Spet

Franček Rudolf:
Praktični fundamentalizem

Jelcin. Clinton. Kacin
vidimo delovanje dragih avionov, 
takšnih, kot so rešili Kuvajt. Zakaj 
je moral Nato štiri leta odlašati? 
Zakaj je bila potrebna farsa z oble
ganjem Sarajeva in mučenjem 
civilistov?

Vsaj zvedeli smo, da Amerikan
ci niso srbski prjateji. Čeprav so 
se pogajalci nenehno oglašali v 
Beogradu kot v Slovenji. Kot da 
Slovenci ves ta čas nismo bili 
potrebni. Ne za mirovni proces, 
ne za prjatejstva. Zdaj vsaj vemo, 
kdo je naš pr Jate J. Vemo tudi, s 
kom so Amerikainci prjateji. Se 
poleg nas.

Zadnja leta sta se dobro raizu- 
mela ravno velika dva: Jelcin in 
Clinton. Pred kratkim pa je nek
do z minometom strejal na ame
riško veleposlaništvo v Moskvi. 
Pa ruski parlament je poslal de- 
legacjo na Pale podpret bosanske 
Srbe. Ruski zunanji minister Ko- 
z kjev pa je zaskrbjen.

Iz vojne v Bosni vedno boj štrli 
spopad med Rusi in Amerikanci. 
Pogajanja v štirih letih niso za
legla. Tako kot sveta ne spreminja 
literatura, ga tudi politika ne: pač 
pa vojna, podajšek politike, in 
bombniki, podajški vojne. Zdaj že 
celo general Mladic trdi, da se bo 
umaknil. Štiri ali pet topov je že 
odpejal. Res, če nekomu porušiš 
skladišča municije in oddajnike,

potem se počasi strezni. Morebiti 
bi utegnilo biti res, da bosanski 
Srbi ne morejo preživeti tri tisoč 
šesto in več napadov Natovih letal.

5. Pred leti smo sklepali, da če 
si evropske države in ZDA ne bi 
privoščile brionskega sporazuma 
in če bi orožje JNA ostalo Hrvaški 
in Slovenji in tudi Bosni, da bi 
potem JNA ostala v mejah tako 
imenovane Jugoslavje, in tako 
tudi v mejah možnega. Mogoče 
smo se motili. Kaj vem, koliko 
topov bi potrebovala vojska Boš- 
ijakov, da bi poizkusila razbiti 
blokado okoli Sarajeva. Embargo 
na uvoz orožja, ta velevažen in 
najusodnejši sklep, jim ni dal niti 
možnosti. Kdor ima topove, je 
avtomatično gospodar tistega, ki 
jih nima. Kdor ima letala tako zelo 
draga in moderna, da brez tve- 
gaija razbja topove, ta je tudi 
tiste, ki imajo topove, sposoben 
spremeniti v Zuluje ali IndJan
ce.

Štiri leta smo gledali, kako 
embargo spremiija Bosno v deželo 
Zulujev in Indjancev, zdaj pa naj 
gledamo še naprej, kako za spre
membo Nato spremiija v deželo 
Zulujev in Indjancev še drugi 
del nekdarje Jugoslavje. Tisti del, 
ki mu je do zdaj bilo dovojeno 
prav vse. Pri tem je zelo prjet- 
no slišati, da varnostni svet pre

dvsem skrbi, da bi se embargo na 
uvoz orožja podajševal.

V Slovenji pa silna razprava 
o zunaiji politiki in o vstopu v 
Nato. Slovenja se poglabja v svojo 
zunaijo politiko. In rezultati so 
takoj opazni: ameriški obrambni 
minister nas ima za prjateje. 
Prjateje, ki bodo dobili orožje, 
takoj ko bo zavladal mir. Pravi 
prjateji ti prinesejo mir, in po
tem ko imaš mir, ti dEjo še orožje, 
da se boš v miru lahko uril in se 
izobraževal.

Oba, Perry in Kacin sta izred
na pedagoga. Zato brez skrbi: 
vojaki bodo izredno izurjeni.. Za 
mir, seveda.

6. Jacques Chirac morda ne 
razume zelenih in mirovnikov 
tega sveta, razume pa zelo dobro, 
kaj naredi neko državo močno, 
strah vzbujajočo, ugledno in sploh 
veliko: atomski poizkusi. To, da 
ne razume drugih, majhnih, ob
robnih. To, da se oblasti in civi
listi v raznih Avstraljah, Novih 
Zelandjah in po otokih mečejo po 
tleh, pretepajo s policaji, da na
jemajo lačje in se zaletavajo v 
otočje, ki bo jutri kontaminirano. 
Chirac zelo dobro razume, daje 
vtis tisto, kar dela politiko in da 
je vtis mogoče doseči tako, da 
razumeš sam sebe, ne pa drugih.

7. Slovenska zunanja politika 
bo neuspešna, dokler se bo ukvar
jala z Italjo. Z eno samo izmed 
dvestotih držav tega sveta. Slo
venja kot država je možna samo 
zato, ker meji na štiri različne 
države, ponovimo, Italijo, Avstrijo, 
Madžarsko, Hrvaško. Bilo bi lepo, 
če bi Avstrjo malo obtesali in bi 
Slovenja mejila še na Švico in 
Slovaško, vendar tudi tole danes 
je že do voj: Če mejiš na štiri so
sede, potem te ne more terorizi
rati samo ena in večja, in tako 
lahko v daj ni prihodnosti posta

neš Švica. Kaj se zgodi z državo, 
ki meji na Hrvaško in Srbjo? Ali 
z državo, ki meji na Slovenjo, 
Madžarsko in Bosno in Srbjo? Ali 
državo, ki meji na Bolgarjo, Ro
mun Jo, Hrvaško, Makedonjo, 
Albam J o in Bosno? Nič ne poma
ga: treba sije izbrati prave sosede. 
Pa tudi paziti, da se prebivalci 
tvoje države prištevajo k narodom 
v večjih okoliških državah. Slo
venja, sestavjena iz štirih velikih 
narodov, recimo pet sto tisoč 
Nemcev, petsto tisoč Madžarov, 
petsto tisoč Muslimanov in pet sto 
tisoč Ital Jano v? Priznajte, da bi 
to bila prvovrstna Švica.

8. V zunaiji politiki je najvaž
nejše najti koga, ki ti bo veijel. 
Pr Jate Ja torej. Vsakdo veijame 
samo svojim sonarodrjakom: in 
ker smo Slovenci redkost, ker 
nismo ruska maijšina, nam se
veda nikoli ne bo veijel nihče. 
Maijša kot je evropska država,. 
daj časa mora zunanji minister 
biti minister, preden ga kdo opazi 
in si ga kdo zapomni. Josip Broz 
Tito sije v štiridesetih letih na
bral precej slave: deloma tudi 
zato, ker je sorazmerno uspešno 
združeval vse glavne državne 
funkcje. Ko je bil povrhu še star 
in je bil videti izkušen, je deloval 
skoraj preroško. Danes, če zagle
daš Zorana Thaleija in Suzanno 
Agnelli, ti je takoj jasno, da je 
Italja nekakšna amorfna držav
na tvorba, razlivajoča se med 
Fiatom in Benetonom, Slovenje 
pa sploh ni. Ali pa se vsaj tako 
obnaša.

Tudi iz razprav o nacionalni 
slovenski zunanji politiki kar veje 
nenavadna lahkotnost prepriča
nja, daje pač vseeno, če se Slo
venci ne počutimo kot narod. Da 
pač imamo še stoletja časa izmiš- 
Jevati si, kaj hočemo, kako bomo 
gledali na druge Evropejce, jih

bomo imeli za manjvredne ali 
večvredne, za kulturne ali nekul
turne, bomo sodelovali z ijimi... 
bomo vsaj poizkusili dopovedati 
jim, da smo pomembni, zdravi... 
pogumni, odločni in da se ne dru
žimo z nikomer, ki nas že vnaprej 
obsoja na drugorazrednost...

9. Vendar majhen narod lahko 
udari po mizi samo, kadar ima 
prjateje. Kadar pa ima majhen 
narod prjateje, so to zmeraj veliki 
prjateji.

Da ne bo kdo mislil, da sem za 
Ruse. Vemo, kako sjajni prjateji 
so Rusi. Sreča, prav zares sreča 
je, da so se odločili za Srbe in za 
bosanske Srbe in ne morebiti za 
nas.

10. Medtem ko Slovenci niti 
približno ne vemo, kako naj se 
ideološko uredimo in kako se naj 
vzgajamo, ženske v Pekingu na 
svetovnem ženskem kongresu 
ugotavjajo, da jim je potrebno več 
veseja, skratka da krajo ženske 
pravico tudi uživati. Boj za žen
sko enakopravnost in uživaije bo 
najvažnejši boj nasledijega sto
letja. Vojna seje usedla globoko 
tudi v nas, v Slovence, pozabili 
smo na tematiko, običajno v ci
vilnih državah, vse kar počnemo, 
počnemo krčevito in z naporom. 
TVojnaje podajšana roka politike. 
Boj kot se vojskuješ, boj ti osta
ne samo vojna. V Slovenji je dru
gače. V zadijih štirih letih je Slo
venja izumjala stranke in poli
tiko, ker to je bilo tisto, kar je 
potrebovala. Vedno marj razum
nega upravjaija ima in vedno 
več politikov in politike. Tako j e 
pač: kdor potrebuje politiko, mu 'v' 
na koncu ostane politika. Politika
je tudi iskaije prjatejev. Ko si 

Ižava najde prjateje, je jasno, 
ima politiko. Ko živi v miru, 

takrat se pa zdi, da sije že našla 
prave prjateje.



S KONFERENCO 
DO ENOTNOSTI

Kot smo v rubriki »Kaj delajo« na kratko že poročali, so 
na pobudo sindikalnih zaupnikov trgovinske dejavnosti v Po- 

" slovnem sistemu Mercator d. d. Ljubljana konec avgusta 
.. ustanovili svojo konferenco ZSSS, ki naj bi poslej koordini- 

j. rala delo številnih sindikalnih organizacij, usklajevala njihova 
stališča in tako omogočala enoten nastop sindikatov družbe 
v pogajanjih z vodstvom poslovnega sistema. »Nepovezani bi 

§: najbrž le težko zadovoljivo spremljali načrtovane spremembe, 
še težje pa bi pravočasno reagirali nanje,« nam je med daljšim 
pogovorom za DE zdaj zaupala predsednica konference ZSSS 

j|: Poslovnega sistema Mercator d. d. Katja Galof.
i

Da to drži kot pribito, bo naj- 
brž dovolj zgovorno pričalo že 

ji;:; tehle nekaj številk: poslovni si- 
stem Mercator (PSM) je koncern 
50 podjetij (plus krovno po- 
djetje), 15 kmetijskih zadrug (po- 
godbenih članic) in 6 mešanih 
družb, v katerih se s kmetijsko, 

jjjij industrijsko (pretežno agroživil- 
jpj sko) in kajpak trgovinsko dejav
ni;: nostjo ukvarja 11.000 ljudi ali 2,5 

odstotka vseh zaposlenih v go- 
spodarstvu Slovenije. Gre, skra-

vcev v Poslovnem sistemu Mer
cator.« Torej: enotni smo moč
nejši! K strnitvi vseh vrst pa je 
naposled začel priganjati še 
projekt reorganizacije trgovine v 
PSM, ki med vrsticami napove
duje tudi usodne spremembe na 
zaposlitvenem področju...

Beseda je dala besedo. Ustano
vili so iniciativni odbor, ta pa se 
je takoj lotil oblikovanja pro
gramskih usmeritev bodoče kon
ference. »Gmotno in socialno

za največjo firmo na naših 
•5;: tleh, ki letno proizvede ali prede
nj la, denimo, 12.000 ton olja, 
pij: 35.000 ton mesa, 450.000 ton 
jijij pražene kave itd., v svojih pro- 
jijij dajalnah in skladiščih pa »obrne« 
j;jj: po 2.100 ton blaga na dan! In ko- 
jijj: likor je v Mercatorju podjetij, 
jiji; toliko je sindikalnih organizacij, 
jj:j: ki se naprej povezujejo v območ
ji;:: ne in republiške odbore svojih 
jjiji dejavnosti.
jjiji »Pobuda za povezovanje v 
ijiji konferenco na ravni poslovnega 
ijjji sistema je prišla iz trgovinske 
ijjjj dejavnosti, ki je s 6.500 zaposle
ni nimi v 1.100 poslovalnicah po 
ijii; vsej Sloveniji že sama po sebi 
jijij najbolj razdrobljena in razpršena, 
jijj: Povod za njeno ustanovitev pa je 

bil slej ko prej začetek lastninske- 
.•iji; ga preoblikovanja Poslovnega si- 
:ji;i; stema Mercator d. d., ki po mne- 
:|i; nju našega članstva ne bi smel 
Ijiji; ,kar tako’ mimo delavcev,« je 
Si;!; nadaljevala predsednica Katja 
jjiji: Galof in pri tem za ilustracijo 
jjiji: omenila zaplete v postojnskem 
jjiji M-Nanosu, o katerih je DE ob

širno poročala. »In ko se je z uve
dbo zakona o gospodarskih 
družbah moč odločanja na delo
dajalski strani še povečala, je po
stalo jasno, da bi morali takim 
trendom po drugi plati slediti tudi 
sindikati kot predstavniki dela-

ODLOČBE SODIŠČA 
ZDRUŽENEGA

varnost delavcev - članov ZSSS 
v PSM zagotavljajo le delo in 
delovna mesta, zato bo konferen
ca izjemno kritično spremljala 
poslovno, zaposlitveno in razvoj
no politiko sistema s ciljem ohra
nitve delovnih mest. Odločno bo
mo nasprotovali politiki vodenja, 
ki bo namesto iskanja novih 
proizvodnih, tehnoloških in trž
nih možnosti gradila obstoj ali 
celo perspektivo sistema v od
puščanju delavcev,« so zapisali 
pod točko 2 programskih usmeri
tev in nadaljevali: »Konferenca se 
bo pri tem zavzemala in vodila 
odločno aktivnost predvsem v 
smeri, da bodo eventualna pre
razporejanja delavcev skladna z 
veljavno delovnopravno zakono
dajo in kolektivnimi pogodbami 
posameznih dejavnosti. Terjali 
bomo tudi human in socialen pri
stop pri prerazporejanju delavcev, 
predvsem pri starejših in mate
rah...« Teh ciljev ne nameravajo 
zasledovati s povzročanjem kon
fliktov, temveč s socialnopartner- 
skim odnosom, pri čemer raču
najo tudi na pomoč svetov dela
vcev, ki naj bi jih skladno z zako
nom o sodelovanju delavcev pri 
upravljanju čimprej izvolili v 
vseh družbah.

Na zelo dobro obiskani pro- 
gramsko-volilni seji konference, 
ki je bila 30. avgusta na sedežu 
PSM v Ljubljani, so poleg ome
njenih programskih usmeritev 
sprejeli še poslovnik o delu kon
ference in izvolili njeno vodstvo. 
Predsednica je postala, kot že 
rečeno, Katja Galof, sekretarka 
pa Nataša Porenta. »Običajno je 
tako, da za predsednika izvolijo 
tistega, ki v razpravi pove kakšen 
stavek več kot drugi,« je svojo 
izvolitev - malo za šalo, malo
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KAJ DELAJO
V samostojnih sindikatih

zares - komentirala Katja Galof j;j;j 
in dodala, daje v Mercatorju pač jjjjj 
»deklica za vse«. S sindikalno jjijj 
dejavnostjo se aktivno ukvarja j:j;j 
predvsem zadnjih deset let. Več j:j:j 
mandatov je bila sekretarka osno- j;j;j 
vnih organizacij, trenutno pa je j;j;j 
članica republiškega in območ- 
nega odbora sindikata delavcev 
trgovine.

RERGAM - Konfederacija 
persam sindikatov Slovenije
Težka situacija v tiskarni Dan

Za nekatera podjetja in naše članstvo v njih bo letos dolgo vroče poletje. 
Poleg težke sanacije Mariborskega tiska in Papirnice Radeče ter težkih raz
mer v Palomi, se je izredno zaostril tudi položaj v Tiskarni DAN.

Na podlagi zahtev članov sindikata, upoštevajoč zaostrene razmere in ne
zadovoljstvo zaposlenih zaradi občutnega zamujanja izplačevanja že tako 
nizkih plač in neizplačila regresa za dopust, je sindikat v tiskarni DAN sprejel 
ZAHTEVE IN PREDLOGE, s katerimi vas seznanjamo:

1. Delavski svet naj takoj oceni rezultate poslovanja, ugotovi odgovornost 
poslovodstva za poslovne rezultate, zlasti za izgubo iz tekočega poslovanja in 
za zaostrene razmere v podjetju ter v skladu s svojo pristojnostjo odloči o 
zaupnici poslovodstvu.

2. Delavski svet naj sprejme odločitev o predlogu sindikata, da se opravi 
revizija poslovanja podjetja.

3. Delavski svet naj o poslovanju in o razmerah v podjetju obvesti vse pri
stojne organe oz. institucije ter v najkrajšem možnem času organizira razgo
vor vseh zainteresiranih oz. pristojnih organov s ciljem zagotovitve učinkovite 
sanacije podjetja ter pospešitve lastninjenja podjetja, ki je eden od ključnih 
nerazrešenih problemov.

4. Sindikat zahteva, da se v roku e ega tedna zagotovi izplačilo drugega dela 
plač.

Sindikat je razpravljal o predlogu sporazuma o izvajanju kolektivne pogo
dbe, ki ga je pripravilo poslovodstvo podjetja. Ugotovil je, da predlagane 
rešitve, posebno tiste, ki se nanašajo na izplačilo plač in regresa za letni do
pust, niso sprejemljive. Sindikat poudarja, da je pri izplačilu plač, regresa in 
drugih materialnih pravic potrebno upoštevati Kolektivno pogodbo grafične 
dejavnosti in zakonsko regulativo na tem področju. Ob takšnem načelnem 
stališču, ki ga podpirajo tudi zaposleni, pa je sindikat kot osnovo za pogajanje 
o sporazumu glede na negativne poslovne rezultate sprejel naslednja izhodišča:

• Sindikat je že dal soglasje za znižanje izhodiščnih plač največ do 10%. 
Navedeno soglasje naj velja do izplačila avgustovskih plač, pri čemer naj se 
drugi del plač izplača do 25. (30.) dne v mesecu za pretekli mesec. Po preteku 
navedenega roka naj delavski svet in sindikat ocenita poslovni rezultat ter se 
dogovorita o načinu izplačila plač do konca leta.

• Regres za letni dopust naj se izplača v treh obrokih od septembra do no
vembra 1995.

• O predlogih, ki zadevajo izplačila jubilejnih nagrad, odpravnin ob upo
kojitvi in povračil stroškov prevoza na delo, se bo sindikat odločal na seji de
lavskega seta, ko mu bodo posredovani tehtni razlogi za navedene predloge 
(kot npr., kakšno finančno obremenitev predstavlja za podjetje izplačilo na
vedenih materialnih pravic po panožni kolektivni pogodbi). 
Sindikat podjetja v skladu z Dogovorom o politiki plač in Zakonom o izvajanju 
dogovora o politiki plač od delavskega sveta zahteva tudi vpogled v plače čla
nov poslovodstva ter od delavskega sveta pričakujejo ukrepe tudi na tem 
področju.

Vodstvo KSS Pergam
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»DEKLICA ZA VSE« - Katja Galof, predsednica Konference ZSSS Poslovne
ga sistema Mercator, d. d.
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DELA

Odstranitev iz organizacije
Delavca ni mogoče odstraniti 

iz organizacije zaradi hujše krši
le delovne obveznosti, če ni vlo
žena zahteva za uvedbo disciplin
skega postopka. (Odločba SZD 
RS. junij 1992)

Hujše kršitve delovnih 
°bveznosti

Ni veljavno odločanje disci
plinskih organov glede obstoja 
kršitev delovnih obveznosti nepo
sredno na podlagi zakonskih do
ločb, saj morajo biti opisi hujših 
kršitev delovnih obveznosti do
ločeni s splošnim aktom podjetja. 
(Odločba SZD RS, junij 1992)

Odklonitev dela
Če delavec odkloni delo, ker je 

Prepričan, da mu zaradi opustitve 
varnostnih ukrepov grozi nevar
nost za zdravje ali življenje, de- 
lodajalec ne more sam ocenjeva- 
6 upravičenosti take odklonitve, 
temveč mora takoj obvestiti inš
pekcijo dela. (Odločba SZD RS, 
September 1993)
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ZDRAV DUH V 
ZDRAVEM TELESU

V občini Ruše pri Mariboru so bile konec minulega 
tedna druge športne igre Sindikata zdravstva in socialnega 
skrbstva Slovenije, ki jih je organiziral svobodni sindikat 
iz treh mariborskih zdravstvenih zavodov: Splošne bol
nišnice, Zdravstvenega doma in Zavoda za zdravstveno 
varstvo.

Po besedah predsednika organizacijskega odbora iger 
Branka Počkarja se jih je udeležilo 250 sindikalnih šport
nikov iz 11 zavodov, več kot lanskih prvih iger v Beli krajini. 
Čeprav udeležencem vreme ni bilo najbolj naklonjeno, so 
igre srečno pripeljali do konca v dvorani, pokale najboljšim 
pa so razdelili v šotoru, ki so ga postavili posebej za ta 
namen.

Pri izvedbi športnih iger je po besedah Eriha Šerbca, 
predsednika Sindikata zdravstva in socialnega skrbstva Slo
venije, organizatorjem pomagal ruški župan, sponzor pa 
je bilo podjetje Samsung iz Maribora.

V skupni uvrstitvi so se najbolje odrezali sindikalni šport
niki iz Zdravstvenega doma v Mariboru, drugo mesto je 
zasedla ekipa Zavoda v Dornavi, tretje pa ekipa Splošne 
bolnice Maribor.

V posameznih disciplinah pa so bili najboljši - nogo
met: PZC Rakičan; odbojka, ženske: DVO Velenje; odbojka, 
moški: Zdravstveni dom Maribor; košarka, ženske: Zdra
vstveni dom Lenart; košarka, moški: Splošna bolnišnica 
Maribor; ribolov: Zavod za zdravstveno varstvo Maribor; 
pikado: Dom počitka Metlika; vlečenje vrvi: Zavod Dor
nava.

T. K.

»Nekaj izkušenj torej že imam, 
zato sem prepričana, da bom ob 
tesnem sodelovanju s sindikalni
mi zaupniki PSM in s pomočjo 
kolegov iz republiškega odbora 
trgovinske dejavnosti zadovoljivo jjjjj 
vodila konferenco,« je zaokrožila j;;;j 
naš pogovor.

To je pa gotovo želja vseh de
lavcev v PSM, predvsem pa trgo
vcev, ki med pogovori o reorga
nizaciji trgovinske dejavnosti

061/313-942
Pokličite nas in 
odgovorili vam bomo:
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sindikalni funkcionar: o vsem, kar zadeva sin
dikalne pravice in organiziranost 
pravni svetovalec: odgovarjal bo na vprašanja 
iz delovne zakonodaje
strokovni svetovalec: o vsem, kar vas zanima 
v zvezi s kolektivno pogodbo.

Poiskali pa bomo tudi odgovore izvedencev 
na druga vaša vprašanja
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Borza sindikalnega turizma

Po več stoletjih ponovno
PROTESTANTSKI KATEKIZEM na Slovenskem.
Knjiga s 500 stranmi kot - dialog 

med posameznikom in religijo 
med teologijo in humanistično znanostjo 
med cerkvijo in družbo

Dodatek v PROTESTANTSKEM KATEKIZMU prinaša:
-Bvse predgovore slovenskih protestantskih piscev v njihovih delih v sodobnem slovenskem 
knjižnem jeziku (Trubar, Dalmatin in prekmurski protestantski pisci)
- literarnozgodovinski esej
- fotografije vseh slovenskih evangeličanskih cerkva s temeljnimi zgodovinopisnimi podatki 

Založnika sta ČZP Enotnost in Evangeličanska cerkev v Sloveniji.
Maloprodajna cena PROTESTANTSKEGA KATEKIZMA bo 10.000 SIT. V prednaročilu vam 
nudimo 20-odstotni popust in plačilo v enem ali v dveh obrokih.
Prvi obrok v prednaročilu znaša 5.000SIT. Knjigo lahko naročite in plačate prvi obrok pri ČZP 
Enotnost, Dalmatinova4, Ljubljana.
Drugi obrok v znesku 3.000SIT boste plačali ob prevzemu PROTESTANTSKEGA KATE- 
KIZMA^li pa po prevzemu knjige na pošti.

Zaradi omejene naklade vas pozivamo, da knjigo nemudoma naročite!
KNJIGA, KI JE VEČ KOT KATEKIZEM!

Naročilnica za Protestantski katekizem
Pri ČZP Enotnost naročamo

Knjigo pošljite na naslov:-----

Ulica, poštna številka in kraj:. 

Ime in priimek podpisnika: —

. izvodov Protestantskega katekizma

1. Račun bom(o) plačal(i) v enkratnem znesku - po povzetju (v predplačilu do 15. aprila 1995 je cena 
8.000 SIT)

2. Račun bomo plačali v dveh obrokih (p Obrok 5.000 SIT, po prevzemu pa še 3.000 SIT)

3. EMŠO za individualne naročnike - 

Datum naročila_________________ Podpis naročnika .

Stroški dobave in 5-odstotni davek so vključeni v ceno



21. septembra 1995 NA TRŽNEM PREPIHU

NADALJEVANJE GOSPODARSKE 
RASTI V RASTI DOLŽNIŠKE KRIZE

Po aprilskem upadanju in majski stagnaciji je slovenska industrijska produkcija v poletnih 
mesecih zopet živahno naraščala. Junija se je povečevala po skoraj 12% letno, julija pa po do
bre 9% letno. Tako se tudi letos, podobno kot lani, nadaljuje trendna rast dejavnosti ob posa
meznih, nekaj mesečnih, nihajih navzdol. V prvih sedmih mesecih 1995 se je naša industrijska 
produkcija povečevala povprečno po preko 4% letno.

Okrepljena dejavnost 
industrije

Okrepljene rasti slovenske industrijske 
produkcije v letošnjem poletju po med
letnih primerjavah ni moč opaziti, ker je 
v enakih lanskih mesecih (juniju in ju
liju) produkcija naraščala še hitreje kot 
v letošnjih. Junija letos je bila za 4%, 
julija pa le dober odstotek večja kot pred 
letom. V prvih letošnjih sedmih mesecih 
je bila 5% nad primerljvo lansko ravnjo 
in 13% nad primerljivim obsegom v ena
kem obdobju 1993, ko je krčenje gospo
darske dejavnosti na Slovesnkem dose
glo dno. Od svoje največje že dosežene 
primerljive ravni v prvih sedmih mese
cih 1987 je bila letošnja produkcija ma
njša še za 29%. Večino upada (19 odstot
nih točk) gre na rovaš krčenja dejavno
sti med stagflacijsko krizo (1986 do 
1991) v nekdanji Jugoslaviji, preostanek 
(10 odstotnih točk) pa na rovaš upada 
dejavnosti ob neustrezni stabilizacijski 
politiki prvo leto po slovenski osamo
svojitvi (1992).

Drugače kot maja, junija in julija, ko 
je medletna povečanja naše industrijske 
produkcije “umetno” zniževala soraz
merno visoka lanska osnova, so v letoš
njem avgustu, septembru in oktobru raz
mere ravno obratne. Zaradi nizke ravni 
v teh mesecih in hitre rasti v povprečju 
zadnjega leta, bo produkcija avgusta in 
septembra, celo v primeru stagnacije, za 
okoli 3% nad primerljivo lansko. Avgu
sta je zopet pričakovati poslabšanje di
namike (upočasnjeno rast ali celo upa
danje) zaradi uvedbe novega dela pro
stega dne (Veliki Šmaren) in premika 
dopustov iz julija v avgust, septembra in 
oktobra pa si lahko obetamo izboljšanje.

Gospodarska rast seje na Slovenskem 
v letošnjih poletnih mesecih povrnila 
zaradi okrepljenega domačega povpra
ševanja, dejanskega in zlasti pričako
vanega znižanja produkcijskih stroškov 
in verjetnega nadaljevanja, pomladi ne
koliko zastale, konjunkture v Nemčiji. Na 
domače povpraševanje so vplivale nizke 
obrestne mere zaradi znižane inflacije. 
Na pričakovano znižanje stroškov so 
vplivale v proračunu opredeljene izvozne 
subvencije, omejitev najvišjih (in s tem 
dejansko tudi vseh ostalih) plač ter prav 
tako pričakovana odprava “velikega R” 
v obrestih. Po podatkih londonske revije 
“The Economist” seje začela v Nemčiji 
in Franciji krepiti prodaja v trgovini na 
drobno kar je verjetno izboljšalo tudi 
povpraševanje po ustreznem slovenskem 
blagu.

Kakšen bo vpliv rasti 
deviznega tečaja

Na našo gospodarsko dejavnost bodo 
v drugem polletju 1995 in na začetku leta 
1996 vplivale tečajne spremebe oziroma 
rast tolarske cene deviz (deviznega te
čaja) oziroma upadanje vrednosti sloven
skega tolarja merjeno v devizah. Nače
loma rast deviznega tečaja najprej poveča 
domače stroške in šele čez čas (približno 
pol leta) vpliva tudi na rast izvoza (za
mik je posledica sorazmerno počasnega 
sklepanja novih, v tem primeru izvoznih, 
poslov). Tako je vpliv rasti deviznega 
tečaja (zmanjšanja devizne cene domače 
valute) na gospodarsko dejavnost najprej 
negativen in šele nato pozitiven (t.i. “J 
krivulja”). Globina in dolžina začetnega 
upada je odvisna tudi od pričakovanj 
izvoznikov oziroma njihovega zaupanja 
v aktivno zunanjetrgovinsko usmerjenost 
ekonomske politike. Če zaupanje obstoji, 
je lahko začeten negativni vpliv na go
spodarsko dejavnost sorazmerno kratek 
in majhen saj ga v dobršni meri nadome
stijo investicije v zaloge zaradi priča
kovane rasti prodaje. Podobno je ome
njeni negativen vpliv rasti deviznega 
tečaja na domačo gospodarsko dejavnost 
majhen v primeru ko izvozniki, zaradi 
predhodnega upada deviznega tečaja 
oziroma rasti devizne cene domače va
lute, že obstoječe posle realizirajo z iz
gubami. V takšnem primeru izvozniki 
nadaljujejo z nameravano širitvijo poslov 
s tujino in takoj po rasti deviznega tečaja 
več kot nadomeste upad gospodarske 
dejavnosti zaradi povečanja stroškov.

V drugi polovici 1995 in na začetkiu 
1996 si lahko torej obetamo začasen 
negativni vpliv rasti deviznega tečaja na 
gospodarsko dejavnost (verjetno bo ta 
vpliv, zaradi njegovega predhodnega 
upadanja sorazmerno majhen - morda le 
upočasnitev gospodarske rasti ali pa nihaj 
navzdol v posameznem mesecu), nato pa 
znatno močnejši pospešek gospodarske

rasti temelječi na krepitvi izvoznega sek
torja (podobno kot 1993).

Avgustovska in septembrska rast de
viznega tečaja je pokazala, da je bila 
ocena o začasnosti oziroma cikličnosti 
krepitve vrednopsti tolarja (upadanja 
deviznega tečaja) pravilna in da je bila, 
temu primemo, ustrezna tudi pomoč slo
venske ekonomske politike izvoznikom, 
ki so najbolj občutili nihanje konku
renčnosti našega gospodarstva na tujem. 
V letošnjem aprilu, na dnu upada kon
kurenčnosti slovenskega gospodarstva 
zaradi zmanjševanja deviznega tečaja 
oziroma krepitve tolatja, je bil, po poda
tkih BILTENA Banke Slovenije, realni 
efektivni tečaj skoraj 17% manjši kot na 
začetku njegovega upadanja v zadnjih 
mesecih 1993 in prvih mesecih 1994. 
Slovenska inflacija je bila v tem obdobju 
hitrejša kot pri naših zunanjetrgovinskih 
partnerjih, rast deviznega tečaja pa te 
razlike ni v celoti nadomestila. V letoš
njem aprilu je bil nakupni tečaj (bank) 
na podjetniškem deviznem trgu 81.23 
tolarjev za marko, enaki zunajetrgovin- 
ski konkurenčnosti kot na začetku leta 
1994 pa bi ustrezal tečaj 97.86 tolarjev 
za nemško marko. Od aprila 1995 dalje 
so se razmere že nekoliko izboljšale.

Slovenska ekonomska politika ima na 
voljo dovolj sredstev, da rast deviznega 
tečaja prestavi daleč v prihodnost (na čas, 
ko bodo zaradi zunajetrgovinskega pri- 
majnjklaja in upada zaupanja v naše go
spodarstvo dokončno pošle devizne re
zerve in ko bomo priča podobnim raz
meram kot v Mehiki na Božič 1994). 
Aprila letos (na dnu krize upada deviz
nega tečaja) so devizne rezerve pri Banki 
Slovenije (1647 milijone dolarjev) pre
segale vrednost slovenske denarne mase 
(172869 milijone tolarjev ali 1533 mi
lijone dolarjev). S prodajo deviz lahko 
naša centralna banka zlahka poveča vre
dnost tolaija in zopet spusti devizni tečaj 
ter ustvari varljivi videz stabilizacije za 
ceno nadaljnega krčenja izvoznega sek
torja našega gospodarstva. Glede na do
sedanjo aktivno zunajetrgovinsko usme
rjenost slovesnke ekonomske politike pa 
je možnost za takšeno ukrepanje vendale 
majhna, tako da lahko v naslednjih me
secih upamo na nadaljno izboljševanje 
zuanjetrgovisnke konkurenčnosti našega. 
gospodarstva in njenega dolgoročnega 
vpliva na gospodarsko dejavnost ter za
poslenost.

Ponovna rast povpraševanja
Poleg obnovljene gospodarske rasti 

kaže na nadaljevanje konjunkture v po
letnih mesecih 1995 tudi rast povpra
ševanja. V tem času se je okrepila pro
daja v trgovini na drobno, zaloge nepro
danega blaga so naraščale precej počas
neje kot pomladi, odgovori na anketo Za
voda Republike Slovenije za statistiko pa 
so kazali ponovno (po spomladanskem 
poslabšanju) zmanjšanje problemov za
radi nezadostnih naročil. Preskrbljenost 
gospodarsva s surovinami in polizdelki 
je bila še našprej dobra, likvidnostna in 
dolžniška kriza pa za spoznanje manjši 
kot v spomladanskih in primerljivih lan
skih mesecih.

Prodaja trgovine na drobno je bila 
julija letos realno skoraj 11%, prvih se
dem mesecev skupaj pa 2% nad primer
ljivo lansko. Zaloge neprodanega blaga 
pri slovenskih industrijskih producentih 
so v juliju 1995 samo še stagnirale (naraš
čale po 0.8% letno) in bile slaba 2%

toževalo le 32% anketiranih (tudi tuje bil 
odstotek enak kot januarja 1995, za 5 
odstotnih točk manjši kot julija lani in za 
eno odstotno točko nižji kot med poslab
šanjem konjunkture letošnjega maja). 
Glede na poznane razmere ni čudno, da 
ima naše gospodarstvo še vedno velike 
težave pri prodaji na trg nekdanjih jugo
slovanskih republik. V anketi Zavoda 
Republike Slovenije za statistiko je ju
lija letos probleme zaradi nezadostnih 
naročil is tega dela sveta navajalo 68% 
anketiranih podjetij (3 odstotne točke 
manj kot julija lani). Kar 25% anketira
nih je nizek obseg naročil iz nekdanjih 
jugoslovanskih republik ocenjevalo kot 
“kritičen”.

Dobra oskrblenost s 
polizdelki in surovinami

Preskrba s polizdelki in surovinami je 
bila v letošnjem poletju, sodeč po odgo
vorih na anketo Zavoda Republike Slo
venije za statistiko, sorazmerno dobra, 
vsekakor pa so problemi s preskrbo ma
njši kot s prodajo (nezadostnimi naročili) 
in še manjši kot s poplačilom izstavljenih

Piše:
mag. Franci 
Križanič

pet živahno (po dobre 20% letno) naraš
čala. V letošnjem juliju je bila skoraj 14%, 
od januaija do julija skupaj pa 16% večja 
kot v ustreznem obdobju lani. V prvih 
sedmih mesecih 1995 je bila že 29% 
obsežnejša kot v enakem obdobju na dnu 
krize 1993 in še 42% manjša kot pred 
začetkom trendnega zmanševanja leta 
1989 (enak obseg je imela tudi v prvih 
sedmih mesecih 1985 in 1986). Med 
producenti opreme je še naprej (tako 
julija kot v celem letu) najuspešnejša 
elektroindustrija ob tem pa je tudi deja
vnost ostalih producentov tega sektorja 
(strojegradnje, ladjedelništva in pro
dukcije vozil) letos nad primerljivo lan
sko.

Kljub sorazmerno hitri rasti delavnosti 
so se zaloge neprodanega blaga pri pro
ducentih opreme julija letos zmanjševale 
(po dobre 3% letno). Od svojega izjem

računov oziroma dostopom do kreditov 
za obratna sredstva. V letošnjem juliju je 
imelo težave zaradi neredne oskrbe s 
polizdelki in surovinami z domačega trga 
17%, s svetovnega trga 14% in s trga 
nekdanjih jugoslovanskih republik 54% 
anketiranih podjetij. V vseh treh prime
rih so bili problemi za spoznanje (na 
domačem trgu za 4, na svetovnem trgu 
za 2 in na trgu nekdanjih jugoslovanskih 
republik za 1 odstotno točko) manjše kot 
pred letom.

Pereča dolžniška kriza
V juliju 1995 je imelo zaradi nered

nih poplačil terjatev probleme 73% (pri 
16% je bilo stanje “kritično”) anketira
nih podjetij. V istem mesecu se je zara
di nezadostnega obsega kreditov v obrat
na sredstva pritoževalo 51% (pri 11% je 
bilo stanje vsled tega “kritično”) vpra
šanih gospodarskih organizacij. V letoš
njem poletju je bila dolžniška kriza si
cer še vedno najbolj pereč problem slo
venskega gospodarstva a je bila venda
le nekoliko manjša kot pred letom (nad 
nerednim poplačilom izstavljenih raču
nov se je julija letos pritoževalo za 4, nad 
nezadostnim obsegom odobrenih kredi
tov v obratna sredstva pa 3 odstotne točke 
manj podjetij kot julija lani).

Rast produkcije dokončanih 
izdelkov

V letošnjih poletnih mesecih seje na
daljevala rast produkcije opreme ter okre
pila rast produkcije življenjskih po
trebščin medtem ko je produkcija repro- 
materiala, za razliko do aprila in maja, 
ko se je hitro zmanjševala, vsaj stagni

obsežnejše kot pred letom. Na enoto 
produkcije so bile približno takšne kot 
julija lani. Po anketi Zavoda Republike 
Slovenije za statistiko je imelo v letoš
njem juliju večje ali manjše težave zaradi 
nezadostnega obsega naročil na doma
čem trgu 47% (enako kot januarja, za 8 
odstotnih točk manj kot julija lani in za 
2 ostotni točki manj kot maja letos) vpra
šanih podjetij. Na svetovnem trguje bilo 
težav manj saj seje nad premajhnim ob
segom naročil v letošnjem juliju pri

rala. Letošni pomemben strukturni pre
mik, verjetno povezan z razvojem ko
njunkture v Zahodni Evropi, je prekini
tev rasti naše produkcije repromateria- 
la in obnovitev rasti produkcije življe
njskih potrebščin.

Eskalacija dejavnosti 
elektroindustrije

Produkcija opreme je junija stagnirala 
(naraščala po 0.5% letno), julija pa zo"

no nizkega lanskega julijskega obsega so 
bile letos večje za 24%. Trendno upa
danje zalog, nadaljevanje konjunkture v 
Zahodni Evropi in rast deviznega tečaja 
obetajo na svetovni trg neizogibno ve
zani slovenski produkciji opreme še lepše 
čase kot do sedaj. Če bo šlo tako naprej, 
bo ta sektor v letu ali dveh nadomestil 
celoten upad med gospodarsko depresijo 
1989- 1993.

Pešanje dejavnosti 
izvoznikov repromateriala

Kot rečeno produkcija repromateria
la zadnje čase peša. Junija (rast po 1% 
letno) in julija (upadanje po 0.5% letno) 
je v bistvu stagnirala. Zaradi rasti do 
letošnjega februarja je bila v poletnih 
mesecih še nad primerljivo lansko ravnjo. 
V juliju je bila slabe 4%, prvih letošnjih 
sedem mesecev skupaj pa dobre 5% 
večja kot pred letom. Med januarjem in 
julijem 1995 je bila 15% obsežnejša kot 
na dnu krize (v ustreznem obdobju 1993) 
in za 26% manjša kot v prvih sedmih 
mesecih 1985 in 1989, ko je imela do 
sedaj največji primerljivi obseg. V le
tošnjem poletju se je med producenti 
repromateriala poslabšala produkcija 
gradbenega materiala s produkcijo neko
vin, dejavnost črne metalurgije in kovin
ske industrije, predelava kavčuka, pro
dukcija usnja, tkanin in papirja. Neko
liko manj a vendarle so se poslabšali 
rezultati produkcije bazičnih kemičnih 
izdelkov in barvastih kovin. Upošasnitev 
rasti ali pa upadanje dejavnosti ome
njenih producentov repromateriala je več 
kot odtehtalo istočasno okrepitev prido
bivanja premoga in elektrike, produkcije 
derivatov nafte, žaganega lesa, peska, 
krmil ter predelave barvastih kovin in 
nekovinskih mineralov. V letošnjem po
letju je poslabšanje očitno zajelo izvoz
no usmerjeni del proucentov repromate
riala, medtem ko seje pretežno na domači 
trg usmerjena in uvozno visoko odvisna 
produkcija polizdelkov na Slovenskem 
še naprej krepila.

V letošnjem juliju so se zaloge nepro
danega blaga pri slovenskih producen
tih repromateriala zmanjševale po slab 
odstotek letno. Pri tem so bile za 1 %, na 
enoto produkcije pa za dobre 4% manjše 
kot pred letom. Upadanje in sorazmer
no nizka raven zalog kaže na verjetno 
izboljšanje dejavnosti tega sektorja v 
prihodnje. Če bo oslabela konjunktura v 
Zahodni Evropi, utegne povpraševanju 
po slovenskih polizdelkih in surovinah 
vendarle pomagati uspešnejša zunanjetr
govinska politika naše države.

Rast produkcije življenjskih 
potrebščin

Produkcija življenjskih potrebščin je 
junija letos naraščala po dobre 19% let

no, julija pa po preko 16% letno. V letoš
njem juliju je bila približno enaka (0.1% 
manjša) svojemu izjemno visokemu lan
skemu julijskemu obsegu. Od januaija do 
julija 1995 je bila slaba 2% večja kot pred 
letom, za 8% obsežnejša kot na dnu krize 
v prvih sedmih mesecih 1993 ter še 28% 
manjša od svoje najvišje, do sedaj do
sežene, ravni v ustreznem obdobju 1987. 
Letos se med producenti življenjskih 
potrebščin najbolj krepi dejavnost po
hištvene industrije, predelave kemičnih 
izdelkov in produkcije pijač. Julija seje 
poleg dejavnosti omenjenih panog po
večala še produkcija konfekcije, medtem 
ko sta dejavnost prehrambene industrije 
in produkcije raznovrstnih izdelkov za
nihali navzdol. Med producenti živ
ljenjskih potrebščin so, sodeč po krčenju 
dejavnosti, še naprej v globoki krizi pro
dukcija obutve, tobačna in grafična in
dustrija. Za razliko od producentov re
promateriala kjer seje letos poleti znašel 
v težavah zlasti izvozno usmeijen del tega 
sektorja, se je med producenti življe
njskih potrebščin izvozno usmerjeni del 
(razen produkcije obutve) okrepil, 
zmanjševala pa se je zlasti na domači trg 
vezana produkcija. Vzrok je verjetno v 
rastočem povpraševanju po izdelkih tega 
sektorja v Zahodni Evropi (sodeč po 
poratkih o rasti prodaje v nemški in fran
coski trgovini na drobno) ter še ne zado
stni okrepitvi konkurenčnosti naših pro
ducentov na slovenskem trgu zaradi ra
sti deviznega tečaja.

Ob rasti dejavnosti in verjetno okre
pljenem optimizmu, so se julija letos 
zaloge dokončanih izdelkov pri produ
centih življenjskih potrebščin povečevale 
po dobra 2% letno. Pri tem so bile tako 
po obsegu kot na enoto produkcije pri
bližno enake kot pred letom. Razvoj ko
njunkture v Zahodni Evropi, nadaljevanje 
domače konjunkture in naša aktivnejša 
zunanjertgovinska politika obetajo na
daljevanje rasti produkcije življenjskih 
potrebščin tudi v prihodnje.

Pospešena gospodarska 
dejavnost izven industrije

Podobno in še bolj od industrije se je 
v letošnjih poletnih mesecih okrepila 
gospodarska dejavnost izven industrije 
in kmetijstva. Edina izjema je bilo soraz
merno hitro krčenje cestnega transpor
ta.

Podatke o gradbeni dejavnosti (opra
vljene delovne ure) imamo samo do ju
nija, ko je naraščala po 13% letno in bila 
4%, v celem prvem polletju pa 2% večja 
kot pred letom. Gradbena dejavnost 
narašča zelo hitro že od letošnjega ja
nuarja dalje (v lanskem drugem polletju 
je zanihala navzdol). Podobno kot lani,

Promet je v poletnih mesecih nihal 
skupaj z nihanjem pomorskega transpor
ta. Dejavnost te, po obsegu prepeljane
ga blaga, najpomembnejše prometne pa
noge se je junija zmanjševala (po skoraj 
41% letno), julija pa živahno naraščala 
(po 366% letno). V juliju je bila 11% 
večja, prvih letošnjih sedem mesecev 
skupaj pa še 6% manjša kot v enakem 
obdobju 1994. Na rezultate slovenske
ga prometa je v poletnih mesecih nega
tivno vplivalo omenjeno upadanje tran
sporta blaga po cestah (junija in julija se 
je zmanjševal okoli 12% letno). Julija in 
od januarja do julija skupaj je bil 12% 
manjši od primerljivega obsega lani. Na 
nasprotni strani so se železniški, 
pristaniški in letalski promet krepili. 
Prevoz blaga po železnici je junija in 
julija naraščal po okoli 21% letno. V 
letošnjem juliju je bil 23%, v prvih sed
mih mesecih pa kar 48% nad primerlji
vo lansko ravnjo. Pristaniški transport je 
junija letos naraščal kar po 435% letno, 
julija pa po 32% letno. V letošnjem ju
liju je bil dobre 32%, od januarja do ju
lija skupaj pa 24% večji kot pred letom. 
Letos se je močno okrepil tudi letalski 
prevoz pomikov. Julija je bil sicer le enak, 
od januarja do julija skupaj pa vendarle 
16% obsežnejši od primerljivega lanske
ga.

Zmanjševanje zaposlenosti
Podatke o zaposlenosti imamo samo 

do junija, ko je bilo na Slovenskem v 
delovnem razmerju 640 tisoč ljudi (494 
tisoč v gospodarstvu in med njimi 50 
tisoč v privatnem sektorju, 146 tisoč pa 
v negospodarstvu), medtem ko je ima- 
lo v lastni režiji (t.i. “samozaposleni”) 
delo še 108 tisoč ljudi. V tem mesecu je 
delo iskalo 116 tisoč ljudi, stopnja brez
poselnosti pa je bila 13.4%.

Zaradi realne rasti plač, neustrezne 
izobrazbene strukture brezposelnih in 
možnostjo zaposlovanja brezposelnih 
brez dodelitve statusa (in s tem obvez
nosti) zaposlenosti, se število zaposlenih 
na Slovenskem, sorazmerno živahni gos
podarski rasti navkljub, še naprej zma
njšuje. Število ljudi v delovnem razme
rju je junija letos upadalo po 2% letno in 
bilo za dober odstotek manjše kot pred 
letom. V gospodarstvu seje zmanjševanje 
zaposlenosti junija celo pospešilo. Ob 
upadanju po 3% letno je imelo tu delo 
dobra 2% manj ljudi kot junija 1994 (za
poslovanje v privatnem sektorju je kri
zo brezposelnosti nekoliko ublažilo saj 
je bilo letošnjega junija v privatnem sek- 
toiju zaposleno kar 18% več delavcev kot 
pred letom). Od letošnjega marca dalje 
se zmanjšuje tudi zaposlenost v negos

se je pri tem sektorju tudi letos nadpov
prečno okrepil obseg inštalacijskih in 
zaključnih del ter obseg nizkih gradenj, 
podpovprečno (a sodeč po realni rasti 
vrednosti opravljenih del vendarle) pa 
obseg dejavnosti visokih gradenj.

Sodeč po številu prenočevanj se za
dnja leta turistična sezona spreminja tako, 
daje razlika med obsegom storitev po
leti in pozimi še večja kot prej. Pozimi 
se namreč obseg turističnih prenočevanj 
trendno zmanjšuje, poleti pa hitro na
rašča. V letošnjem juniju seje povečeval 
po dobre 56% letno, v juliju pa po 9% 
letno. Julija 1995 je bilo 5% manj (vzrok 
je izjemen obseg teh storitev v lanskem 
juliju), v prvih sedmih mesecih skupaj pa 
2% več turističnih prenočitev kot pred 
letom. V letošnjem poletju so še hitreje 
od skupnih naraščale turistične preno
čitve tujih gostov (junija po 150% letno, 
julija pa po 52% letno). Kljub hitri rasti 
je julija letos na Slovenskem prenočevalo 
10% maj tujih gostov kot julija lani (ko 
je bil za ta mesec izjemen obseg pre
nočitev tujih gostov). Od letošnjega ja
nuarja do julija je bilo v Sloveniji za 
dobre 5% več prenočitev tujih gostov kot 
v primerljivem obdobju lani. Za razliko 
od krepitve turističnih storitev tujim gos
tom pa ustrezne storitve (sodeč po šte
vilu prenočevanj) domačim gostom sta
gnirajo. Julija letos je pri nas prenočevalo 
za 1% manj, od januaija do julija skupaj 
pa ravno enako domačih gostov kot pred 
letom.

podarstvu (junija je upadala po 0.2% let
no) čeprav je, zaradi rasti v prejšnjih 
mesecih, za enkrat še nad primerljivo 
lansko ravnjo (junija za slaba 2%). Po
dobno kot zaposlovanje v privatnem sek
torju krizo brezposelnosti blaži tudi zap- 
solovanje v lastni režiji. V juniju 1995 je 
bilo tako zaposleno dobra 2% več ljudi 
kot v enakem mesecu lani.

Zaradi umikanja ljudi iz za zaposlitev 
aktivno zainteresirane delovne sile ali pa 
v t.i. “sivo ekonomijo” (med utajevalce 
davkov) se število nezaposlenih na Slo
venskem še naprej zmanjšuje. Junija je 
upadalo po 2% letno in bilo 5% manjše 
kot pred letom. Poleg dejanskega zma
njševanja (verjetno precej večjega od 
statistično zabeleženega - če smo imeli 
v času socializma prikrito brezposelnost 
imamo sedaj opraviti s prikrito zaposle
nostjo, ki jo vsaj približno kažejo oce
ne anket izdelanih po metodologiji Me
dnarodne organizacije dela) števila brez
poselnih krizo dodatno blaži gibanje ljudi 
iz brezposlenosti v zaposlenost in nazaj. 
V letošnjem juniju je tako status zamenja
lo dobre 11% brezposelnih.

Podobno kot v prejšnjih mesecih kaže 
na nadaljevanje ugodnih obetov za tren
dno zmanjševanje brezposelnosti tudi 
rast števila razpisanih prostih delovnih 
mest. V letošnjem juniju je bilo razpisanih 
skoraj 14 tisoč prostih delovnih mest - 
za 10% več kot junija lani - obdelava 
podatkov pa kaže rast po 12% letno.
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PRODAJATI ZAL SE NE ZNAMO
Po podatkih Svetovne turistične 

organizacije (WTO) se svetovna 
turistična industrija širi po štiriod- 
stotni letni stopnji. WTO ne šteje 
turistov, temveč izlete ali obiske. 
Tako je lani naštela 528 milijonov 
izletov v tujino, ne da bi pri tem 
ločevala poslovna in turistična po
tovanja. Organizacija napoveduje, 
da se bo njihovo število do leta 
2004 povečalo na 937 milijonov. 
Že sedaj pa panoga oziroma indu
strija, ki ji pravimo svetovni turi
zem, prinaša 3,4 bilijona dolarjev 
letnega prihodka.

Samo v Evropi zagotavlja turis
tično gospodarstvo več kot 18 mi
lijonov delovnih mest, v skupnem 
bruto družbenem proizvodu pa pri
naša kar 11 odstotkov. V Nemčiji, 
na primer, turistična industrija že 
prehiteva kemično, medtem ko je 
kmetijstvo in gozdarstvo prehitela 
že pred leti. Po podatkih predsed
nika Nemške turistične zveze Jiir- 
gena Wemerjaje namreč v turizmu 
zaposlenih kar 2,2 milijona Nem
cev, kar pomeni, da je turistično 
gospodarstvo po tem kazalcu mo
goče primerjati s strojegradnjo ali 
avtomobilsko industrijo. Če bi se 
torej tudi v turistični industriji do
govorili za prožnejši delovni čas in 
nekoliko manj omejevalne pogoje, 
ki jih turizmu določajo zakono
dajalci, bi po Wemerjevih besedah 
turistična industrija lahko zelo hi

tro prispevala k dodatnemu odpi
ranju novih delovnih mest, kar bi 
bilo ob sedanji, še vedno visoki 
brezposelnosti še kako dobrodošlo.

Za slovensko turistično gospo
darstvo kajpak še ne moremo trdi
ti, da je to naša »superindustrija«. 
Ima pa takorekoč vse možnosti, da 
se prebije na prvo mesto in posta
ne naša najpomembnejša gospodar
ska dejavnost. Že sedaj nam turi
zem prinaša lep dohodek in omo
goča zaposlitev desettisočem lju
dem. Če pa bi nam uspelo nekoliko 
bolje izkoristiti svoj geografski po
ložaj in številne potencialne tuje 
turiste seznaniti vsaj z delčkom 
tega, kar premorejo Gorenjska, Pri
morska, Notranjska, Prekmurje, 
Štajerska, Dolenjska, Obala, Is
tra..., bi naš turizem utegnil prera
sti v nosilno gospodarsko dejav
nost.

Še posebno zato, ker imamo 
prav na tem področju še zares ve
like možnosti izvoza. Ne tistega 
klasičnega s pomočjo zabojnikov in 
najrazličnejših prevoznikov, tem
več neposrednega in, kot mnogi 
pravijo, najbolj čistega. Po tako 
visokih cenah, kot jih dosegamo v 
našem turizmu in gostinstvu, prav 
gotovo nikoli ne bomo izvažali svo
jih proizvodov, storitev in vsega 
drugega. Mnoge stvari, ki jih naši 
proizvajalci izvažajo s simboličnim 
zaslužkom ali celo izgubo, lahko

turistično gospodarstvo vnovči do
ma kar za nekajkratno ceno. Od 
mineralne vode do vina, od indu
strijskih proizvodv do vsega tiste
ga, kar nudijo najrazličnejše deja
vnosti, brez katerih v turističnem 
gospodarstvu preprosto ne gre. Ni 
kaj, veliko premoremo, še več zna
mo, v marsičem smo presneto do

bri in boljši od svojih konkurentov, ■ 
toda prodajati, žal, še ne znamo.

Zato tudi letošnji turistični izku
piček ne bo pravi odsev naših m 
ošnosti. Strokovnjaki sicer predvi
devajo, da bomo pospravili okroglo 
milijardo dolarjev, kar bo več kot 
leto poprej, vendar, kot že rečeno, 
premalo v primerjavi s turistično

razvitimi deželami. Ko bomo zna
li ponuditi in vnovčiti vse tisto, kar 
premoremo - in česar konkurentje 
nimajo, tega pa sploh ni tako malo 
- bo bera turizma drugačna. Nabra
lo se je bo za vsaj za dve milijardi.

Če hočemo od turizma kaj več, 
si v prihodnje gotovo ne bomo 
smeli privoščiti tako zelo kratkih 
glavnih sezon, kolje bila letošnja. 
Prenekateri, ki delajo na tem pod
ročju, pravijo, da je letos bolj kot 
kdajkoli ponagajalo vreme. Res 
je, tega ni moč oporekati. Vendar,

ali si lahko privoščimo, da je pri
hodek oziroma uspeh dejavnosti 
odvisen od števila sončnih dni? 
Lahko, na primer, žičničarji gra
dijo vse svoje načrte na dolgi in 
ostri zimi z metrom in še debe
lejšo snežno odejo? Odgovor je 
seveda na dlani. Se posebno pri 
nas, ki kljub grenkim izskušnjam 
še vedno tako zelo radi gradimo 
svoje načrte na stvareh, ki so 
odvisne zgolj od naključja.

O tem, da velikih in pomembnih 
načrtov ne smemo prepuščati stva
rem, ki jih nimamo v svojih rokah, 
ni torej nikakršnega dvoma. In to 
velja tudi za industrijo, ki ji pravi
mo turizem.

Lepo je, če sije sonce, in manj 
prijetno, če nekaj dni zapored de
žuje. Toda počutje gostov ne more 
in ne sme biti odvisno zgolj od vre
mena. Če je, pomeni, da v ponudbi 
nekaj hudo škripa. Tega pa si resno 
turistično gospodarstvo ne sme pri
voščiti.

Če so ljudje prišli k nam smu
čat, pričakujejo zabavo na snegu. 
Če ga ni, ga je pač treba napravi
ti. Seveda če hočemo, da nas bodo 
gostje še kdaj obiskali. In če se 
poleti ne moremo namakati na 
prostem, pričakujemo, da se bo
mo kje pod streho ali da bomo 
počeli kaj še bolj zabavnega. Za 
možnost razvedrila in rekreacije 
pa je treba poskrbeti. In to kar 
najbolje, da si nas bodo turisti za
pomnili in da bodo vedeli, da ka
kovost počitnic v Sloveniji ni od
visna od vremena.

Andrej Ulaga

V splošni negotovosti, kje je na
še gospodarstvo, torej ali je zgod
ba o uspehu resnična ali pa se bo že 
v kratkem pokazala puhlost fraze, 
je razveseljiv vsak podatek, ki do
kazuje, da gospodarstvo napreduje. 
Zato z veseljem objavljamo novi
ce z nedavne skupščine Gradbene
ga podjetja Grosuplje, na kateri so 
objavili podatke, daje to podjetjem 
doseglo rezultate, ki močno prese
gajo povprečne panožne rezultate. 
Za primeijavo: gradbeništvo je kot 
panoga lani ustvarilo za 4,5 milijar
de tolarjev izgub, GPG pa dobrih 
110 milijonov tolarjev dobička. 
Bogdan Korošec, direktor podjetja, 
uspeh pripisuje dejstvu, da je po
djetje dobro izkoristilo priložnosti, 
ki so se mu ponujale na trgu.

Še pomembneje od dobička pa

je, da je podjetje utrdilo konku
renčno moč korporacije. Direktor 
vidi dokaze za to trditev v za sko
raj polovico več naročilih, kot so 
jih pričakovali v lanskem letu, v 
izboljšani strukturi dolgov in v bo
ljši plačilni sposobnosti korpora
cije ter v povečani stopnji zaupanja 
v finančno stabilnost korporacije, 
ki jo je povzročala uspešna kotacija 
delnic GPG na borzi.

Med druge lanske uspehe direk
tor šteje sorazmerno hitro izvede
no privatizacijo s pomočjo Sklada 
za razvoj, razširitev ponudbe z 
vstopom v sektor nizkih gradenj, 
poglobitev znanja za načrtovanje in 
gradnjo poslovnih centrov ter pre
cej izboljšano likvidnost.

Toda vsaka medalja ima dve pla
ti, meni Bogdan Korošec. Ključni

problem v lanskem letu so bile iz
gube v treh družbah korporacije, 
šibka točka pa je bilo tudi izvajanje 
gradbenih del v tujini, kjer je bila 
donosnost projektov manjša od pri
čakovane. Zaradi tega dobiček, če
prav lep in daleč nad povprečjem v 
panogi, ni dosegel pričakovanih 
sedmih odstotkov glede na lastni 
kapital, ampak le štiri. Pa tudi fi
nančne strukture jim ni uspelo iz
boljšati, kot so želeli, in zato so 
tudi manj vlagali v novo opremo. 
Korporacija tudi ni uspela nadome
stiti odliva tehničnih in organiza
torskih kadrov, ki so v minulih sla
bih letih zapustili podjetje.

Poslovodstvo se v letošnjem letu 
zato posveča predvsem reševanju 
omenjenih težav. Ob tem bodo da 
krepili tiste dejavnike, ki presta

vljajo konkurenčno sposobnost 
korporacije, je na skupščini razla
gal direktor GPG Bogdan Korošec. 
Pri tem se ni bal poudariti, da bodo 
težave reševali tudi s stečaji neren
tabilnih enot, kar navsezadnje po
meni tudi zmanjšanje števila zapo
slenih. Korošec tudi pravi, da bo 
poslovodstvo močno zaostrilo fi
nančni nadzor nad družbami in pro
jekti. Najpomembnejši ukrepi, ki 
bodo povečali konkurenčno spo
sobnost, se pravi prispevali k skraj
šanju gradbenih rokov, učinkovi
temu nadzoru nad stroški in obvla
dovanje kakovosti, pa bodo usposa
bljanje in specializacija ekip ter 
vsestranska in temeljita priprava 
projektov.

B.R.

NE MORE BITI
Ta čas, ko so vinogradniki raz

ličnih mnenj o letošnji vinski leti
ni, o letini v sečoveljskih solinah ni 
nobenega dvoma. Solinarji so letos 
pridelali manj kot 1500 ton soli ali 
kar sedemkrat manj kot v povprečju 
v zadnjih treh letih, ko je bila žetev 
vedno dobra. Zaradi tega bodo ime
li vsaj milijon mark izgube. Sol so 
zaradi slabega vremena začeli po
birati šele proti koncu julija, pre
nehali pa že pred sredino avgusta, 
kar je za solinarje v vrsti let eno 
najkrajših poletij. Lastnik solin, 
portoroška Droga, ki je pred nekaj 
leti zaradi protestov naravovarstve
nikov in občine zoper vnos tujih

živalskih vrst v naše morje (japon
skih rakcev) zaman poskusila uve
sti marikulturo kot dodatno gospo
darsko dejavnost v solinah, pri
čakuje pomoč države. In to ne samo 
zaradi slabe letine soli, tudi zato, 
ker je področje solin razglašeno za 
krajinski park. Droga pričakuje 
subvencije, oprostitve plačila daja
tev. Morda tudi koncesijo za ko
mercialno gojenje morskih živali. 
V nasprotnem primeru bodo v Dro
gi premislili, ali bi se ob ponav
ljajočih se slabih letinah sploh še 
izplačalo gospodariti s solinami.

B. R.

Bona sindikalnega turizma
BORZNO SPOROČILO ŠTEVILKA 37

ATRIS - BORZA SINDIKALNEGA TURIZMA, Ljubljana, Dalmatinova 4. 
Pišite nam ali telefonirajte na 061/131 00 33, int. 384, 385 061/326-982 ali 
322-975; naš telefaks je 061/326-982 ali 317-298, žiro račun 50101 -601 -92077 
■ Atris. Poslovni čas za stranke vsak delovnik od 9. do 15.30 ure.

A. POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI , KI VAM JIH NUDIMO
3 • ROGAŠKA SLATINA - privatna hiša, kuhinja, tri dvoposteljne sobe, TWC 

Cena za 4 osebe 50 DEM, za 6 oseb 80 DEM turistična taksa ni vključena. 
2. VRSNO, gostišče GREGORČIČ - dvoposteljne sobe, sedemdnevni pake

ti, cena polpenziona 3.300 tolarjev, polnega pa 3.600 tolarjev.
3-VELIKE BLOKE - počitniški dom s 105 ležišči, štiriposteljne sobe. Cena pol

nega penziona je 25 DEM. Popusti za skupine.
4. SLIVNIŠKO POHORJE - počitniška hišica s tremi spalnicami za do 6 oseb. 

Cena dnevnega najema 45 DEM . Pokličite po tel. 062 227 771, int. 251.
5. POREČ

apartmaji LANTERNA- najem apartmaja za 4 osebe, dve spalnici, kuhinja, 
kopalnica, cena 112 DEM.
- najem apartmaja za 6 oseb, tri spalnice, kuhinja, kopalnici, terase. Cena 
85 DEM..
HOTEL NEPTUN - dvoposteljne sobe, polpenzion. Cena 50 DEM na ose
bo.
HOTELTAMARIS - polpenzion, bivanje v dvoposteljni sobi, hotel visoke B 
kategorije. Cene do 25.9.57 DEM.

6- NOVIGRAD - trisobno stanovanje, možnost bivanja za 5 oseb. Termini po 
20. 9., cena 45 DEM.

7. BLED - HOTEL JELOVICA - dvo- in triposteljne sobe, polpenzion 44 DEM, 
doplačilo za polni penzion 12 DEM. Popusti: otroci do 2 let gratis, od 2 do 
12 let 30% popust.

®- ROGLA - garsonjera oz. dvosobno stanovanje 55 oz. 65 DEM dnevno.
8- KOPE - garsonjera za 4 osebe, cena 52 DEM dnevno.
30. KRANJSKA GORA - garsonjere za 4 osebe, posamezni termini v vsem 

obdobju poletnih dopustov, cena dnevnega najema 65 DEM. Stanovanje za 
6 oseb 72 DEM.

31. RADOVLJICA - počitniški dom za ca. 40 oseb, dvoposteljne sobe, pol
penzion 3.950 SIT, možnost za šolo v naravi.

12. KRANJSKA GORA - PENZION SATURN - nad jezerom Jasna, dvo-, tri- 
ali štiriposteljne sobe, twc, polpenzion 39 DEM.

13. ČATEŽ-POČITNIŠKE HIŠICE - od 4 do 6 oseb, termini Od 1. do 10. in 
13. do 27. oktobra, cena 72 DEM dnevno.

14. POKLJUKA - DVO ALI ŠTIRIPOSTEUNI APARTMAJI - dnevna soba, 
spalnica, kuhinja, kopalnica. Cena dnevnega najema 55 oz. 72 DEM.

15. BOVEC - Kaninska vas - garsonjere oz. enosobna stanovanja, cena 55 
oz. 72 DEM.

16. MOST NA SOČI - APARTMAJI - za 4, 6 ali 9 oseb. Cena 70, 85 oz. 110 
DEM.

17. VELIKA PLANINA - planinske koče za 4 ali 8 oseb, cena od 50 do 85 
DEM.

POČITNIŠKE ZMOGLJIVOSTI, KI JIH POTREBUJEMO
1. Počitniške hišice v Čatežu, Atomskih toplicah ali Moravskih toplicah, Bano

vcih, Ptujskih toplicah, Rogli, Krvavcu, Kaninu, Bohinju ali Kranjski Gori za 
vsa obdobja.

2. Lastnike počitniških domov v Slovenskem Primorju ali v Hrvaški Istri, ki bi 
dali objekte v najem, vabimo, naj nam posredujejo ponudbe.

B. SINDIKALNI IZLETI
Sindikalne organizacije ali kar tako oblikovane skupine vabimo, naj nam 
posredujejo svoje želje za družabni ali strokovni izlet ali potovanje doma ali 
v tujino, plačila v 2 obrokih.

1. BUDIMPEŠTA - tridnevni izlet za vikend ali pa kar tako za skupine 40 do 50 
oseb. Avtobusni izlet v Budimpešto, ogled znamenitosti madžarske pre
stolnice, poldnevni obisk tipične kmetije v madžarski stepi z družabnim delom 
izleta, tretji dan na povratku v Ljubljano ali v kraj, od koder je skupina, kosi
lo v čardi. Cena 245 DEM, plačljivo v dveh obrokih.

2. ENODNEVNI IZLET PO BELI KRAJINI preko Muljave in Žužemberka, 
obisk metliške kleti, naselja Adlešiči, kosilo na poznani kmetiji pri ŠKALO- 
VIH v Cerovcu. Idealno za 45 oseb.

3. OTOČEC - posebni programi oddiha in rekreacije. Teniška igrišča, 
jahanje,čolnarjenje, gorska kolesa, ribolov, rafting, plavanje, plesne zabave 
in igralnica.

4. ANKARAN, STRUNJAN, PIRAN - ribji piknik, 3 ure vožnje z ribiško barko, 
maksimalno 40 oseb. Za sindikalne skupine oblikujemo poseben program. Cena 
izleta s piknikom in prevozom do pristanišča je 4.000 tolarjev na osebo.

5. VIPAVA - ogled Vipavskega križa, Biljanskih vinogradov, grobnice Burbo
nov. Doživeli boste gostoljubnost domačinov in njihovih bogato založenih 
kašč in kleti. Po večerji odhod proti domu. Cena 2.500 tolarjev na osebo 
brez prevoza.
- trgatev - program sodelovanja pri prvi fazi izdelave vina, štiri ure garanja 
in osem ur zabave. Cena je odvisna od izbora vsebine piknika, od 1.600 do 
2.000 tolarjev.

6. MUENCHEN - OKTOBERFEST od 22.9. do 1.10. Praznik piva v Bavarski 
prestolnici. Dvodnevni obisk, nočitev v hotelu visoke kategorije, cena 188 
DEM. Za skupine od 40 do 50 oseb oblikujemo program po želji gostov.

7. GOSTILNA PRI TONETU - Breg na Ptuju, možnost nočitve za 24 oseb, 
odlična gostinska ponudba tudi za večje skupine. Pokličite 062/772-376.

C. ORGANIZACIJA SEMINARJEV
Posebna ponudba ATRISA in Hotela KOMPAS v Bohinju. Organiziramo eno- 
ali večdnevne seminarje za 15 do 70 udeležencev. Čena penziona 4.350 
tolarjev.Tehnična oprema je zagotovljena.

D. SEJMI IN STROKOVNA POTOVANJA
1. FRANKFURT - AVTOMOBILSKI SALON - IAA - tridnevni ogled, poto

vanje z avionom. Odhod 18.9., cena 1.090 DEM.
2. UTRECHT - SECURITV - sejem varnosti in zaščite - petdnevni program 

z ogledom Amsterdama, nočitve z zajtrkom, prevozi, ogledi. Odhod 1.10., 
cena 1395 DEM.

3. MILANO - sejmi mode - MILANOVENDEMODA IN MODIT 95 - tridnevni 
ogled, avtobusni prevoz, nočitvi z zajtrkom, ogledi. Odhod 5.10., cena 380 
DEM.

4. CHICAGO - sejem tiskarstva - GRAF EXPO - šestdnevno potovanje, tri 
dni ogledov sejma, nočitve, avionski polet iz Celovca. Odhod 7.10.1995. 
Cena 1.380 USD. Potrebna je ameriška viza.

5. LAS VEGAS - največji računalniški sejem na svetu. Sedemdnevni pro
gram, nočitve, sejmski program. Odhod 12.11.1995, cena 1.485 USD

E. NAJEM KONGRESNIH ŠOTOROV- velikost 800 m2, cena 9.20 
DEM/m2. Kličite 061/741-466.

F. NAJEM ALI NAKUP POČITNIŠKE ENOTE
Za več let najamemo počitniški dom v slovenskem Primorju, na Gorenjskem 
ali v hrvaški Istri.

G. REZERVACIJE AVIONSKIH ALI LADIJSKIH VOZOVNIC
H. VELIKA POTOVANJA - Evropa, Azija, Daljni vzhod, Srednja Ame

rika.
I. POSEBNA POSLOVNA POTOVANJA - Posebna poslovna po

tovanja organiziramo ob skupni pripravi osebnega programa.
Informacija gostom Atrisa
PLAČILNI POGOJI: Ob potrditvi rezervacije zahtevamo plačilo 40% celotne
ga zneska. Pri odpovedi nad 20 dni pred odhodom za že rezerviran termin 
zaračunamo stroške poslovanja in druge stroške; najmanjši znesek stroškov 
odpovedi je 4.000 tolarjev, pri krajši odpovedi zaračunamo stroške in 
30% celotnega zneska.Cene veljajo le zaze v celoti plačane aranžmaje, če 
se te ne spreminjajo za več kot 7%. Po plačilu gostje prejmejo našo napot
nico. V primeru, da naše napotnice ne prejmete 7 dni pred odhodom, nas 
nujno pokličite.
Pri posebnih akcijah z znižano ceno aranžmajev je potrebno takojšnje 10% 
plačilo, ki se obravnava kot kavcija, ob odpovedi se znesek ne vrača. 
Programe v tujini obravnavamo v skladu s splošnimi navodili potovalne agen
cije, ki je organizator potovanja, in jih gostje prejmejo ob prijavi. Prijava je 
sprejeta, ko je vplačanih 30% cene aranžmaja. Reklamacije v skladu s 
turističnimi uzancami rešujemo sporazumno.

ATRIS je povsod, kjerkoli ste. Metod Zalar, direktor borze
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Andrijana S. Golob
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Polona Melinc Vera Kovačevič Jožica Hercog

ZENSKE V BOJU ZA PROSTOR
Na seminarju o uveljavljanju žensk v sindikatu kovinske in elektroindustrije Slovenije, ki ga 

je organiziral Phare, so udeleženke dobile tudi podatke o zastopanosti slovenskih žensk v dela
vskih predstavništvih in v sindikatu. Med člani ZSSSje kar 47 odstotkov žensk, v organih odločanja 
pa jih je bore malo. Med funkcionarji na območni ravni je 22 odstotkov žensk, pri panožnih 
sindikatih jih je 18 odstotkov, v organih Zveze svobodnih sindikatov jih je 12 odstotkov, v najožjem 
krogu odločanja pa nobene.

»Zaključek j e enostaven,« meni 
Andrijana S. Golob, predsedni
ca komisije za ženska vprašanja 
pri RO SKEI, »Ne glede na našo 
visoko člansko zastopanost, v or
ganih odločanja sedijo moški. 
Razlogi za to so različni. Poglavi
ten je ta, da moški kljub floskulam 
o enakopravnosti žensk niso pri
pravljeni deliti oblast z ženskami 
ali jim delno prepustiti odločanje 
o vitalnih stvareh v družbi. Tako 
imenovana moška solidarnost ni 
zakoreninjena samo v politiki, 
srečujemo jo povsod in tudi v sin
dikatu.«

Andrijana S. Golob tudi ugota
vlja, da obstajajo pri nas tri vrsze 
žensk. Prva kategorija so tiste žen
ske, ki sploh niso zainteresirane 
za nobeno aktivnost izven službe. 
Druga zajema ženske, ki bi rade 
sodelovale, vendar brez uvelja
vljanja izven delovne organiza
cije. In tretja je tista kategorija 
žensk, ki bi se ukvarjale z raz
ličnimi aktivnostmi, ki bi izbo
ljšale njihov položaj. »Osebno vi
dim velike možnosti prav v akti
viranju te kategorije žensk, ki bi 
prej ali slej v prihodnosti potegni
le za sabo tisto drugo kategorijo 
žensk, ki ji manjka samo majhen 
korak, korak, ki bi pomenil veliko 
v dvigovanju samozavesti žensk,« 
ocenjuje Andrijana S. Golob.

O vtisih s seminarja pa je nekaj 
udeleženk povedalo takole:

Polona Melinc, Avtomontaža 
Bus Ljubljana: »Na seminarju 
smo si izmenjale izkušnje iz svo
jega okolja in tako ugotovile, daje 
slovenska ženska premalo ambi
ciozna, da bi prodrla na najvišje 
delovno mesto z najvišjo odgo
vornostjo, da ji zelo veliko pome
ni družina, vendar želi razdeliti 
svojo kariero med dom in družino. 
Ogorčene smo, ker zasedajo naše 
ženske predvsem delovna mesta, 
kjer se zahteva tolerantnost,

poslušnost, vestnost, iznajdljivost 
in pridnost. Moški te naše lastno
sti pridno izrabljajo, obračajo v 
svoj prid in pod izdelek, v katere
ga je vloženo naše delo in pamet, 
se sami podpišejo. Zato se mora
mo ženske bolj organizirati, po
stati bolj agresivne, pokazati, ko
liko smo pomembne za zdravo 
družbo. Če hočemo to doseči, bo 
treba spremeniti tudi miselnost 
žensk, ne le moških.«

Vera Kovačevič, Elektronika 
Velenje: »Izobraževanje žensk je 
zelo pomembno, zato podpiram 
takšne seminarje. Poiskati bo tre
ba pot, kako ženske spodbuditi, da 
bodo zainteresirane za napredo
vanje. Mislim, da je ta seminar 
tudi ena od poti.«

Jožica Hercog, Gorenje Kon
cem: »Utrditi bi morali samoza
vest naših žensk, kar bi bilo kori
stno za celotno družbo. Tudi moš
ki bi bili bolj zadovoljni, če bi se 
njihove ženske bolje počutile. 
Prerasti bi morali nevoščljivost in 
skupno graditi dmžbo moških in 
žensk, ki bi bile bolj enakopravno 
zastopane, kot so sedaj.«

Jožica Štampar, TAM Mari
bor: »V Mariboru je veliko moš
kih in žensk brejz dela, vendar je 
ženski težje dobiti delo. Veliko je 
ženskih vprašanj, ki jih nihče ne 
rešuje. Zenske pogosto mislijo, da 
so moški boljši od njih in volijo 
moške, ki ne zastopajo njihovih 
interesov, namesto da bi volile 
ženske. Na seminarju bi morali 
poiskati pot, kako ženske osvesti
ti, saj se pogosto same postavljajo 
v podrejeni položaj. Za ženske je 
pri nas vedno slabše. Če bo šlo 
tako naprej in če bomo to dopusti
le, bomo imele vedno manj pravic 
in vedno manj možnosti za napre
dovanje. Seminar naj bi pomagal, 
da se bomo znale boriti za ohra
njanje sedanjih pravic in pridobi
vanje novih.«

Lidija Jerkič, pravnica SKEI: 
»Dejstvo je, da se v zadnjih letih 
zakonodaja ni drastično spreme

nila. Druga stvar pa je dejansko 
stanje. Najbolj na očeh je razliko
vanje v konkurenčnosti žensk na 
trgu delovne sile. Vse se gleda le 
skozi denar. Jasno je, da bodo de
lodajalci pri takšni ponudbi 
moške delovne sile, za katere 
vedo, da ne bodo noseči, da ne 
bodo jemali bolniške zaradi otrok, 
da niso obremenjeni z domom, za

Barbara Gerstenberger-Sztana iz Evropske zveze sindikata kovinarjev

REŠILNI PAS IZOBRAZBE
»Položaj slovenske ženske je danes boljši kotpoložaj ženske v Zaho

dni Evropi. Bojim pa se, da ne bo več dolgo. Se pred leti smo vas na 
Zahodu občudovale, bile smo celo nekoliko zavistne, kaj vse ste lahko 
tukaj ženske dosegle, imele ste otroške vrtce, zaposlitev, bile ste 
konkurenčne moškim. Sedaj, ko sem tu pri vas in vas poslušam, pa 
vidim, da se je v glavah moških zelo malo spremenilo.«

Tako je na Pharovem seminarju za demokratizacijo žensk v SKEI, ki 
je prejšnji teden potekal v Radovljici, rekla Barbara Gerstenberger- 
Sztana iz Evropske zveze sindikata kovinarjev v Bruslju. Seminar je 
potekal pod okriljem sindikata kovinske in elektroindustrije Slove
nije, financiral pa ga je Pharov sklad za pomoč pri razvoju demokracije 
v Srednji in Vzhodni Evropi. Izobraževalni program, v katerega je 
vključenih 21 žensk iz sindikata SKEI Slovenije, bo trajal v presledkih 
približno leto dni. Na vprašanje, ali podoben projekt poteka še kje drugje 
v Evropi, je Barbara Gerstenberger-Sztana povedala takole:

»Ne vem za noben podoben projekt, kar seveda ne pomeni, da ne ob
staja. Skušali smo pritegniti tudi slovaške ženske, a te so pomišljale in 
na koncu sklenile, da bodo raje počakale, da bodo videle, kako se bo ta 
projekt obnesel v Sloveniji.«

- Zakaj ste se odločili ravno za Slovenijo?
»Prvič, vedela sem, da je v Sloveniji kar nekaj tovarn, ki že tradicio

nalno zaposlujejo veliko število žensk. Drugi razlog je ta, da zelo dobro 
sodelujejo s SKEI, ki je bil vedno zanesljiv partner v naših medsebojnih

Jožica Štampar

poslovali moške. Moški so bolj 
fleksibilni, manj se ukvarjajo z 
družino, večkrat od njih pri
čakujejo nadure, lahko so odsot
ni, službena potovanja jim ne de
lajo preglavic. Pri vsej racionali
zaciji, ki vlada zdaj po podjetjih, 
je potem logično, da so ženske 
odrinjene na rob. Na tem semi
narju bi rade ugotovile, kako to 
preprečiti. Najprej bomo morale 
začeti pri sebi, spremeniti misel
nost, pregnati občutek krivde, če 
na otroke pazi mož. Premagati 
moramo miselnost, daje naše gla-

Lidija Jerkič

vno mesto doma, pri družini, pri 
otrocih.

V naši družbi je glavni pro
blem to, da se 50 odstotkov ne
aktivnih moških poriva naprej, 
50 odstotkov ambicioznih žensk 
pa nazaj. Namen seminarja ni 
raztrgati moške podolž in počež, 
ampak ugotoviti, zakaj je tako, 
kot je, in to skušati spremeniti. 
Želimo ustvariti družbo, v kate
ri bomo vsi bolj srečni, manj 
obremenjeni, da bomo imeli 
drug za drugega več časa.«

M. F.

odnosih. Zato smo menili, da se bo ta projekt obnesel pri vas. Tretji razlog 
pa je ta, da ste bili pripravljeni takoj sodelovati.«

- Kako, potem ko ste že nekaj časa pri nas, ocenjujete položaj žensk v 
elektoindustriji Slovenije?
»Ocenjujem, daje položaj slovenskih žensk zaenkrat boljši kot položaj 

žensk v Zahodni Evropi, mislim pa, da takšno stanje ne bo več dolgo traja
lo. Elektroindustrija je namreč doživela v zadnjih desetih letih ogromne 
spremembe na tehnološkem in organizacijskem področju. To je v glav
nem pomenilo izgubo velikega števila delovnih mest, še posebej tistih, 
kijih zasedajo ženske. Skratka, ženske so v tej industriji najbolj ogrožene. 
Ženske zasedajo običajno delovna mesta, za katera se zahteva nižja stop
nja izobrazbe. Ta delovna mesta se zdaj z Zahoda selijo v države, kjer 
imajo delovno silo cenejšo (Slovenija), naslednji korak pa bo verjetno 
selitev v še vzhodnejše države, kjer je delovna sila še cenejša. Delovna 
mesta se na Zahodu praznijo tudi zaradi modernizacije. Ker ženske zase
dajo nižja delovna mesta, so one tiste, ki jih čaka naslednji brezposelni
udar.«

- Mislite, da se bo podobno zgodilo tudi pri nas?
»Pravi pritisk na delovna mesta bo pri vas prišel šele čez nekaj let. Zato 

se je treba na ta pritisk pripraviti, ker se mu ne bo moč izogniti. Izhod je 
v izobraževanju. Te ženske je treba pravočasno izobraziti za zahtevnejša 
delovna mesta, da bodo imele novo zaposlitev, ko bo do tega prišlo.«

- In kakšna je vloga sindikata pri tem ?
»Sindikat mora prvi opozoriti na takšne probleme. Ker je SKEI del 

evropske mreže, ima vse možnosti dobiti ustrezne podatke s tega področja 
in jih posredovati naprej delodajalcem, vladi, državi ter jih v dialogu z 
njimi tudi reševati. Evropski sindikati imamo na tem področju bogate 
izkušnje. Predvidevamo, da se bo pri vas zgodilo podobno kot pri nas, na 
voljo imamo argumente, kako bi to lahko preprečili.«

- Kako ste zadovoljni s potekom seminarja?
»Zelo sem zadovoljna z udeleženkami, vse so zelo aktivne. Projekt je 

bil pripravljen, preden so bile vanj vključene Slovenke, in ga bo zato tre
ba v enem letu, kolikor bo trajal projekt, prilagoditi tukajšnjim razme
ram.«

- Kateri so po vašem mnenju specifični problemi slovenskih žensk?
»Verjetno je največja razlika to, da v Belgiji in Franciji ne boste našli

nikogar, ki bi rekel, da je bilo pred desetimi leti za ženske bolje kot da
nes. Pri vas je opaziti, da izhajate iz sistema, kjer so bile nekatere stvari 
bistveno bolje urejene kot pa so urejene sedaj. Vi se borite, da ne bi izgu
bile že pridobljenih pravic, medtem ko pa se mi borimo, da bi dobile nove 
pravice.«

- Na katere pravice mislite?
»Denimo na pravico ženske do zaposlitve. Kot sem razumela na semi

narju, se pri vas vračate daleč nazaj, na staro, saj skušate žensko spet 
potisniti k štedilniku in k otrokom. Pravica o svobodnem odločanju o 
rojstvu otrok je bila v prejšnjem sistemu ženski dodeljena, zdaj pa se 
poskuša znova izriniti. Mislim, da se boste morale ženske pri vas bolje 
organizirati in se postaviti po robu takšnim poskusom.«

Marija Frančeškin

Trgovsko in proizvodno podjetje

ffl- AC-COM d.o.o.
Ljubljana, Komenskega 24

Nudimo vam:

— fotokopirni papir F A4 (80 gr/m2)
Deloma primeren tudi za hitre kopirne stroje, cena 590 SIT za zavitek

— telefaks role
210/50 m 420 SIT rola 
210/30 m 350 SIT rola

Prometni davek ni vračunan v ceni!

Vaša cenjena naročila pričakujemo po telefonu 061 346 646



m V 21. septembra 1995 RAVBARKOMANM
V KRKI so pričeli javno prodajo delnic

VARNA IN STABILNA NALOŽBA
V slovenski privatizacijski operaciji se 15. septembra začel 

težko pričakovani dogodek - javna prodaja delnic KRKE iz 
Novega mesta, ki bo skladno z zakonom potekala mesec dni, do 
14. oktobra. Ker veliko naših bralcev v podjetjih in sindikatih 
zanima prav lastninjenje novomeškega velikana, objavljamo 
nekaj informacij o njegovem poslovanju in perspektivah ter 
konkrenih napotkov o lastninjenju.

KRKA po mednarodnih meri
lih sodi med uspešna podjetja. 
Kot zagotavljajo odgovorni, po
slujejo dobro tudi letos. V prvih 
osmih mesecih so v KRKI p. o. 
(brez njenih družb) prodali za 
165 milijonov dolarjev izdelkov, 
kar je za 10 odstotkov več kot v 
enakem obdobju lani. KRKA ta
ko uspešno uresničuje letni plan, 
ki predvideva prodajo 250 milijo
nov dolarjev iz osnovne farmace
vtske dejavnosti. Skupaj z druž
bama KRKA Kozmetika in KR
KA Zdravilišča pa načrtujejo več 
kot 300 milijonov dolarjev letne
ga prihodka.

Vrednost družbenega kapitala v 
KRKI je po otvoritveni bilanci

18.430 milijonov tolarjev, po ce
nitvi pooblaščenega cenilca pa 
19.194 milijonov.

KRKA je izdala 3.542.612 del
nic v vrednosti 14.170 milijonov 
tolarjev. V podjetju so že junija in 
julija letos uspešno opravili fazo 
interne razdelitve in notranjega 
odkupa. Preostanek neprodanih 
delnic iz notranjega odkupa pa so 
prenesli v javno prodajo za certi
fikate.

Tako je v javni prodaji 72,86 
odstotka družbenega kapitala ali 
2.581.103 delnice. Državljani bo
do od tega lahko za certifikate za
menjali 32,86 odstotka kapitala, 
40 odstotkov ali 1.417.045 delnic 
pa bo na voljo za gotovino. Vse

izdane delnice so navadne imen
ske delnice z nominalno vredno
stjo 4.000 tolarjev. Delnice da
jejo pravico do sorazmerne pra
vice pri upravljanju in dobičku. 
Imele bodo oznako G in bodo 
prenosljive, ko bodo izpolnjeni 
pogoji za trgovanje z delnicami 
na organiziranem trgu vredno
stnih papirjev.

Jože Colarič, namestnik 
generalnega direktorja: “Program 
lastninskega preoblikovanja ne 
predvideva vključevanja tujcev. 
Naša odločitev je, da KRKA 
ostane v slovenski lasti. 
Pričakujemo, da bodo Krkine 
delnice kotirale na borzi v nekaj 
letih. O politiki dividend se bo na 
predlog nadzornega sveta 
odločala skupščina delničarjev, 
torej imetniki delnic. Vsekakor pa 
bo potrebno tudi v prihodnje del 
ustvarjenega dobička vlagati v 
razvoj podjetja...”

Prodajna cena delnic v javni 
prodaji je odvisna od vrste plačila. 
Izhodiščna cena delnic pri prodaji 
za certifikate znaša 5.418 tolarjev. 
Končna prodajna cena bo znana 
po končani javni prodaji in se bo 
glede na izid gibala med 70 do 
130 odstotki izhodiščne cene. 
Upoštevajoč zanimanje za Krkine 
delnice, lahko računate na 130 od
stotkov izhodiščne cene, kar po
meni, da boste temu primemo lah
ko zamenjali manj delnic, kot bi 
jih po izhodiščni ceni.

Izhodiščna cena za gotovino, ki 
seje revalorizirala od 1. 1. 1993, 
znaša 8.310 tolarjev. Končna cena 
bo seveda odvisna od izida javne 
prodaje in se lahko giblje med 100

Zaradi zanimanja slovenske ja
vnosti za nakup delnic KRKE je 
upravičeno pričakovati, da bo 
povpraševanje po teh papirjih ve
liko. Zato so v podjetju omogočili 
vpis na 37 mestih po vsej Slove
niji. I. K.

Miloš Kovačič,
generalni direktor: 

“KRKA je 
podjetje pravih, 

avtenčnih , 
vrednot, zato ne 
dvomim, da bo 
naložba vanjo 

dolgoročno 
varna in 
stabilna. 

Zagotovilo zanjo 
smo v prvi vrsti 
krkaši sami, saj 

smo se v 
preteklih 

štiridesetih letih 
izkazali ne le z 

marljivostjo, 
temveč tudi z 

vrhunskim 
znanjem in 

sposobnostmi. 
Pridružite se 
nam in svojo 

prihodnost 
gradite skupaj z 

nami.”

in 130 odstotki omenjene cene 
(8.310 tolarjev). Glede na kupno 
moč prebivalstva bo ta prej bližje 
100 kot 130 odstotkom. Za indi
vidualnega kupca je nakup za go
tovino omejen na največ 300 mi
lijonov tolarjev.

*

Neomejena volilna pravica

MATI NAJ VOLI TUDI ZA SVOJE 
NEPOLNOLETNE OTROKE

Pri zelo velikem pomenu volilne pravice v našem 
vsakdanjem življenju je zanimiva ugotovitev, da niti 
danes niti v bližnji preteklosti ni zaslediti resne ali celo 
kritične obravnave sedanje uzakonjene volilne pravi
ce. To tudi zdaj ne bi bila zelo pomembna tema obra
vnave, če se ne bi po temeljitem iskanju vzrokov sko
raj polstoletne demografske ogroženosti Slovencev 
Pokazalo, da je prav sedanja oblika volilne zakonodaje 
oziroma uzakonjena omejena volilna pravica nevarno 
Žarišče našega nazadovanja ali celo izumiranja.

V tej svoji raziskavi seveda izhajam iz predposta
vke, da je je življenje sploh in še posebej človekovo 
življenjem narodovo preživetje zelo pomembna vred
nota. In če je ta vrednota v nevarnosti, je potrebno za 
njeno obvarovanje uporabiti vsa spoznanja in druga 
dostopna sredstva. Pri nas je ta nevarnost znana že 
desetletja, izrečeno je bilo tudi, da je treba končno že 
kaj ukreniti v skladu s temi spoznanji. Vendar se pri 
reševanju našega narodnega preživetja pojavljajo ovi
te, ki naj bi bile nepremagljive. Res so te ovire nepre
magljive, vendar samo za tistega, ki se ustavi pred 
praznimi strahovi in lažnimi avtoritetami. Prenehanje 
ogrožanja našega narodnega obstoja štejem za tako 
Pomemben cilj, da je treba za njegovo uresničitev upo
rabiti vse naše plemenite ustvarjalne sposobnosti. 
Nekateri narodi so to vprašanje že uspešno rešili, mi 
Pa ga še moramo. Vidimo oziroma imamo možnost 
sPoznati, da je ta cilj mogoče doseči brez bistvenih 
družbenih sprememb.

Pri iskanju vzrokov naše nesporno ugotovljene šte
vilčne ali demografske ogroženosti stopijo v ospredje 
naši medčloveški odnosi. Pogoj za ustvarjalno razisko

vanje medčloveških odnosov in še posebej naše šte
vilčne ogroženosti je posameznikova notranja osebna 
svoboda. S to svobodo razumem nespoštovanje vseh 
oblik nepreverjenih avtoritet in tabujev ter osebno 
neobremenjenost z rezultati, ki jih lahko raziskava 
prinese. Kaže, da je bila do sedaj redkim ponujena 
ustrezna mera notranje osebne svobode z ustreznim 
motivom, da bi se spustili v reševanje tako pomembne 
naloge, kot je odkrivanje vzrokov naše številčne ogro
ženosti in s tem ogroženosti narodnega preživetja.

Številčna ogroženost kakšne življenjske skupnosti, 
naroda, tudi našega, je neprijetno stanje, katerega po
sledica je izgubljanje oblasti nad svojim življenjskih 
prostorom in vse pogostejši podrejen položaj predsta
vnikov našega naroda pri soočanju s predstavniki dru
gih narodov. Vzroki tega stanja imajo svoje korenine 
v zakonitem odrekanju oziroma jemanju življenskih 
možnosti delu prebivalstva. Podrejeni odnos te vrste 
za zdravo osebnost ni sprejemljiv, zato stori vse, da se 
v takem položaju ne znajde ne ona ne njeni bližnji in 
Še posebej ne njeni potomci. Odločili smo se torej, da 
bomo z drugimi ljudmi doma in po svetu negovali 
enakovreden odnos. Take možnosti pa ne bo brez na
šega vsakodnevnega uspešnega ustvarjalnega sodelo
vanja med vsemi starostnimi skupinami prebivalstva 
v naši družbi.

Številčna oziroma demografska ogroženost slovenske
ga naroda ni edina v svetu. Drugod naj jo rešujejo in jo 
tudi bolj ali manj uspešno rešujejo tisti, ki to želijo in 
zmorejo. Za nas je pomemben predvsem naš sedanji 
obstoj in prihodnost. Tisti narodi, ki so že zmagoslavno 
prestopili prag svoje številčne ogroženosti, seveda tr

dijo, da demografska ogroženost ni pomembna oziroma 
da je ni. Zanje res ni več pomembna, za nas pa bo brez 
dvoma še nekaj časa. Tudi ne bo minila sama od sebe.

V Sloveniji že desetletja ugotavljamo nezavidljivo 
ali še slabše stanje pri obnavljanju prebivalstva, ker 
se rojeva premalo otrok. Nesporno je to glavni, če ne 
celo edini vidni vzrok številčne ogroženosti Slovenije. 
Naša ogroženost torej ne prihaja od zunaj, ampak ima 
svoje žarišče med nami. Za tako stanje nam naši neo
dgovorni slavni demagogi lahko ponudijo, in sicer naj 
bi to bila »posledica naše razvitosti in napredka«. 
Rojevanje in vzgoja otrok da sta primerna za manjvre
dne ljudi in sta zato znamenje zaostalosti. Posamez
nike, ki uveljavljajo take in podobne poglede med 
našimi ljudmi, je treba brezpogojno osamiti in one
mogočiti njihove samouničevalne vplive na okolico.

Ker je na podlagi dostopnih podatkov utemeljena 
ocena, da je Slovenija zaradi premajhnega števila roj
stev v zadnjih desetletjih izgubila skoraj pol milijona 
ljudi, sedaj pa jih letno izgublja dvajset tisoč, zasluži 
to področje najmanj toliko pozornosti kot vse izgube 
Življenj v prometnih nesrečah, izgube življenj zaradi 
nezdravega načina življenja, kajenja, pijanstva, ma
mil, razvad, naravnih in drugih nesreč itd. Prenehanje 
zakonitega preprečevanja rojstev zaželenih otrok bo 
dalo pri zelo majhnih stroških neprimerno večje uspehe 
kot reševanje naravne izgube življenj. S čimmanjšo 
naravno izgubo se je treba sprijazniti, istočasno pa.je 
treba izgubo življenj ustrezno, stalno in v zadostni meri 
nadomeščati.

Za rojstvo otrok naj bi se starši odločali »svobod
no«, kot je zapisano v naši temeljni zakonodaji. Neš
tetokrat so naši starši že preizkusili to »svobodo«. 
Dejstvo je, da se starši pri odločanju, ali bodo otroku 
omogočili ali dovolili živeti, odločajo tudi, ali bodo 
istočasno sprejeli do države dodatne zakonite obvez
nosti brez dodatnih pravic. Oskrba in vzgoja otrok je 
namreč med drugim velika zakonita materialna obvez
nost staršev do države. Ob tem pa država skoraj nima 
obveznosti do staršev oziroma so njene obveznosti do 
staršev neprimerno manjše in veliko premajhne. Starši 
naj bi samoumevno upoštevali in tudi upoštevajo ko
risti svojih otrok, ob tem pa morajo zanemariti svoje.

Poleg tega je iz dostopnih podatkov mogoče ugotoviti, 
da starši s samo dvema otrokoma prispevajo državi 
vsaj petkrat večjo vrednost kot zakonca brez otrok. Take 
»ponudbe«, ki jo oblast oziroma država daje staršem, 
večina staršev ne more sprejeti, in zato upravičeno v 
samoobrambi zatre svojo zdravo željo po potomcih. 
Zato danes oblastniki lahko nesramno rečejo staršem: 
»Vaši otroci so naše največje bogastvo.« Koristi od 
otrok imajo v naših družbenih razmerah prej vsi dru
gi kot pa starši. Gospodarski in družbeni položaj 
starševstva sta nezadovoljiva in zato nezanimiva živ
ljenjska odločitev. Primerjava ustreznih statističnih 
podatkov pri nas in v svetu nam pove celo, da so naši 
starši med najbolj izkoriščanimi oziroma davčno obre
menjenimi na svetu. Zaključiti je mogoče s spozna
njem, da je predvsem gospodarski položaj družine, ki 
ga z zakonodajo določa naša oblast, tisti odločilni ~ 
vzrok, ki starše pripelje v tako nezavidljiv položaj, da 
odložijo rojstvo zaželjenega otroka v prihodnost, ki 
nikoli več ne pride. Dolgotrajna samouničevalna moč 
naše zakonodaje je zaenkrat prevladala nad slovenskim 
zgodovinskim izročilom, ki visoko ceni pomen družine 
kot temeljne življenjske skupnosti našega naroda. 1 

Zdaj bi lahko nadaljevali s podrobnim proučevanjem 
zakonov, ki odločajo o dohodkih, pravicah in obvez
nostih in s tem o gospodarskem položaju družine. Če 
to storimo in upoštevamo te zakone kot celoto, lahko 
naredimo naslednji zaključek. Vsebina zakonov, ki na 
zelo kulturen način z davki preobremenjujejo starše 
oziroma njihovo družino, je pripravljena tako, da je # 
vsako družini škodljivo in celo nevarno določilo ute
meljeno z nekim drugim oziroma nadrejenim dolo
čilom, zakonom in na koncu z ustavo. Ustava pa se 
marsikomu zdi nedotakljiva. Večina se zato zadovolji 
s spoznanjem, da se tukaj ne da nič storiti. Ker pa gre 
pri ogrožanju držine staršev z otroki za usodno ogro
žanje našega skupnega narodnega preživetja, je treba 
storiti za preživetje vse po merilih slovenskega zgodo
vinskega izročila. Ni dvoma, da smo vse potrebne ko
rake za naše skupno preživetje sposobni storiti, zato 
se nam ni treba bati črne prihodnosti, ki nam jo obeta 
dosedanja zakonodaja in oblast.

(Nadaljevanje v naslednji številki)
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Protikongres - m 
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- Ato, kaj pravite na svetovno konferenco žensk v Pekingu ? smo na glas vprašali, 
ko smo stopili v bife Bližnja srečanja posebne sorte, kjer je seveda že zasedalo 
stalno omizje krog sanka z nepogrešljivim tovarišem Neposrednim proizvajal
cem raznih strok, ki ima poleg primata pri zvračanju velikih piv tudi glavno besedo:

»Kaj pa naj bi rekli!? Recimo, Peking je daleč in ženske se vračajo. Na to se 
pije!« In tovariš Neposredni je zvrnil svojo kruglico do dna.

- Če pijete na njihovo vrnitev, potem ste gotovo solidarni z njimi?
»Lahko pijem tudi za to, da se bodo dokončno vrnile in nehale čvekati tam,

kjer jih gledajo postrani.«
- Oho, vi imate nekaj proti ženski emancipaciji! ?
»Podobno kot Kitajci, ki tvorijo petino človeštva. Le da jih jaz ne gledam 

postrani.«
- Kako to mislite?
»Kitajci imajo poševne oči, jaz pa ne. Jaz, ko zagledam emancipiranko, po

vesim oči.«
- Zakaj pa?
- Prvič zato, ker so emancipiranke praviloma grde, drugič zato, ker smo moški 

v primerjavi z ženskami v neenakopravnem položaju. Vsaj za Slovenijo to velja.«
- Tole boste morali pa utemeljiti!
»Mislim, da smo enkrat že imeli podobno debato v tehle prostorih, zato sem 

pripravljen stvar pojasniti še enkrat le, če mi plačate eno veliko pivo.«
- Naj bo! Torej!?
»Pred skoraj tridesetimi leti sem zasledil neko tržno raziskavo, po kateri so 

imele Slovenke v rokah okrog 70 odstotkov denarja. Denar pa je moč. A takrat 
Slovenke še niso tako množično prevladovale v določenih poklicih... Kar po
glejte, v šolstvu že prevladujejo, podobno se dogaja v zdravstvu. V upravnih službah

in pri financah so skorajda izključno ženske. Podobno v novinarstvu. Moški držijo 
le še nekatere umazane poklice, kot so avtomehaniki, policija in vojska, a tudi 
tu ženske nezadržno napredujejo. Resnici na ljubo je treba pač priznati, da ženskam 
uniforma bolj pristaja kot moškim in lepa ženska je celo v umazanem mehanikar- 
skem pajacu bolj simpatična od preklinjajočega avtošloserja. In zato bi mi Slo
venci morali prav v času pekinškega kongresa sklicati protikongres, kjer bi se 
postavili za enakopravnost Slovencev nasproti Slovenkam.«

- Te vaše trditve so trhle. Kar poglejte naš parlament. Moški so v večini. Po
dobno je na vseh področjih, ki ste jih našteli kot ženske fevde: direktorji šol so 
večinoma moški, isto velja za direktorje zdravstvenih domov in podjetij, bank 
itd.

»To je del ženske zarote. Naše Evine hčere dobro vedo, kako si Slovenci želi
mo biti petelini vsaj v službi, če to že ne moremo biti doma. In tako smo si Slo
venci sami krivi, ker raje zaposlujemo ženske, ker mislimo, da bodo mirne pu- 
tke, namesto da bi zaposlovali konkurenčne peteline. Ampak, ko bo putk dovolj, 
bodo petelini ob jajca... In prav o tem bi morali spregovoriti Slovenci na tej 
protikonferenci!«

- Dobro, če je vse to, kar pravite, res, potem ne vem, kje so vsi moški. Saj niso 
vsi pri vojakih, v policiji ali pri avtomehanikih.

»Moški v Sloveniji se vse bolj umikajo v izpopolnjevanje. Zdravniki, profe
sorji, bančni in poslovni direktorji pobesnelo potujejo na najrazličnejše semi
narje, še najraje v tujino. In se izpopolnjujejo. Seveda, ko pa jim doma zaradi 
kumikov ni več živeti. No, ženske jih pri tem še spodbujajo, saj medtem še bolj 
prevzemajo oblast...«

- Ampak vsi Slovenci le ne potujejo na razne seminarje, ne v tujino, ne doma. 
Kje pa je torej večina po vašem neenakopravnih Slovencev?

»Tudi ti se izpopolnjujejo, seveda na drugačen način. Umikajo se pod okri
lje prijaznih gostiln in bifejev. Tako kot mi! In tako kot mi se izpopolnjujejo. 
Navsezadnje, ali si upate trditi, da tile naši pogovori niso posebna sorta poklicnega 
izpopolnjevaja. Tu dozorevamo v enakopravne državljane in zato mislim, da bi 
ministrstvo za šolstvo moralo subvencionirati debate ne le v našem bifeju, am
pak tudi v vseh drugih moških zatočiščih.«

- Oho, to se pa zagotovo ne bo zgodilo!
»Seveda ne, ko pa imajo tudi v šolskem ministrstvu glavno besedo ženske.«

Bogo Sajovic

II O II O S K O 1*

Mlade moči
Eden najpomembnejših politikov med prvo svetovno vojno je bil francoski poli

tik Georges Clemenceau (rojen 28. septembra 1841). Svojo politično kariero je začel 
že leta 1871 kot poslanec v parlamentu, član radikalne stranke. Radikalec je bil vse 
svoje življenje. Med leti 1906 in 1909 je bil predsednik vlade, med prvo svetovno 
vojno pa je napadal tedanje francosko vodenje vojne. Leta 1917 je postal spet pre
dsednik vlade in obenem tudi vojni minister. Po zmagi antantnih sil je predsedoval 
konferenci zmagovalk, ki so sestavljale mirovne pogoje. Zaradi svoje maščevalnosti 
do poražene Nemčije je dobil vzdevek »Tiger«. Njegov cilj je bila čim manjša Nemčija, 
razorožena in za dolgo dobo gospodarsko obremenjena. Nekaj njegovih zamisli so 
francoski zavezniki uspeli omiliti, večina pa je bila sprejeta. Po mirovni pogodbi je 
bila Nemčija ožigosana za izključno krivko z^ vojno. Franciji je morala izročiti Alzacijo 
in Loreno ter začasno tudi Posavje, precej ozemlja pa je morala izročiti tudi Poljski, 
Litvi, Belgiji in Danski, izgubila je tudi vse kolonije. Plačati je morala ogromne
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Nagradna križanka št. 43
Rešeno križanko nam pošljite do 3. oktobra 1995 na naslov: ČZP Enot

nost, Dalmatinova 4, 61000 Ljubljana, p.p. 479 na dopisnici ali v pismu 
s pripisom Nagradna križanka št.43. Nagrade so 5.000, 3.000 in 2.000 
tolarjev.
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Izžrebani reševalci nagradne križanke št. 41:

1. Andrej Vodušek, Preradovičeva 
50, 61000 Ljubljana

2. Žiga Turica, Ob Ribniku 2, 62270 
Ormož

3. Milan Krebl, Prisoje 31, 62391 
Prevalje

Nagrade bomo poslali po pošti.
Križanko pripravil

cije, našli pa so pisanje, ki je kaza
lo na tisto kontrarevolucijo, o kateri 
je grmel vrh JLA. Iz tega lahko sk
lepamo, da slovenska država 
(oblast) leta 1988 po svoji filozofiji 
in ustroju ni bila prav nič drugačna 
od tiste v Beogradu. Zakaj bi sicer 
Ertl opravljal umazan posel za JLA 
in poskrbel za aretacijo Janše. Vic 
je bil prav v (ne)legitimnosti zako
nov, o kateri danes govori Ertl, jih 
je pa sam še kako priznaval. Še celo 
več: pripadal jim je z dušo in tele
som.

Kacinova letala
Jelko Kacin, obrambni minister, 

je dejal, da slovenska vojska potre
buje letala za urjenje protiletalske 
obrambe. Čisti nesmisel oziroma

Kučanov
lahko zapravljanje davkoplačevals
kega denarja. Slovenska protiletal
ska obramba ima za urjenje več kot 
dovolj priložnosti že ob rednih hr
vaški kršitvah našega zračnega pro
stora. Seveda bo Kacin te kršitve 
težko odkrival na dopustu v sose
dnji državi, ki ravno tedaj izvaja 
obsežne vojne operacijelz tega 
izhaja, da je čisto vseeno, ali takš
nega obrambnega ministra imamo 
ali nimamo.

manever

reparacije, odpovedati seje morala vojaški obveznosti, lahko je imela le stotisočglavo 
vojsko prostovoljcev, z omejeno vojno mornarico in brez ofenzivnega orožja (leta
la, tanki, podmornice, težko topništvo). Poleg tega je morala tudi demilitarizirati 
pomembna strateška področja in uničiti obmejne utrdbe. Pogodba je imela hude 
posledice. V Nemčiji se je razmahnil revanšizem, iz katerega so črpali moč skraj
neži (najbolj znanje Hitler). Ustvarili so tudi nezaupanje zavezniških držav do Francije, 
saj so se bale, da hoče Francija sedaj prevzeti glavno vlogo v Evropi, in bile prepričane, 
da si Francozi želijo odmeriti veliko večji delež skupne zmage, kot jim gre. Ker Nemčija 
reparacij ni mogla plačevati v denarju, jih je morala v blagu (industrijski izdelki, 
surovine). To je spodrezalo cene v državah zmagovalkah in povzročalo krize in stavke, 
po drugi strani pa pri Nemcih zbujalo občutek zasužnjenosti in željo po rešitvi iz 
nje. Rešitev so končno odkrili v Adolfu Hitlerju, posledica pa je bila nova svetovna 
vojna. Clemenceau je ni doživel. Umaknil se je iz politike in leta 1929 umrl.

Med politično kampanjo je Clemenceau nekoč obiskal osnovno šolo v manjšem 
kraju. Nekega učenca je vprašal:

»Koliko je štiri in štiri?«
»Različno,« je odvrnil malček.
»Kako to?«
»Če ju napišemo eno pod drugo, je to osem, če pa drugo zraven druge, pa je to 

štiriinštirideset.«
»Če je bil starejši, bi te takoj postavil za finančnega ministra,« je pripomnil Cle

menceau. [)eni

Ertlova
legimiteta

Tomaž Ertl, nekdanji minister 
za notranje zadeve, je pred parla
mentarno komisijo, ki preiskuje 
okoliščine in ozadje procesa proti 
četverici (JBTZ), dejal, da so nje
govi kriminalisti iskali dokumente 
v zvezi z Janševim in Bavčarjevim 
obiskom pri Vinku Lestivku v Go
rici, na njihovo veliko presenečenje 
pa odkrili vojaško listino. Torej: 
Ertla in comp. so zanimali dokazi 
o delovanju domače kontrarevolu-

Milan Kučan, predsednik Repu
blike Slovenije, je pred preiskoval
no komisijo JBTZ izvedel taktični 
manever 96, katerega cilj je ob
držati stare in pridobiti nove volil- 
ce, v čemer se popolnoma nič ne 
razlikuje od tistih, ki so ga spravili 
pred komisijo. Pač, za razliko od 
Janše in njemu podobnih je Kučan 
v takšnem poslu pravi mojster. In 
tako je morala komisija zelo po
menljivo šolsko uro poslušati o po
litičnih okoliščinah leta 1988, ki so 
spremljale proces JBTZ. Povedal ji 
je vse, samo tega ne, da se je on po 
svojem političnem značaju zelo 
malo ali nič razlikoval od svojih 
jugoslovanskih (komunističnih) ko
legov. V drugačne (nacionalistične) 
vode so ga potisnili šele dogodki po 
znameniti 8. seji srbskega cekaja, 
ko je ugotovil, da je to za njegovo 
politično preživetje nujno. Kučan je 
kot Slovenec lahko drugačen od 
Miloševiča, a se je kot nekdanji 
partijski šef na oblasti zadržal s 
podobnim konvertiranjem razred
nega v nacionalno kot njegov beo
grajski kolega. Tudi on je moral 
doma obračunavati s tako imenova
nimi zdravimi kot tudi opozicijski
mi silami.

Kuli

Nekaj sonca, 
nekaj oblačnosti

Pred nami je zadnji septembrski teden in v noči na nedeljo bomo 
uro prestavili na zimski, to je pravi sončni čas, ko bo poldne res 
poldne in bo sonce najvišje na nebu. Poleti smo namreč za eno uro 
prehitevali. In s predstavitvijo ure bi se lahko »prestavilo« tudi vre
me, kajne?

Tudi ta teden nam ni bilo prizaneseno z dežjem. Poleg tega je 
bilo kar veliko oblačnosti, ki je nižala dnevne temperature. Le 
ponedeljek je bil prav čudežno lep in topel dan, kot da bi se hotel 
odkupiti za ostale. No, jeseni še ni konec. Tudi tople in sončne ne, 
če se bo oktober izkazal. Kajti novembra od jeseni ne moremo več 
dosti pričakovati. Dan je takrat že kratek in megla tudi ob jasnem 
vremenu pokvari dneve večini v nižini živečim Slovencem. Če pa 
ste nad jesenjo že obupali, pa tole: »Če Mihael (29. september) v 
želodu leži, obilno s snegom božič gnoji.« Želoda je letos kar pre
cej, če ste morda opazili. In to naj bi pomenilo sneženo, hudo zimo. 
Ja, če je pozimi dosti snega, je veliko ljudi zadovoljnih: turistični 
delavci, otroci, smučarji... Dež pa je, razen poleti, ko gre za pri
delek, bolj nebodigatreba kot ne. No, in ko smo že omenili svete
ga Mihaela, mu »obesimo« še nekaj ljudskih vremenskih izrekov: 
»Če na Mihaelovo dežuje, nadejaj se zime voljne, če pa nebes razja
snjuje, boj se zime prav trde.« »Mihaela če grmi, viharjev veliko 
pozimi buči.« Pa še eden o zimi: »Če ptice selivke pred Mihaelom 
ne lete, se pred božičem ni bati zime trde.« Dovolj za razmišljanje. 
Pa nikar si ne začnite pripravljati smuči, do smuke bo še dolga!

Za konec tedna bo vreme še kar ugodno. Nekaj bo sonca, pa tudi 
oblačnost se bo pojavljala predvsem v notranjosti Slovenije. Dežja 
pa ne bo, vsaj po današnjih predvidevanjih. Stanje je namreč pre
več spremenljivo, da bi se lahko hvalili z nekajdnevnimi vremen
skimi napovedmi.


